
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

نشست خبری ســی  و نهمین جشنواره تئاتر فجر با حضور 
حســین مسافرآســتانه دبیر این دوره از جشــنواره، قادر آشنا 
مدیرکل اداره هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و حجت الاســلام محمدمهدی بهداروند مشاور مدیرکل و دبیر 
جشنواره تئاتر فجر در تالار رودکی برگزار شد. مسافرآستانه در 
ابتدای این برنامه با اشاره به شرایط متفاوت ناشی از شیوع کرونا 
و تأثیر آن در فعالیت های فرهنگی و هنری، این دوره از جشنواره 
را کامــلاً متفاوت از دوره های قبل معرفی کرد که هیچ وقت به 
اندازه تجربه سی  و هشت دوره قبلی، کارگشای برگزارکنندکان 
جشنواره نبود و گام سی  و نهم به نوعی آغاز حرکت از صفر بوده 
است. او با تأکید بر اهمیت و ضرورت نقش هنر خاصه هنر تئاتر 
در جریان زندگی بشرهم گفت: در میان تمام هنرها، هنر تئاتر تنها 
هنری است که برای آرامش بخشیدن و رسیدن انسان و جامعه 
به وضعیت روحی و روانی از آغازین روزهای تشکیل تا به امروز 

نقش بسزایی ایفا کرده است.
دبیر ســی  و نهمین دوره از جشــنواره تئاتــر فجر در ادامه 
صحبت های خود با اشاره به هنرمندانی که در این ایام با وجود 
ســختی ها دســت به تولید و اجرای آثار نمایشی زدند، آن ها را 
ایثارگــران عرصه هنر خواند و گفت: هنرمندان با وجود تمامی 
مخاطرات برای تزریق روحیه نشــاط، شادی و امید میان افراد 
جامعه، ایثارگرانه پای در میدان گذاشتند و به تولید آثار دست زدند. 
این زنده کننده روحیه ایثار و مقاومت کادر درمان و تمام کسانی 
بود که در جنگ تحمیلی در راستای ارتقا و افزایش روحیه جامعه 
تلاش می کردند. به همین دلیل اعتقاد دارم فعالیت هنرمندان 
در این ایام کم از ایثارگران دوران حماســه ۸ سال دفاع مقدس 
نبود و نیست. آستانه همچنین درباره لزوم برگزاری جشنواره در 
شرایط فعلی گفت: با اشاره به آنکه این رویداد مهم ترین فرصتی 
اســت که علاقه مندان به حوزه تئاتر و از همه مهم تر هنرمندان 
خانواده شریف و نجیب تئاتر می توانند آثار خود را به مخاطبان 
ارائه دهند یادآور شــد: در این میان لازم است از هنرمندانی که 
آثار خود را برای شــرکت در این رویداد ارائه داده ولی به دلیل 
محدودیت های ما نتوانستند در جدول نهایی حضور داشته باشند 

به شکل ویژه قدردانی کنیم.
مسافرآستانه با تأکید بر آنکه حضور هنرمندان استانی بسیار 
خوشحال کننده بود، افزود: در نقطه مقابل بار سنگینی را بر ما و 
جشنواره افزود. همزمان با مقرر شدن بازگشایی سالن های نمایشی 
از یک سو و از سوی دیگر آمادگی شرایط میزبانی از مخاطبان، 
باید شرایط اسکان، رفت  و آمد و میزبانی از هنرمندان استان ها 
را نیز در جشنواره فراهم می کردیم. در حالی  که تا پیش از این 
بنابر ضبط و ارائه آثار بود که این خود مشــکلات متعددی را به 
 همراه داشت. او در ادامه با تقدیر ویژه از وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی در تعامل برگزاری ســی  و نهمین جشنواره 
تئاتر فجر گفت: در وزارت بهداشت تمام ۴۴ گروه استانی و بیش 
از ۵۵۰ هنرمند این گروه ها را به شکل رایگان تست کرونا انجام 
دادند. این افراد با در دست داشتن تست منفی کرونا در جشنواره 

حضور پیدا خواهند کرد.
دبیر سی  و نهمین دوره جشنواره تئاتر فجر در پاسخ به پرسش 
خبرنگار روزنامه ایران درباره تغییر و تحولاتی که ممکن است به 
سال های بعد هم تسری پیدا کند و جزیی ثابت از جشنواره شود؛ 
گفت: جشنواره امسال را نه از نظر نوع برگزاری و نه از نظر کیفیت 
و کمیت آثار با هیچ جشنواره ای نباید مقایسه کرد. چون جشنواره 
تابعی از شرایط کلی تئاتر در تمام سال است مقایسه این دوره 
با سایر دوره ها، جفا در حق تئاتر و تاریخچه تئاتر فجر است. از 
طرفی مســلماً هر دوره ای مقتضیات خاص خود را دارد و دبیر 
جشنواره تصمیم می گیرد که چه سیاستی را پیش بگیرد. مثلًا 
ما امسال بخش »هنر حرکت و بدن« را اضافه کردیم و متأسفانه 
جمع بندی در این مورد کمی طول کشید و آنچنان وقتی نماند تا 
زودتر فراخوان این بخش را منتشر کنیم. با این همه فکر می کنیم 
کلید زدن این بخش،  خودش اتفاق مبارکی بود و این بخش، از 
آن حوزه هاســت که باید روی آن کار اساسی و پژوهشی کرد و 
بسترسازی های لازم را در موردش به صورت آکادمیک و آموزشی 
انجــام داد تا نتیجه و خروجی لازم را از آن گرفت که مورد نیاز 
جامعه تئاتری ماست. مسافرآستانه در پایان از عملیاتی نشدن این 
بخش در جشنواره امسال سخن گفت و به این مسأله هم اشاره 
کرد که ما باید با وسواس و اتفاقاً با سخت گیری با کارها روبه رو 

شویم تا شرایط موجود ما را اسیر خودش نکند.
مسافرآستانه در بخشی دیگر از صحبت های خود درباره نحوه 
داوری آثار، حضور هنرمندان و تقدیر از چهره های تئاتری گفت: 
در هر بخش تلاش کردیم در انتخاب و داوری یکی از هنرمندان 
مؤثر در استان ها را نیز در کنار تیم های انتخاب و داوری داشته 
باشیم. این به معنای شأنیت بخشیدن به جایگاه حرفه ای و هنری 
هنرمندان استانی است و نباید تنها تمرکزمان بر فعالان عرصه تئاتر 
در تهران باشد. چرا که در بسیاری از موارد میزان تأثیرگذاری و 
جریان سازی هنرمندان تئاتر در استان ها و سراسر کشورمان فارغ 
از پایتخت نوید دهنده درخشش تئاتر و دمیدن روح سرزندگی 

آن در این ایام در سراسر کشور است.
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گسترش فضای مجازی سیاست 
دولت است

واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری:

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری اظهارات رئیس جمهوری در حمایت از 
وزیر ارتباطات را یک امر معمول و به دلیل اجرای سیاست های دولت دانست و تأکید 
کرد که گســترش فضای مجازی و زیرساخت ها جزو سیاست های دولت بوده است و 
به همین دلیل هم رئیس جمهوری اعلام کردند که اگر قرار است آقای آذری جهرمی 
محاکمه شود، درواقع من باید محاکمه شوم. واعظی در حاشیه نشست هیأت وزیران در 
تبیین اظهارات رئیس جمهوری گفت: سیاستگذاری ها در اختیار دولت و رئیس جمهوری 
است و وزیران، مسئولان و استانداران در سراسر کشور باید بدانند که اگر سیاست های 

دولت اجرا می شود رئیس جمهوری حامی آنان است.
او با تأکید بر اینکه رئیس جمهوری حامی آن چیزی است که سیاست دولت خوانده 
می شود، افزود: چیزی که رئیس جمهوری بیان کردند، همین است که فضای مجازی و 
زیرساخت ها گسترش پیدا کند و این جزو سیاست های دولت بوده است و گفتند اگر قرار 
است آقای آذری  جهرمی برای این موضوع محاکمه شود، در واقع من باید محاکمه شوم.

رئیس دفتر رئیس جمهوری درباره موضع دولت نســبت به فیلترینگ نیز با بیان 
اینکه موضع ما از ســال ۹۲ این بوده که فضــای مجازی می تواند در خدمت مردم و 
فعالیت های اقتصادی باشد، ادامه داد: در دنیا بحث فضای مجازی صرفاً این نیست که 
کسی کلیپ یا فیلمی را ببیند، بلکه فضای مجازی بخشی از زندگی مردم شده است، 
کما اینکه اگر از سال ۹۲ فضای مجازی گسترش پیدا نکرده بود، کسب و کار مردم یا 

دریافت خدمات از سوی آنان با مشکل مواجه می شد.
واعظی با اشاره به اینکه نباید فضای مجازی را صرفاً از یک بعد ببینیم، تصریح کرد: 
دولت همواره با فساد در فضای مجازی مخالف بوده و در این زمینه با قوه قضائیه همکاری 
می کنیم، کما اینکه آقای آذری  جهرمی هم بارها همه کانال هایی که کار خلاف انجام 
می دهند را احصا کرده و آنها را برای نیروی انتظامی و مراکز دیگر فرستاده تا برخورد شود.

رئیس دفتر رئیس جمهوری با اعلام آمادگی دولت برای همکاری در فرهنگ سازی، 
تأکید کرد: درعین حال باید اجازه بدهیم فضای مجازی فعالیت خود را داشته باشد.

واعظی در بخش دیگری از اظهارات خود، نسبت به دعوت شدن یا نشدن رئیس صدا 
و سیما به جلسه چهارشنبه هیأت دولت و ارتباط آن با توهین به رئیس جمهوری ابراز 
بی اطلاعی کرد و گفت: صدا و سیما در برخی  از برنامه های زنده و برنامه های دیگر، 

اغلب افرادی را دعوت می کند که تابلو و مخالف دولت هستند.
او تأکید کرد: در شرایطی که بیش از هر زمان دیگر نیاز به وحدت و انسجام داریم، 
صدا و سیما با مستندهایی که ساخته می شود یا برنامه هایی که می گذارد، نباید مردم 

را ناامید کند، بلکه باید به گونه ای عمل کند که آدرس انسجام و وحدت بدهد.
واعظی اظهار کرد: در برنامه زاویه که یک روحانی را دعوت کرده بودند، به طور صریح 

و با لحن بسیار بد به رئیس جمهوری توهین شد که این امر برای وزرا قابل قبول نبود 
و گفتند درست نیست صدا و سیمایی که متعلق به نظام هست این طور عمل کند. از 

این رو نتیجه این شد که باید این مسائل را مقداری ساماندهی کنیم.
رئیس دفتر رئیس جمهوری درباره اظهارات وزیر امور خارجه مبنی بر تأیید واکسن 
روســی »اســپوتنیک« برای مقابله با کرونا، با اشاره به اینکه ازبیش از دو ماه پیش با 
روس ها، چینی ها و هندی ها مذاکره می کنیم، گفت: سرعت مذاکرات با روس ها بیشتر 
شده است. آنان اسناد خود برای تأیید واکسن را برای ما فرستادند و گروه علمی وزارت 
بهداشــت آنها را بررسی کرد که در نتیجه در روزهای اخیر این واکسن تأیید شد که 

این تأییدیه برای روس ها نیز فرستاده شد.
واعظی ضمن ابراز امیدواری به اینکه قرارداد دو طرف همین روزها امضا شــود و 
اولین محموله واکســن روسی قبل از ۲۲ بهمن به تهران برسد، ادامه داد: دو میلیون 
دوز واکسن ظرف ۳ ماه از روسیه وارد کشور می شود. محموله اول آن احتمالاً قبل از 

۲۲ بهمن است و محموله دوم و سوم در فوریه و قبل از عید است.
رئیس دفتر رئیس جمهوری با بیان اینکه اولویت و سیاست ما، حمایت از واکسن های 
داخلی مانند واکسن بنیاد برکت، واکسن مؤسسه رازی و واکسن پاستور است، اضافه کرد: 
باوجود این نمی توانیم مردم را تا اواخر بهار منتظر نگه داریم، به همین دلیل قراردادی 
با کواکس سازمان بهداشت جهانی منعقد شد و در کنار آن با سه کشور چین، روسیه 
و هند نیز قرارداد می بندیم. اما قرارداد با روس ها مقداری از چین و هند جلوتر است.او 
با اشاره به اینکه از هر واکسنی که زودتر به دست ما برسد، استفاده خواهیم کرد، ادامه 
داد: در ایران بنیاد برکت، رازی، پاستور و میلاد در زمینه واکسن کرونا به مرحله تست 
انسانی رسیده اند، اولویت ما هم حمایت از آنان است، اما چون خود آنان گفته اند که 
اواخر بهار یا تابستان این کار انجام می شود، ما نباید اجازه دهیم تا که آن زمان جان 
افراد مسن و بیماران زمینه ای به خطر بیفتد و دولت وظیفه دارد که برای آنان واکسن 
تهیه کند. واعظی گفت: ما ۱۶.۸ میلیون دوز واکســن از کواکس خریداری کردیم و 
در حال رایزنی هســتیم که بخش اول آن را زودتر به ما بدهند. او در پاســخ به سؤال 
دیگری، ضمن ابراز تأســف نسبت به سیلی زدن به صورت یک سرباز، این اقدام را از 
نظر افکار عمومی و نیز از سوی دولت محکوم دانست و گفت: همان طور که هم رئیس 
مجلس و دیگران گفتند که به این مسأله می پردازیم، امیدوار هستم این فقط در حد 
یک حرف نباشــد بلکه عکس العمل جدی باشد. رئیس دفتر رئیس جمهوری با اشاره 
به اینکه بلافاصله پس از وقوع این حادثه، فرمانده نیروی انتظامی اعلام کرد شکایت 
خواهیم کرد، تصریح کرد: عکس العمل مردم در فضای مجازی و نیز واکنش مسئولان 

کشور نسبت به این اتفاق ناخوشایند قابل تقدیر است.

هنرمندان تئاتر،  ایثارگران 
عرصه فرهنگ و هنر هستند

شاید بتوان از عصر بحران کرونا به عنوان نقطه ای عطفی در تحولات 
مختلف جامعه ایران نام برد، عصری که به خاطر محدودیت های اجباری 
که برای  حفظ سلامت جامعه ایجاد شده خود تحولات عمیقی را نیز 
در ابعاد مختلف زندگی روزمره ما سبب شده است. نمی توان از اینترنت 
بطور کلی و شبکه های اجتماعی بطور خاص در این میان صحبت به 
عمل نیاورد. ما در دورانی به سر می بریم که به خاطر جبر پیش آمده، 
جامعه برای ادامه داشتن سرزندگی و پویایی در ابعاد مختلف، دنبال راه 
حلی می گشت که این راه حل در دنیا از طریق بستر اینترنت فراهم شده 
است. به ناگاه خیل عظیمی از ابعاد جامعه که تاکنون به نوعی ارتباط 
نزدیکی هم با تکنولوژی و اینترنت نداشتند، برای حفظ و بقای خود، به 
بسترهای اینترنت روی آوردند.  برای نشان دادن اهمیت موضوع واقعاً 
نیاز به آمار و نمودار نیست بطوری که در کوچه، بازار، در خرید، آموزش 
و غیــره همه ما آثار و ابعاد حضور اینترنت را کاملًا لمس کرده ایم. در 
هر خانه ای حداقل یک نفر در حال اســتفاده از اینترنت و شبکه های 
اجتماعی است که یا دانش آموز هستند برای آموزش، یا کارمند هستند 
برای دورکاری یا دارای کســب و کارهای مختلف هستند که خدمات 
ارائه می دهند. یا پدربزرگ و مادربزرگ هایی هستند که محیط جامعه 
برایشان به شدت خطرناک است و در حال استفاده از اینترنت و ابزارهای 
شــبکه های اجتماعی برای رفع نیازهای خود و یا گفت وگو با فرزندان 
خویش هستند. ما در شرایط واقعاً حساس و بحرانی هستیم و این بستر 
اینترنت یعنی همان افزایش پهنای باند اســت که توانسته کمبودهای 
مختلف را با راه حل های خود به نوعی پاســخ بدهد، پس در ضرورت 
اســتفاده از اینترنت و شبکه های اجتماعی نمی توان سخنی بیشتر از 
این به میان آورد. اما وقتی که در جامعه ای قبل از بحران کووید ۱۹، 
به بحث اینترنت و بسترهای شبکه های اجتماعی فقط به صورت قهری 
ورود می کرد و هیچ گاه به آن به عنوان فرصت نگاه نمی شــد، باوجود 
تاکیدات مقام معظم رهبری در خصوص اهمیت فضای مجازی و شبکه 
های اجتماعی ، هیچ گاه به درستی برنامه ریزی نشده و اگر هم اتقافی 
افتاده جوابگوی نیازهای حاکمیتی و همچنین نیازهای جامعه نبوده است.

 حال در مقطعی که اصرار پروتکل های بهداشــتی بر رعایت فاصله 
اجتماعی اســت و از طرفی به خاطر محدودیت های دولت در حمایت 
از اقشار مختلف جامعه که تحت تأثیر بحران کووید ۱۹ قرار گرفته، آیا 
درســت است که به جای تســهیل در زندگی مردمان جامعه، تنش و 
اضطراب در میان اقشار مختلف جامعه که به نوعی فعالیت شان محتاج 
اینترنت و پهنای باند مناســب اســت، ایجاد کنیم؟ همه می دانیم در 
حوزه اینترنت و شبکه های اجتماعی که عموماً مردم از آن استفاده می 
کنند، دچار کمبودهای شــدید هستیم. گرچه در دولت آقای روحانی 
اقدام هایی در جهت بهبود فضای کســب و کار و همچنین شبکه ملی 

اطلاعات انجام شده است.
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 خبر
 توزیع کارت اعتباری سهام عدالت، از هفته آینده 

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: از هفته آینده به دارندگان 
ســهام عدالت که روش غیرمستقیم را انتخاب کردند کارت اعتباری پرداخت 
می شود. حسین فهیمی درباره نحوه پرداخت کارت های اعتباری سهام عدالت، 
اظهار داشت: اقدامات لازم برای پرداخت کارت اعتباری صورت گرفته است، 
اما به دلیل برخی ایرادات بین بانک و شــرکت سپرده گذاری مرکزی، اعلام 
عمومی نشــد با رفع این مشکل از ابتدای هفته آینده دارندگان سهام عدالت 
می توانند به واســطه ســهام عدالت خود، کارت اعتبــاری دریافت کنند.وی 
ادامه داد: با ۷ بانک، تعامل صورت گرفت و بانک ملی پیشگام برای پرداخت 
کارت های اعتباری به پشــتوانه سهام عدالت است.مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکزی گفت: در ابتدا سهامداران روش غیرمستقیم سهام عدالت که 
در سامانه سجام ثبت نام کردند و احراز هویت شدند درخواست بررسی دارایی 
را به شرکت سپرده گذاری ارسال و بعد از بررسی، شرکت سپرده گذاری به 
بانک ارســال و در نهایت بانک، ســقف تضمین را تعیین می کرد و دوباره به 

شرکت سپرده گذاری مرکزی ارسال می شد.

وزیــر صمت از انجمــن تولیدکنندگان 
سیمان خواست تا با وحدت نظر در جهت 
قیمت گــذاری منصفانه، کنترل قیمت ها، 
نظارت بر بازار و حذف رانت خواران با ایجاد 

مکانیزم لازم، گام بردارد.
علیرضــا رزم حســینی در دیــدار بــا 
تولیدکنندگان و اعضای انجمن ســیمان، 
ضمن بیــان این مطلب، افزود: سیاســت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در حوزه های 
ماموریتی خود مشارکت در تصمیم سازی 
و تصمیم گیری با بخش خصوصی، دولت و 

مجلس شورای اسلامی می باشد.

 تصمیم گیری ها در وزارت صمت 
با مشــارکت بخش خصوصی، دولت و 

مجلس است
وی تصریــح کرد: در همین راســتا در 
هرگونه تصمیم گیری، نمایندگان تشکلها 
و انجمنهای بخش خصوصی، کمیسیون های 
اقتصادی و صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی و دولت اعلام نظر و مشــارکت 

خواهند داشت.

 با قیمت گذاری دستوری مخالف 
هستم

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با 
اعلام اینکه با هرگونه قیمت گذاری دستوری 

مخالف هستم، بیان کرد: دولت نیز در این 
راستا با ما هم عقیده است و در تحقق این 
موضوع کمک می کنــد و انتظار داریم که 
بخش خصوصی نیز برای این موضوع مهم 

پای کار بیاید.

 ضرورت ورود دستگاه های نظارتی 
برای حذف دلالان و واسطه ها از بازار

رزم حســینی با اعلام اینکــه به دنبال 

حذف واســطه ها و دلالان هستیم، گفت: 
دلالان و واســطه هــا میــان تولید کننده 
و مصــرف کننده قرار می گیرند و ســبب 
افزایــش قیمــت  کالاهــای مهــم) مانند 
 سیمان( در بازار می شوند که دستگاه های

 نظارتــی در این حوزه باید به کمک تولید 
بیایند.

 حمایت از تولیدکننده، امیدافرینی 
و امنیت اجتماعی را به دنبال دارد

وی حمایت از تولیدکنندگان را ســبب 
افزایش تولید و صادرات، ارتقای شــاخص 
های اشــتغال و به دنبال آن افزایش امید و 

امنیت اجتماعی می شود.

 رسانه ها به ایجاد آرامش در بازار 
کمک کنند

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با تاکید 
بر نقش مهم رســانه ها در کنترل بازار، از 

آنها خواست که در شرایط حساس کنونی 
بــرای ایجاد آرامش در بــازار و حمایت از 

تولیدکننده و مصرف کننده گام بردارند.

 انجمن  ها و تشکل ها خود باید 
رانت خواران را از بازار حذف کنند

وی همچنیــن بــا تاکید بــر اهمیت 
انجمنها و تشــکلها، بیان کرد: خود انجمن 
تولیدکنندگان با وحدت نظر در هر رشــته 
ای) از جملــه ســیمان( بایــد در جهت 
قیمتگذاری، کنتــرل قیمت ها، نظارت بر 
بازار و حذف رانت خواران با ایجاد مکانیزم 

لازم، حرکت کنند.

 بخش دولتی با واگذاری کارها به 
بخش خصوصــی باید به دنبال اعمال 

سیاست گذاری های حاکمیتی باشد
وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت در 
ادامه تصریــح کرد: معتقدم که به عنوان 
بخــش دولتی بایــد به دنبال سیاســت 
گذاری، تســهیل شــرایط برای تولید و 
جذب ســرمایه گذار و این گونه کارهای 
حاکمیتی باشــیم و دیگر کارها از قبیل 
قیمت گذاری، کنتــرل و نظارت بر بازار 
را به همین تشکل ها، انجمن ها و بخش 
خصوصی توانمند مانند دیگر کشــورهای 

واگذار کنیم. یافته  توسعه 

با قیمت گذاری دستوری مخالف بوده و هستم

بی عدالتی در مالیات شهری
بی توجهی به عوارض نوســازی به ساختار اقتصاد سیاسی شهر بازمی گردد 
که طبقات پایین در آن صدایی ندارند و نمی توانند سیاســت های عادلانه را 

تصویب و اجرا کنند.
اداره مطلوب شــهر و تامین کیفیت زندگی آن چنان که مطلوب بیشــتر 
ســاکنان باشــد، هزینه دارد. بسیاری از خدمات و تســهیلات شهری مانند 
آتش نشــانی و ایمنی، پارک و فضای سبز، پیاده رو، پل، زیرگذر و خیابان در 
زمره کالاهای عمومی مجانی محسوب می شوند که برای استفاده از آنها هزینه 

مستقیمی از کسی دریافت نمی شود.
حتــی هزینه پرداختی برای خدمتی چون حمل و نقل عمومی و اســتفاده 
از مترو و اتوبوس فاصله بســیاری با قیمت تمام شــده دارد و مابه التفاوت با 
یارانه های دولتی و شــهرداری تامین شــده تا چرخ های زندگی عمومی شهر 
بچرخد. خدمات شــهرداری ها برای شــهر آن چنان ضروری هستند که حتی 
یــک روز هــم نمی توان آنها را ارائه نداد و مثــلا زباله را جمع نکرد و مترو و 
اتوبوس را به مرخصی فرستاد. تعطیلی آنها به منزله تعطیلی کل شهر خواهد 
بود. هزینه تامین و ارائه خدماتی این چنین مهم و در عین حال گران چگونه 
انجام می گیرد؟ به طور معمول فرض بر آن اســت که حکومت محلی سطحی 
از اداره امور است که ساکنان هر محل برای تامین خدمات عمومی مورد نیاز 
خود آن را طبق قانون تاسیس می کنند. حکومت محلی باید اختیارات داشته 
باشــد تا بتواند به اهداف عمومی خود دست پیدا کند. یکی از این اختیارات 

تنظیم مالیه و اقتصاد شهر است.
مســوولیت اقتصاد ملی با دولت مرکزی اســت؛ اما مســوول اقتصاد شهر 
حکومت شــهر یا شهرداری است. وظیفه تنظیم مالیات ها و عوارض محلی را 
شهرداری ها با توجه به چشم اندازی که برای شهر با رای مردم تصویر شده انجام 
می دهند. مثلا کتابخانه های عمومی در شهری به سبب کمبود بودجه در حال 
تعطیلی هستند، شهرداری رو به همه پرسی از مردم شهر برای برقراری مالیات 
جدیدی به نام »نگهداشت و توسعه زیرساخت های اجتماعی« می آورد. اکثریت 
به این مالیات رای می دهند و منبع تامین هزینه کتابخانه برای همیشه معلوم 
می شود. در کنار این برخی خدمات مانند حمل و نقل عمومی یا ساخت فرودگاه 
و بندر برای شــهر از عهده حکومت محلی خارج اســت و دولت ملی در این 
حوزه ها باید یارانه پرداخت کند تا زندگی بچرخد. از دیگر منابع تامین مالی 
شــهر دریافت شارژ شهری یا همان عوارض نوسازی است. بخش قابل توجهی 
از هزینه های اداره شــهر تا حدود ۴۰درصد از این طریق تامین می شود و هر 
کسی در شهر صاحب ملک است، می داند که باید این پول را پرداخت کند تا 
تامین خدمات شهر دچار وقفه نشود. اما چرا در ایران و به ویژه در تهران سهم 
این عوارض بســیار ناچیز است و چرا تفاوت چندانی میان محلات برخوردار 
از امکانات شــهری و محلات کم برخوردار نیســت و حتی اگر بنا به تناسب 
باشــد فقرا عوارض نوسازی بیشتری نسبت به ثروتمندان می پردازند؟ به نظر 

می رسد مساله در اقتصاد سیاسی شهر باشد.
شــهرداری ها در ایران بخش عمده ای ازخدمات شهری را تامین می کنند؛ 
اما اختیار چندانی برای هدایت مالیه و اقتصاد شهر ندارند. هر گونه تلاش آنها 
برای وضع عوارض جدید معمولا با مخالفت سیاستمداران دولت مرکزی مواجه 
می شــود که نگران نارضایتی مردم و کاهش محبوبیت خود هستند. این در 
حالی است که بالاخره هزینه های تامین شهر باید از محلی تامین شود و اگر 
شما دست شهرداری را در مسیری که طبق هر معیاری حق اوست ببندید و 
از طرف دیگر او را مجبور به ارائه خدمات کنید و در همان حالی که عوارض 
معمول شــهر افزایشی پیدا نکرده اما شاهد هستید شهرداری می تواند تامین 
درآمد کند، باید به کل مساله شک کرد و نگران شهر و مدیریت شهری شد.

این همان شــک و نگرانی است که باید سال ها پیش سراغ دولت مرکزی 
می آمد؛ اما چون شــهرداری ها پول را به هر طریقی تامین می کردند و حتی 
دست به ساخت پروژه های نمایشی چون برج میلاد و دو طبقه کردن اتوبان 
می زدند، از قضا تشویق هم می شدند و کارهای شهرداری تهران بدل به الگو 
برای مدیران شهری کل کشور می شد.  پس اگر از طرق معمول مثل عوارض 
نوسازی تامین هزینه نشده، پول اداره شهر طی این سال ها از کجا آمده است؟ 
واقعیت بدون تعارف این اســت که کیفیت و آینده شــهر فروخته شــده و با 
پول آن، شهر در این مدت چرخانده شده است. حتی خاصه خرجی و بذل و 
بخشش های آن چنانی در زمان هایی که شهرداری تهران سکوی پرتاب برای 
دستیابی به پست ریاست جمهوری است هم به وفور اتفاق افتاده است. اما این 
راه غلط، شــهر را دچار هزاران مشکل مثل کاهش کیفیت زیست در مناطق 
خوش آب و هوای سابق مثل شمیرانات و از بین رفتن هویت تاریخی پایتخت 
کرده و از سوی دیگر فاصله طبقاتی- فضایی را به سطوحی باورناپذیر رسانده 
است. هزینه اداره تهران از جیب مردم پرداخت شده است، اما در ظاهر پولی 
به شهرداری نداده اند و شاید از این بابت هم خوشحال بوده اند، اما شهرداری 
این پول را از محل فروش شهر تامین کرده است و آن چنان خساراتی به شهر 
وارد شده است که شاید غیر قابل جبران باشد. چرا از سازوکار عوارض محلی 
برای تامین هزینه ها اســتفاده نشده است؟ اگر قرار باشد چرخ شهر از جیب 
عوارض پرداخت شود کلیت ساختار شهرداری باید دموکراتیک و پاسخگو باشد. 
شفافیت در اوج و گزارش دهی به مردم باید در لحظه و آنلاین صورت گیرد.

اما هزینه ها با قرار و مدارها با توسعه دهندگان املاک مسکونی و تجاری در 
قالب فروش تخلف، ضوابط طرح تفصیلی و تغییر کاربری تامین شده است و 
ذات چنین اقدامی با اصل شفافیت در تضاد است. بی دلیل نیست که میلیاردها 
تومان پول گمشده در شهرداری تهران وجود دارد که هر چه می گردند فقط 
رقم آن بیشتر می شود؛ اما خود پول کجا رفته کسی ظاهرا نمی داند! عوارض 
نوســازی یعنی اینکه صاحبــان املاک مرغوب باید پــول قابل توجهی را به 
شهرداری برای تامین هزینه های شهر بپردازند؛ اما چنین افرادی عموما خود 
در مناصب قدرت قرار دارند و اگر چه شعار مشارکت می دهند، اما اگر قرار به 
پرداخت هزینه باشد در صف نخست فرارکنندگان از هزینه ها قرار می گیرند. 
پس علت دوم بی توجهی به عوارض نوســازی به ساختار اقتصاد سیاسی شهر 
بازمی گردد که طبقات پایین در آن صدایی ندارند و نمی توانند سیاســت های 

عادلانه را تصویب و اجرا کنند.

کشورهای منطقه باید از فضای اختلاف و تفرقه دوری کنند

 پیوستن به موافقت نامه هاي تجاري، شاخص حضور در بازارهاي جهاني

عضو هیات رئیسه مجلس شــورای اسلامی گفت: کشورهای منطقه باید از این فضای 
اختلاف و تفرقه دوری کنند تا دیگر شاهد مداخلات بیگانگان نباشیم.

علیرضا سلیمی  ، به همگرایی کشورهای منطقه اشاره کرد و گفت: امروزه در شکل گیری 
حوادث منطقه مداخلات بیگانگان را مشــاهده می کنیم بالاخره آمریکایی ها در افغانستان، 
بحرین، قطر و ... فعال هستند و هر زمانی هم که بخواهند دست به اقدامات مخربی می زنند.

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شــورای اســلامی افزود: منشا اختلافات میان 
کشورهای منطقه ایالات متحده است و این ها با تفرقه میان کشورهای منطقه به دنبال تامین 
منافع خود هستند؛ بنابراین باید کشورهای منطقه دست بیگانگان را در منطقه قطع کنند 
تا دیگر شاهد حوادثی تلخ نباشیم.وی اظهار کرد: ما می توانیم با انسجام پای تجاوزکاران را 

در منطقه بشــکنیم و بدون شک اگر دست و پای این ها قطع شود دیگر نمی توانند تفرقه 
انگیزی و حمام خون به راه بیاندازند و قطعا ذلتی را که در منطقه برخی از کشورها باعث 
و بانی آن هستند را مشاهده نخواهیم کرد.عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: برخی از کشورهای منطقه به سبب کسب امنیت از بیگانگان به نابودی خواهند افتاد 
لــذا ما اگــر بخواهیم از دره عمیقی که خارجی ها برای منطقه حفر کردند عبور کنیم باید 
دست به دست هم بدهیم تا دخالت بیگانگان به صفر برسد.سلیمی عنوان کرد: باید اثبات 
کنیم که مردم منطقه به هیچ وجه تحت تاثیر مداخلات خارجی ها قرار نمی گیرند، امروزه 
تصمیمات اساسی منطقه در لندن و واشنگتن اخذ می شود و کشورهای منطقه باید از این 

فضای اختلاف و تفرقه دوری کنند تا دیگر شاهد مداخلات بیگانگان نباشیم.

وزیر نیرو گفت: با تامل در اهداف اســناد فرادستي و فرودستي، مي توان 
دریافت که اصلي ترین راهبرد حاکم بر سیاست هاي اقتصادي کشور در سال هاي 
آتي، بر محور توسعه صادرات و حرکت در مسیر الگوي رقابت پذیري و اصلاح 

سیاست هاي داخلي استوار شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پــاون(، »رضا اردکانیان« به 
عنوان مسئول هماهنگي و انسجام بخشي بین دستگاهي اجراي موافقت نامه 
موقت تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادي اوراسیا روز چهارشنبه در پیام ویدئویی 
به نشست دیپلماسي اقتصادي ایران و اوراسیا در اتاق بازرگانی تهران اظهار 
داشت: از این رو، بهره گیري از ظرفیت و امکانات موافقت نامه ها و ترتیبات تجاري 
منطقه اي براي حضور فعال در اقتصاد جهاني و در جهت تحقق راهبرد توسعه 

صادرات، امري ضروري و اجتناب ناپذیر تلقي مي شود.
وی افــزود: در این ارتباط، چگونگي حضور فعال کشــورمان در اتحادیه 
اقتصادي اوراسیا و پذیرش تعهدات مربوطه و انطباق آن با الزامات توسعه اي 
کشــور، موضوعي است که باید به طور جد در دستور کار پیگیري متولیان 

امر قرار گیرد.

 پیوستن به موافقت نامه هاي تجاري، شاخص حضور در بازارهاي 
جهاني

اردکانیان گفت: پیوســتن به موافقت نامه هاي تجاري جدید و نیز اجراي 
کامل موافقت نامه هاي قبلي )اکوتا و دي هشــت(، باید در اولویت سیاســت 
اقتصاد خارجي کشــور قرار گیرد. زیرا پیوستن به موافقت نامه هاي تجاري، 
شــاخص حضور در بازارهاي جهاني است و به قرار گرفتن کشورمان در تراز 

تجارت جهاني کمک مي کند.
وزیر نیرو اظهار داشت: به واقع، در چارچوب چنین تشکل هایي، موانع تجاري 
و تعرفه ها در سطح منطقه حذف و دسترسي به بازارهاي بزرگتر فراهم مي شود.

وی گفت: از سوي دیگر، پیچیدگي هاي حاکم بر نظام اقتصاد بین الملل، 
باعث شده که مسئله تجارت بین المللي، به امر پیچیده و کاملا تخصصي تبدیل 
شود و قواعد و ضوابط سازمان جهاني تجارت و سایر موافقت نامه هاي تجاري 

نیز بر دامنه این پیچیدگي افزوده است.
اردکانیان تاکید کرد: با چنین شــرایطي، نیازمند روزآمدسازي ساختار و 

رویه ها هستیم. در واقع، برخي از موضوعات تحت پوشش و رویه هاي خاص 
مربوط به این موافقت نامه، لزوما با رویه هاي جاري و رایج کشور منطبق نبوده 

و یا اساسا فاقد سازو کارهاي اجرایي مناسب است.

 پیاده سازي و اجراي صحیح موافقت نامه تجارت آزاد، نیازمند 
ساختارهاي جدید ملي است

وی از جمله این نارسائي ها، به موضوع قواعد مبداء و ضوابط احراز منشاء 
کالاها براي اعطاي ترجیحات تجاري اعم از تعرفه اي و غیرتعرفه اي اشاره کرد 
و افزود: بنابراین، براي پیاده سازي و اجراي صحیح موافقت نامه تجارت آزاد، به 
ساختارهاي جدید در سطح ملي و در برخي زمینه ها به تهیه دستورالعمل هاي 
اجرایي متعدد و جداگانه اي توسط دستگاه هاي ذیربط در حوزه هاي مختلف 

تجاري کشور نیاز است.

 تاکید بر نگاه جامع به موافقت نامه تجارت آزاد
اردکانیان تاکید کرد: براي موفقیت و حصول نتیجه، باید به این موافقت نامه 
به شکل جامع نگریسته و سازوکار لازم براي تحقق الزامات اجراي موفق موافقت 

نامه تجارت آزاد ایجاد و ترسیم شود.
وزیــر نیرو همچنین گفت: با توجه به اهمیت روز افزوني که مناســبات 

اقتصادي کشــورمان با اتحادیه اقتصادي اوراســیا پیدا مــي کند، برگزاري 
همایش هاي مشــابه، مي تواند نقش موثري در آگاهي بخشي تجار و فعالان 
اقتصادي و دستگاه هاي دولتي، نسبت به تعهدات و امتیازات موافقت نامه ایفا 

و آن ها را به اهمیت، شناخت و درک شرایط جدید ترغیب کند.
وی افزود: قطعا، با شــناخت دقیق تر ساختار اقتصادي، تجاري و حقوقي 
اتحادیه اقتصادي اوراسیا و اهداف و اولویت هاي کشورهاي عضو آن، مي توان 
همکاري و پیوندهاي بیشــتري را با این اتحادیه، در چارچوب تامین منافع 

ملي جهت دهي کرد.
اردکانیان گفت: همچنین، آگاهي و شناخت نسبت به چالش هایي که در 
مسیر همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا وجود دارد،  بسیار حائز اهمیت است.

وی گفت: آگاهي نســبت به این چالش ها و تــلاش برای رفع این ها، به 
کیفیت اجراي تصمیمات تجاري در ارتباط با موافقت نامه تجارت آزاد کمک 

قابل توجهي خواهد کرد.
وی در عین حال اظهار داشــت: امضــاي موافقت نامه موقت تجارت آزاد 
ایران با اتحادیه اقتصادي اوراســیا، حرکتي کاملا هوشمندانه و هم جهت با 
روند کنوني اقتصاد جهاني بوده و با اهداف توسعه کشور منطبق و اقدامي در 

تقابل با سیاست هاي تحریمي آمریکاست.
وزیــر نیرو همچنین گفت: در این میان، اتاق بازرگاني و صنایع و معادن، 
بــه عنوان متولي بخش خصوصي نیز از اهمیت و جایگاه ویژه اي در فرایند 
مذاکرات تجارت آزاد و اجراي موافقت نامه برخوردار است.وی افزود: نقش موثر 
اتاق هاي بازرگاني در صدور گواهي هاي مبداء و مباحث فني مرتبط با آن بر 
کسي پوشیده نیست.اردکانیان گفت: اطلاع رساني و آگاهي سازي فعالان بخش 
خصوصي نســبت به تعهدات و امتیازات موافقت نامه تجارت آزاد، ایجاد نهاد 
مشخصي که نقش رابط با دستگاه هاي متولي اجراي موافقت نامه را ایفا کند، 
ترغیب بنگاه هاي اقتصادي براي انجام مطالعات پژوهشي مرتبط با زیربخش 
خود و در چارچوب تعهدات و امتیازات موافقت نامه، ایجاد ســازوکاري براي 
انعکاس مشــکلات صادرکنندگان به بازار کشورهاي عضو به متولیان اجراي 
موافقت نامه و نیز آموزش و تربیت نیروي متخصص در ارتباط با موافقت نامه 
و اقداماتی دیگری از این قبیل، از دیگر تمهیدات ضروري است که باید توسط 

اتاق بازرگاني مورد مداقه قرار گیرد.

 مدیرکل امور بین الملل وزارت کار خبر داد: برنامه اقدام مشترک با روسیه نهایی شد
مدیرکل امور بین الملل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از نهایی شدن برنامه اقدام مشترک دو ساله با روسیه در حوزه های کار و حمایت های اجتماعی خبر داد

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »علی حسین شهریور« مدیر کل امور بین الملل گفت: اولین نشست کارگروه مشترک وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت کار و حمایت اجتماعی 
فدراسیون روسیه ، دو روز متوالی به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد.  شهریور تصریح کرد: با توجه به سیاست گسترش تعامل و همکاری با کشورهای همسایه، در این نشست بر ضرورت استفاده از ظرفیت های موجود دو وزارتخانه برای ارتقای 
سطح تعاملات و روابط دو کشور تاکید شد.وی افزود: دو طرف بر همکاری های عملی در حوزه های حمایت اجتماعی، بیمه ها، بازنشستگی، روابط کار و مهاجرت نیروی کار تاکید و توافق کردند. مدیر کل امور بین الملل گفت: در نشست روز 
اول با مذاکره پیرامون توسعه همکاری های دوجانبه در زمینه روابط کار، بازرسی کار، توسعه اشتغال، اعزام  نیروی کار، بیمه بازنشستگی و تامین اجتماعی، پیش نویس برنامه اقدام مشترک دو ساله میان دو کشور بررسی و نهایی شد.وی افزود: 
مقرر شد این برنامه ظرف یک ماه آینده به امضای وزرای کار دو کشور برسد.شهریور تشریح کرد: در روز دوم طرفین به تبادل اطلاعات و بررسی قوانین و مقررات نظام تامین اجتماعی دو کشور در حوزه های بیمه ای و بازنشستگی پرداختند و 

تجربیات خود را به اشتراک گذاشتند. وی افزود: دو طرف بر تداوم نشست های تخصصی و ادامه مذاکرات برای رسیدن به توافق در زمینه انعقاد موافقت نامه تامین اجتماعی میان دو کشور تاکید کردند.

نماینده تبریز در مجلس و مســئول ستاد بزرگداشت 
یکصدمین سالگرد شهادت شیخ محمد خیابانی، از تاسیس 
بنیادی فرهنگی و تاریخی که به نام این روحانی بیدارگر و 

ضداستعمار مزّین است، خبر داد.
حجت الاسلام دکتر سیدمحمدرضا میرتاج الدینی در 
پیش همایش شیخ شهید محمد خیابانی که پیش از ظهر 
روز، پنجشنبه ۹ دی در محل مسجد جامع تبریز برگزار شد، 
گفت: ستاد بزرگداشت یکصدمین سالگرد شهادت شیخ 
شهید محمد خیابانی در طول ۶ ماه گذشته فعالیت های 
ارزنده ای انجام داد که منتج به شکل گیری پدیدۀ فرهنگی 
خوبی شده و بر همین اساس قصد داریم با تاسیس بنیاد 
فرهنگی تاریخی شیخ شهید محمد خیابانی، این فعالیت 

های فرهنگی را ادامه دهیم.
وی افزود: مقدمات تاسیس بنیاد فرهنگی تاریخی شیخ 
شهید محمد خیابانی انجام شده و به زودی تشریفات ثبت 
این بنیاد هم نهایی خواهد شد.مسئول ستاد بزرگداشت 
یکصدمین سالگرد شهادت شیخ محمد خیابانی افزود: محور 
فعالیت این بنیاد معرفی مفاخری خواهد بود که در دوران 

مشروطه و بعد از آن مقطع تاریخی منشاء آثار فراوان بوده 
اند اما قدرشان به درستی شناخته نشده است.

حجت الاسلام میرتاج الدینی اضافه کرد: از روح شهید 
شیخ محمد خیابانی الهام گرفته ایم تا به صورت سالانه چند 

شــخصیت از شخصیت های فرهنگی و تاریخی را معرفی 
کنیم که حقیقتاً الگوهای ماندگار هستند.نماینده تبریز در 
مجلس شورای اسلامی، در بخش دیگری از سخنان خود 
از شیخ شهید به عنوان مدرس ثانی نام برد و افزود: هرچند 

شیخ شهید محمد خیابانی در دوران جوانی و در حالی که 
۴۲سال بیشتر سنّ نداشت، به شهادت رسید اما در همین 
عمر کوتاه تاثیرات فروانی از خود بر جای گذاشــت و در 
دورۀ نمایندگی در مجلس، همواره در معیّت مرحوم سید 
حسن مدرس بود و همراه او در مقابل اولتیماتوم روس به 
طور جانانه ایستادگی کرد.وی دربارۀ عوامل موثر بر تکوین 
شخصیت شیخ شهید محمد خیابانی نیز گفت: استعداد فوق 
العاده و هوش سرشار، سفرهای متعدد در دوران نوجوانی 
و جوانی به خارج از کشــور و سوابق تحصیلات حوزوی از 
جملۀ این عوامل است.حجت الاسلام دکتر میرتاج الدینی 
همچنین عدالت خواهی، آزادیخواهی، استبدادســتیزی، 
قانون مداری و دفاع از محرومان و مســتضعفان جامعه را 
ویژگی های اصلی شخصیت شیخ محمد خیابانی توصیف 
کرد.شیخ شهید محمد خیابانی از روحانیون مبارز دوران 
مشروطیت و از نمایندگان مردم آذربایجان در مجلس آن 
دوره بود که یکصد سال پیش در ۲۱ شهریور سال ۱۲۹۹ 
هجری شمسی، در راه مبارزه با استعمار توسط مزدوران 

داخلی به شهادت رسید.

تاسیس بنیاد فرهنگی، تاریخی شیخ شهید محمد خیابانی در تبریز
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/11

شماره : 1014
رییس کل بانک مرکزی گفت: تحریم های 
دو سال گذشته بی سابقه ترین تحریم علیه 
ایران بود که تاکنون در مورد هیچ کشــوری 
اعمال نشده است و کشور در یک جنگ تمام 

عیار اقتصادی درگیر است. 
به گزارش روابــط عمومی بانک مرکزی، 
دکتر همتی در شــورای گفتگــوی دولت و 
بخش خصوصی استان فارس با اشاره به فشار 
بی سابقه تحریم ها در ۲ سال گذشته گفت: 
طی سالهای اخیر شــرایط بسیار سختی را 
گذراندیم، لذا انتظارات از بانک مرکزی و نظام 
بانکی کشور هم باید متناسب با توانایی ها و 
امکانات سیستم بانکی و بانک مرکزی باشد. 

 همتی افــزود: تحریم های جدید آمریکا 
که از اواخر ســال ۹۶ اعلام شــده بود از ۱۵ 
مرداد ســال ۱۳۹۷ و یک هفته از پس اینکه 
بنده مســئولیت بانک مرکــزی را بر عهده 
گرفتم عملیاتی شد و به مرور و طی ماههای 
بعد از آن به اوج رسید که شامل تحریم بانک 
مرکزی و بانکها و صادرات نفتی و سایر موارد 
بود و عملا منابع ارزی و اقتصاد کشور را تحت 

تاثیر قرار داد.
وی تصریح کرد: این تحریم بی سابقه ترین 
تحریم علیه ایران بود که تاکنون در مورد هیچ 

کشوری اعمال نشده بود.
همتی ادامه داد: در طول ۲ سال گذشته 
بخش زیادی از درآمد ارزی مان را از دســت 
دادیم، بنابراین دولت در دو ســال گذشته به 
شدت تحت فشار بود و همان مقدار محدود 
منابع ارزی نیز با هدف حمایت از اقشار ضعیف 
با نرخ ۴۲۰۰ تبدیل شد. این فشار به حدی 
بود که حتی بســیاری از کشورهایی که با ما 
روابط دوستانه داشتند منابع ارزی کشور  را 

بلوکه کردند و پول های ما را ندادند.
رییس کل بانک مرکزی افزود: سال ۱۳۹۹ 
تا آبان و آذر بیشترین فشارها را تحمل کردیم 
و شرایط بسیار سخت شد و بسته شدن مرزها 
به دلیل شیوع کرونا و محدود شدن سیستم 
بانکی نیز شرایط ویژه ای را برای کشور ایجاد 
کرده بود که بحمدالله از شرایط سخت عبور 
کردیم و دشمن علیرغم فشار به طبقات کم 
درآمد جامعه و ایجاد مشکلات معیشتی برای 
انها به هدف خود که فروپاشی اقتصادی کشور 

بود نرسید.
همتی با بیان اینکه دولت در سال جاری 
بیش از ۸۰ هزار میلیارد تومان اوراق منتشر 
کــرده که بخش زیــادی از آن در چارچوب 
عملیات بازار باز انجام شــده است، افزود: اگر 
این اقدام انجام نمی شــد ۵۶۰ هزار میلیارد 

تومان نقدینگی اضافه ایجاد می شد.
وی ادامه داد: تورم موجود در کشور ناشی از 

محدودیت عرضه ارز و انباشت نقدینگی است؛ 
لذا بالا رفتن قیمت ارز به دلیل محدودیت ها 
قطعا در افزایش قیمت ها و تورم تاثیر زیادی 

داشته است. 
همتی گفت: در شرایط تحریم و با کاهش 
درآمدهای دولت، بخشی از ارزهای صادراتی 
هم به کشور برنگشت و البته بخش مهمی  از 
صادرکنندگان هم ارز خود را برگرداندند که 
جای تقدیر و تشکر دارد. لذا باید توجه داشته 
باشیم که وقتی تعادل عرضه و تقاضای ارز به 
هم می خورد قیمت ارز نیز افزایش می یابد. 
وی تصریح کــرد: اگر بانک مرکزی مانع 
واردات بدون انتقال ارز نمی شــد و ســایر 
محدودیتها را اعمال نمــی کرد نرخ ارز می 

توانست بسیار بالاتر برود. 
همتی در ادامه به تشریح مشکلات نظام 
بانکی پرداخت و گفت: به دلیل مسایلی اعم 
از بدهی های دولت و بخش های مختلف به 
بانک ها که از سالیان گذشته وجود داشته و 
نیز فشار تحریم ها، بانک های کشور که ۹۰ 
درصد تامین مالی کشــور بر دوش آنهاست، 

دچار مشکل هستند.
همتــی ادامه داد: علیرغــم این موارد در 
سال جاری بالغ بر ۷۰۰ هزار فقره وام ازدواج 
به مبلغ ۳۷ هزار میلیارد تومان توسط بانک 
ها پرداخت شده است؛ ۷۵ هزار میلیارد تومان 
برای حمایت از اقشار و کسب و کارهای آسیب 
دیده از کرونا اختصاص یافته است که از این 
میزان ۲۸ هزار میلیارد تومان وام یک میلیونی 
به سرپرستان خانوارهای یارانه بگیر بوده که 
نقش مهمی در حمایت از اقشار ضعیف جامعه 
داشــت همچنین در ۹ ماهه امسال  بانکها 
۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات داده اند 

که ۶۰ درصد آن به سرمایه در گردش بود. 
رییــس کل بانک مرکــزی تصریح کرد: 
بنابراین انتظــارات از بانک ها باید معقول و 
مبتنی بر واقعیت ها باشــد و اگر تعادل بین 
منابع ورودی و خروجی بانک ها وجود نداشته 
باشد بانک ها دچار مشکلات عدیده خواهند 
شــد که نظام اقتصادی کشور را خدشه دار 

خواهد کرد.
 همتــی با تشــکر از حمایــت های قوه 
قضاییه در وصول بخشــی از مطالبات بانک 
هــا از بدهکاران بانکی گفت: خوشــبختانه 
تعامل خوبی بین بانک مرکزی و قوه قضاییه 
وجــود دارد و موارد ایــن چنینی در کمیته 
فرادســتگاهی پیگیری می شود و تلاش ها 

برای وصول تمام مطالبات ادامه دارد.
همتی بــا بیــان اینکه وظایــف اصلی 
بانک مرکزی شــامل سیاســتگذاری پولی، 
سیاستگذاری ارزی، مدیریت نظام پرداخت 
ها، بانکداری دولت و نظارت بر بانک هاست 
افزود: استقلال بانک مرکزی نقش مهمی در 
کنترل تــورم دارد و انجام وظایف آن دارد و 
مفهوم آن عدم ارتباط بانک مرکزی با دولت و 
مجلس نیست بلکه بدین معناست که سیاست 
پولی باید به صورت مستقل و بر اساس نظرات 

کارشناسی اتخاذ شود.
همتی با بیان اینکه شفاف سازی و انضباط 
در سیســتم پولی و بانکی کشور با حمایت و 
تاکید مقام معظم رهبری انجام شده است و 
ادامه خواهد داشت، گفت: در سال های اخیر 
ایجاد شفافیت در نظام های پرداخت و تراکنش 
هــای بانکی نقش بســزایی در جلوگیری از 
پولشویی و تخلفات بانکی داشت و شاید بخشی 
از فشارها به بانک مرکزی و نظام بانکی به دلیل 

جلوگیری از تخلفات در تراکنش هاست.
وی افزود: قبل از ایجاد سامانه رفع تعهد 
ارزی واردات در سال ۱۳۹۷ حدود ۳۰ درصد 
از تعهدات اجرا نمی شد اما در حال حاضر این 

رقم به حدود ۶ درصد رسیده است.
همتی با تاکید بر اینکه هدف بانک مرکزی 
حمایت از فعالان اقتصادی به هر طریق ممکن 
است، افزود: قصد ایجاد محدودیت در مسیر 
فعالیت اقتصادی فعالان را نداریم و تا جایی 
که امکان داشته باشد و ظرفیت هایمان اجازه 

دهد مشکلات را تسهیل می کنیم.
همتی با اشــاره به اینکه بانک مرکزی از 
کاهش نرخ ارز قطعا استقبال می کند، گفت: 
مهم ترین وظیفه بانک مرکزی حفظ و تقویت 
ارزش پول ملی اســت. از ایــن رو طرح این 
موضوع که بانک مرکزی تمایلی به کاهش نرخ 
ارز ندارد، به هیچ عنوان صحیح نیست. افزایش 
نرخ ارز موجب افزایش هزینه های دولت است 
و نفعی از افزایش نرخ ارز از این منظر متوجه 

دولت نیست.
وی افزود: سال گذشته از مجموع حدود ۱۵ 
میلیارد دلار کالای اساسی که وارد کشور شد، 
هفت میلیارد دلار آن از ذخایر و منابع بانک 
مرکزی تأمین ارز شده است. در سال جاری 
نیز از ۸ میلیارد دلار ارز در نظر گرفته شــده 
برای واردات کالای اساسی، ۵ میلیارد دلار آن 

توسط بانک مرکزی تأمین شده است. 
عالی ترین مقام بانک مرکزی با بیان اینکه 
بایــد نرخ ارز پایدار، متعادل و به دور از ایجاد 
نوسانات و شوک در اقتصاد کاهش یابد، عنوان 
کرد: این گونه تولیدکنندگان، صادرکنندگان 
و واردکنندگان در فعالیت هایشان حداقل افق 

میان مدتی را لحاظ می کنند. 

همتی با بیان اینکه بخشی از نوسانات نرخ 
ارز روانی اســت، در خصوص صادرات نفتی 
کشــور گفت: صادرات نفت ما علی رغم عدم 
لغو تحریم ها بهبود یافته و صادرات نفت نسبت 
به پنج ماه پیش بیش از دو برابر شــده است. 
همچنین روند صادرات فرآورده هایمان نیز طی 

دو سه ماه اخیر بهتر شده است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به آمار 
عرضه ارز در ســامانه نیما گفت: در ســامانه 
نیما دیــروز ۲۵۰ میلیون دلار ارز توســط 
صادکنندگان عرضه شده که امری بی سابقه 
اســت؛ لذا روند عرضه ارز نسبت به گذشته 
روان تر شده است و صادرات غیرنفتی در حال 
بازگشــت به کشور است. امیدوارم با مطلوب 
شدن شرایط و ایجاد ثبات، طی ماه های آینده 

شاهد شرایط بهتری باشیم.
همتی ضمن تأکید بر توجه بیش از پیش 
به رفاه حال مردم عنوان کرد: معیشت مردم 
و به ویژه دهک هــای پایین جامعه طی این 
دو ســال متحمل آسیب هایی شده است. لذا 
ضروری است با همیاری یکدیگر و با وحدت 
رویه در جهت بهبود وضعیت معیشتی مردم 

و رفع مشکلات آنان تلاش کنیم.
 رئیس شورای پول و اعتبار ضمن تأکید بر 
افزایش همکاری ها میان استانداری ها و شبکه 
بانکــی تصریح کرد: بانکها باید مباحث طرح 
شده و تصمیمات اخذ شده از سوی »هیئت 
خبرگان بانکی استان ها« را جدی بگیرند. این 
هیئت که متشکل از سه تا پنج نفر است، به 
نوعی هیأت تشــخیص مصلحت استانها در 
امور بانکی محســوب می شود که به موجب 
قانون تسهیل به پیشنهاد استاندار و با حکم 
رئیس کل بانک مرکزی منصوب می شوند. از 
این ضروری است در صورت تخطی بانکها از 
اجرای تصمیمات هیئت خبرگان بانکی، این 

موارد به بانک مرکزی گزارش شود. 
همتی با بیان اینکه بانک مرکزی به دنبال 
محــدود کردن تولید نیســت، گفت: عمده 
واحدهای تملیکی توســط بانک ها، پیش از 
تملیک توســط شبکه بانکی، تعطیل و فاقد 
کارایــی بودند و از این رو تأکید می کنم که 

شبکه بانکی به دنبال حمایت از تولید است.
همتــی در پایان با بیان اینکــه از دوران 
ســخت عبور خواهیم کرد گفت: نسبت به 
بهبود شرایط بسیار خوش بین هستم و البته 
بالاخره اراده ملت در برابر فشارهای دشمنان 
پیروز شد. در این زمینه طی شش ماه ابتدایی 
امسال رشد اقتصادی کشورمان مثبت بود، این 
امر نشان از تحقق جهش تولید مدنظر مقام 
معظم رهبری دارد. خوشبختانه ما در بخش 
کشاورزی وضعیت مطلوب و جهش داشتیم 

تولید داخل را در اولویت قرار دهیم
اگر فردا تحریم ها هم برداشته شود، یک سال یا دو سال بعد ممکن است 
با یک اتفاق دیگر با یک دولت دیگر افراطی در امریکا یک داســتان جدید 
برای ما شــروع شــود. ما حتی دوران پس از تحریم را هم باید به گونه ای 
زیرچشمی نگاه کنیم که ممکن است تحریم ها برگردد. پس باید برنامه ریزی 
ما هم به گونه ای باشــد که به صورت توأمان گویی تحریم ادامه دارد و هم 
اینکه تحریم برداشــته شده است.یکی از محاسن تحریم ها این بود که ما را 
در شــرایط ریاضتی و بهینه منابع ارزی قرار داد. تحریم ها ما را در راســتای 
حمایت از تولید داخلی و مقاومت ملی ســوق داد، ما را به خودمان آورد و 
آگاه ترمان کرد؛ مباحثی که مد نظر مقام معظم رهبری هم بود. شاید هرگز 
به صورت طبیعی نمی توانستیم این دستاوردها را داشته باشیم. مانند بحث 
کرونا که اگر ما می خواســتیم آموزش مجازی و دولت مجازی و الکترونیک 
را راه بیندازیم، نمی توانســتیم بدون قرار گرفتن در شرایط واقعی این کار را 
انجام دهیم و نمی توانستیم مردم را در شرایط اجبار غیر واقعی قرار دهیم. اما 
مردم زمانی که در شرایط واقعی قرار گرفتند، پذیرفتند و الان دوست دارند 
کارها را از خانه انجام دهند. تحریم ها هم ما را به خودمان آورد. همان طور 
که شرایط جنگ ما را به خودمان آورد که آمادگی داشته باشیم تحریم هم 
به این صورت عمل کرد. اگر فردا تحریم ها هم برداشته شود، یک سال یا دو 
سال بعد ممکن است با یک اتفاق دیگر با یک دولت دیگر افراطی در امریکا 
یک داســتان جدید برای ما شروع شود. ما حتی دوران پس از تحریم را هم 
باید به گونه ای زیرچشمی نگاه کنیم که ممکن است تحریم ها برگردد. پس 
باید برنامه ریزی ما هم به گونه ای باشــد که به صورت توأمان گویی تحریم 
ادامه دارد و هم اینکه تحریم برداشته شده است. یعنی این دو نگاه باید در 
کنار هم قرار گیرد. حتی اگر تهدیدی هم نباشــد، ممکن است در هر لحظه 
امریکا تصمیم به تحریم بگیرد. پس باید همیشــه مواظب و آماده و محتاط 
بود علی رغم اینکه تجارت آزاد در برنامه هم باشد. پس ما فرض کنیم بعد از 
برداشتن تحریم ها چیزی که اتفاق می افتاد، چیست. یعنی ایران بعد از تحریم 
چه وضعیتی خواهد داشت. ایرانی که در حال حاضر می تواند صادرات نفتش 
را ادامه دهد و پول آن برگردد. اگر تجارت راه بیفتد، یعنی آن چیزهایی که به 
ما نمی فروختند الان به ما می فروشند و تجارت خواهند کرد. پس مشکل است 
فرض کنیم تأمین قطعات و لوازم یدکی برطرف می شود. آنچه که باید برای 
آن برنامه ریزی کنیم، ارز حاصل از این قضیه است. این ارز را باید تخصیص 
بدهیم. یعنی اینکه آیا باید اجازه دهیم هر فردی هر کالایی خواست وارد کند 
یا اینکه به صادرکننده ارز بدهیم که تولیدکننده ارزش را بگیرد، تولیداتش را 
انجام دهد و صادرات کننده هم با اختلاف نرخ ارز تصمیم به صادرات بگیرد. 
این بخش به برنامه ریزی احتیاج دارد، با این توضیح که هم برنامه ای وجود 
داشته باشــد که تولید داخل را به عنوان اولویت قرار بدهد و یکدفعه ای در 
واردات را باز نکند. حالا می توانند از طریق تولید مشــترک یا مونتاژ یا بعداً 
ساخت داخلی همکاری ادامه پیدا کند. خودروسازها که نباید به این راحتی 
بتوانند در کشور ما نمایشگاه بزنند. باید این گونه باشد نخست آن را مونتاژ 
و بعداً داخلی ســازی کنیم و پس از آنکه مصرف داخل تأمین شد، صادرات 
داشته باشیم. مثلًا صادرات به کشورهای اطراف نباید بدون برنامه ریزی باشد. 
ضروری اســت در این گونه مباحث وزارت خارجه هم حضور داشته باشد یا 
مثلًا موضوع »اف ای تی اف« باید از طرف ایران حل شــده باشد که ما این 
پیشــفرض را داشته باشیم که ســاخت ها و زیربناهای اقتصادی باید چگونه 
باشــند. باید حتماً وزن سیاست جایگزینی واردات بیشتر باشد یعنی اینکه 
جهش تولید وزن بیشــتری داشته باشد و واردات را آزاد نکنیم اما به شرط 
اینکه هم بتواند قیمت ها را کاهش دهد و هم تولید مشــترک انجام دهیم. 
همچنین باید در این زمینه به بخش کشاورزی اهمیت داد. نهاده های دامی 
در حال حاضر بیشترین مشکل را ایجاد کرده است. یعنی بخش کشاورزی باید 
به خودکفایی برسد، دانشگاه ها را تقویت کنیم و بتوانیم از مراکز پژوهشی و 
تولیدی در داخل شعبه بزنیم. من مطمئنم که ممکن است موضوع تحریم ها 
دوباره برای ایران اتفاق بیفتد و موضع امریکا عوض شــود. پس باید آمادگی 

این را داشته باشیم که اقتصادی تاب آور داشته باشیم.  

 
 

 
 

معاون روابط وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسه کارگروه اشتغال 
لرستان گفت: بانک های توسعه تعاون و رفاه کارگران به میزان ۴۱۰ میلیارد 

تومان در اجرای طرح های عمرانی لرستان مشارکت می کنند.
به گزارش روابط عمومی تعاون ،کار و رفاه اجتماعی لرستان ،حاتم شاکرمی 
در نشست کارگروه اشتغال لرستان با اعلام این اظهار کرد: یکی از مصوبات 
سفر اخیر معاونان وزیر کار به لرستان بحث مشارکت بانک ها در طرح های 
عمرانی استان بود که در همین راستا جلسه ای با مدیران عامل بانک ها و 
استاندار و معاونین وزیر راه و مسکن شهر سازی در تهران برگزار شد و بانک 
توسعه تعاون و رفاه پذیرفتند ۴۱۰ میلیارد تومان به طرح های عمرانی استان 
کمک و تفاهم نامه هایی بین این بانک ها ، استانداری و معاونین وزارت راه 
ایجاد شد که امیدواریم  در رفع مشکلات راه ها و طرح های عمرانی استان 
اثر گذار باشــد .وی افزود: در راستای اجرای ۲۹ مصوبه سفر اخیر معاونان 
وزارت کار به لرستان، جلساتی با صندوق های بازنشستگان و شرکت سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی )شســتا( برگزار شد و پس از آن برخی طرح های 

نیمه تمام که عملیات آنها متوقف بود مجدد فعالیت خود را آغاز کردند.
وی بیان کرد: در ســفر اخیر بر آنچه که در اختیار وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی بود متمرکز شدیم و اولویت رسیدگی به طرح هایی تصویب 

شد که تا سه ماه اول سال ۱۴۰۰ به بهره برداری برسند.
وی گفت: انتظار می رود تا قبل از پایان امسال موضوع طرح های کوچک 
و صنایع تبدیلی که اولویت آنها توســط فرمانداران مشخص می شود جمع 
بندی و با حضور مسئولان استان و وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی بررسی 
و  اجرایی شــوند.معاون روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز 
امیدواری کرد  اجرای کامل این طرح ها در حوزه اشــتغال، تولید و کاهش 
بیکاری لرستان تاثیر گذار باشد.شایان ذکر است : در پایان این نشست حجت 
الاســلام و المسلمین  شاهرخی نماینده ولی فقیه و امام جمعه لرستان از  
شریعتمداری وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی و معاونین به خصوص نماینده 
ویژه وزیر در اســتان لرســتان به لحاظ پیگیری ها و بررسی های سریع در 
خصوص طرح های نیمه تمام و ارائه راهکارهای لازم در راستای کاهش نرخ 
بیکاری، تقدیر کرد .در پاییز امسال تیمی متشکل از معاونان وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی برای بررسی طرح های نیمه تمام و ارائه راهکارهای لازم در 

راستای کاهش نرخ بیکاری، به لرستان سفر کرده بودند.

 مشارکت بانک های توسعه تعاون و رفاه کارگران به میزان ۴۱۰ میلیارد تومان
 در اجرای طرح های عمرانی لرستان

 خبر
 محدودیت های در نظر گرفته شده برای صادرکنندگان چک

آمنه نادعلیزاده، سخنگوی اجرای قانون جدید صدور چک گفت: در قانون 
جدید صدور چک محدودیت های شدیدی برای صادرکنندگان چک برگشتی 
درنظر گرفته شده است.به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، اهم موارد مطرح 
شده توسط سخنگوی اجرای قانون جدید صدور چک به شرح زیر است:- این 
محدودیت ها شــامل عدم افتتاح حساب و کارت بانکی جدید، عدم گشایش 

اعتبارات اسنادی و عدم اعطای تسهیلات بانکی است.
- اقدام ســخت گیرانه تری که بر اساس این قانون برای صادرکننده چک 
برگشتی در نظر گرفته شده است مسدودی سازی حساب های صادرکننده 
چک برگشتی به میزان مبلغ چک است. این حسابها تا زمان تعیین تکلیف 
در انســداد باقی می ماند و پس از تعیین تکلیف نســبت به رفع انسداد این 

حسابها اقدام می شود.
- بر اساس قانون جدید، صدور چک به طور سیستمی و از طریق سامانه 
صیاد انجام می شــود. بنابراین سامانه صیاد برای افراد فاقد صلاحیت شامل 
کسانی که چک برگشتی رفع سواثر نشده دارند و یا افرادی که دارای محکومیت 

قضایی هستند دسته چک جدید صادر نخواهد کرد.
- صادر کننده چک باید اطلاعات چک صادرشــده شــامل تاریخ، مبلغ و 
هویت گیرنده را در سامانه صیاد ثبت کند. بنابراین اگر چک در سامانه صیاد 

ثبت نشود فاقد اعتبار خواهد بود.
- گیرنده چک نباید چکی را که در سامانه ثبت نشده از صادرکننده دریافت 
کند و در غیراینصورت بانک نسبت به پرداخت مبلغ چک اقدام نخواهد کرد.

- گیرنده چک باید متعاقب دریافت فیزیک چک، اطلاعات ثبت شده در 
آن را با اطلاعات ثبت شده در سامانه تطبیق دهد و در صورت صحت اطلاعات 
مراتب تایید را در ســامانه اعلام کند. در صورت عدم تطابق اطلاعات فیزیک 
چک و اطلاعات ثبت شده در سامانه، گیرنده باید با انتخاب یکی از دلایل رد 

چک نسبت به عدم تایید چک در سامانه اقدام کند.

 ضرورت شفافیت اطلاعات نظام بانکی
 جلسه شورای هماهنگی بانکهای استان فارس با حضور رییس کل بانک 
مرکزی و جمعی از معاونین و مدیران کل این بانک برگزار شد. به گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، دکتر همتی در این نشست با تاکید بر ضرورت شفاف 
سازی اطلاعات نظام بانکی، گفت: همسو با اقدامات بانک مرکزی برای شفاف 
سازی و انضباط نظام پولی کشور، بانک ها در استانها باید اطلاعات خود را به 
طور شفاف به استانداری ها اعلام کنند که این شفافیت نقش مهمی در اقتصاد 
کشور دارد.وی افزود: نسبت میزان سپرده های بانکی بین تهران و شهرستانها 
به صورت ۵۰-۵۰ اســت و ارائه تسهیلات نیز به همین نسبت بین تهران و 
شهرستانها انجام می شود؛ البته این تناسب باید به تفکیک استانها نیز رعایت 
شود و میزان تسهیلات ارائه شده در هر استان متناسب با میزان جذب سپرده 
ها در آن اســتان باشد.رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: تامین مالی ۱۰۵ 
پروژه استان فارس که بیش از ۹۰ درصد پیشرفت داشته اند باید توسط بانک 
های اســتان انجام شود و این پروژه ها هرچه سریعتر به بهره برداری برسند.

همتی ادامه داد: در راستای جهش تولید بانک ها بایستی حتی الامکان منابع 
خود را به سمت واحدهای تولیدی هدایت کنند که این امر اثر مثبتی در رشد 

اقتصادی خواهد داشت.

بانک مرکزی بــا تزریق ۳۶.۱ هــزار میلیارد ریال 
نقدینگــی در قالــب توافق بازخرید با سررســید ۱۲ 
روزه با حداقل نرخ ۱۹.۸ درصد به بانک های متقاضی 

موافقت کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، پیرو اطلاعیه 
روز یک شنبه ۵ بهمن ماه ۱۳۹۹ مبنی بر برگزاری حراج 
خرید مدت دار اوراق بدهی دولتی در عملیات بازار باز، 
چهار بانک در مهلت تعیین شده سفارش فروش اوراق 
بدهی دولتی در قالب توافق بازخرید )ریپو( را در مجموع 
به ارزش ۴۷.۶ هزار میلیارد ریال از طریق سامانه بازار 

بین بانکی به بانک مرکزی ارسال کردند.
بــا توجه بــه پیش بینی بانک مرکــزی از وضعیت 
نقدینگی در بازار بین بانکی، موضع پولی بانک مرکزی در 
این هفته ثبات نقدینگی بود. از این رو، بانک مرکزی با 
تزریق ۳۶.۱ هزار میلیارد ریال نقدینگی در قالب توافق 
بازخرید با سررسید ۱۲ روزه با حداقل نرخ ۱۹.۸ درصد 
به بانک های متقاضی موافقــت کرد. معاملات مربوط 
به این عملیات و معاملات مربوط به سررســید توافق 
بازخریــد دو هفته قبل بــه ارزش ۴۵.۹ هزار میلیارد 

ریال توسط کارگزاری بانک مرکزی در روز چهار شنبه 
۸ بهمن ماه انجام شــد. همچنین در هفته گذشته ۴.۸ 
هزار میلیارد تومان اوراق بدهی دولتی توسط کارگزاری 

بانک مرکزی در بازار ثانویه فروخته شد.
به عــلاوه، در هفته جــاری بانک ها و موسســات 
اعتباری در یــک نوبت از اعتبارگیــری قاعده مند در 

مجموع بــه ارزش ۳۵.۸ هزار میلیارد ریال اســتفاده 
کرد. بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی می توانند 
در روزهای شنبه تا چهارشنبه از اعتبارگیري قاعده مند 
)دریافــت اعتبار بــا وثیقه از بانک مرکزي( مشــروط 
 به در اختیار داشــتن اوراق بدهــی دولتی و در قالب

 توافق بازخرید با نرخ ســود سقف دالان )۲۲ درصد( 
استفاده کنند.

شایان ذکر است بانک مرکزی در چارچوب مدیریت 
نقدینگی مورد نیاز بازار بین بانکی ریالی، عملیات بازار 
بــاز را به صورت هفتگی اجرا می کند. موضع این بانک 
)خرید یا فروش قطعی یا اعتباری اوراق بدهی دولتی( 
بر اساس پیش بینی وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی 
و با هدف کاهش نوســانات نرخ بــازار بین بانکی حول 
نرخ هدف، از طریق انتشــار اطلاعیه در ســامانه بازار 
بین بانکی اعلام می شود. متعاقب اطلاعیه مزبور، بانک ها 
و موسســات اعتباری غیربانکی می توانند در راستای 
مدیریت نقدینگی خود در بازار بین بانکی، نســبت به 
ارسال  سفارش ها تا مهلت تعیین شده از طریق سامانه 

بازار بین بانکی اقدام کنند.

 موج تازه شیوع ویروس کرونا می تواند روند بهبود اقتصاد جهانی را مختل کند
اقتصاددانانی که در نظرسنجی اخیر رویترز شرکت داشته اند نرخ رشد اقتصادی جهان در سال ۲۰۲۱ به طور میانگین ۵.۳ درصد پیش بینی کرده اند، اما در عین حال تعداد قابل توجهی از آنها هشدار داده اند که موج تازه شیوع 
ویروس کرونا در جهان می تواند به خروج اقتصاد جهانی از ریل بهبود منجر شود.بسیاری از اقتصاددانانی که در نظرسنجی اخیر رویترز شرکت کردند، هشدار دادند که جهش مجدد آمار مبتلایان به کووید-۱۹ خطر بزرگی برای 
اقتصاد جهانی قلمداد می شود و می تواند اقتصاد جهانی را از مسیر بهبود خارج کند.این اقتصاددانان که اغلب به چشم انداز اقتصاد جهانی بسیار خوش بین هستند در حالی درباره خطر توقف روند بهبود اقتصاد جهانی بر اثر جهش 
مجدد آمار مبتلایان به کووید-۱۹ هشدار داده اند که طی ۱۰ ماه اخیر به لطف بسته ها محرک اقتصادی متوالی، نرخ های بهره نزدیک به صفر و آغاز توزیع واکسن کرونا در جهان ۳۳ تریلیون دلار به ارزش بازارهای سهام -که طی 
سه ماهه نخست سال ۲۰۲۰ به شدت آسیب دیده بودند- افزوده شده است.نظرسنجی رویترز از حدود ۵۰۰ اقتصاددان آسیایی، اروپایی و آمریکایی حاکی از این است که پیش بینی اغلب آنها از رشد اقتصادی جهان در مقایسه با 
نظرسنجی های قبلی بدون تغییر مانده و یا تعدیل اندکی نشان می دهد.از میان این ۵۰۰ اقتصاددان، ۱۵۵ نفر به یک سؤال اضافی مبنی بر اینکه آیا از نظر آنها آغاز موج تازه ای از شیوع ویروس کرونا در جهان می تواند اقتصادی 
جهانی را از ریل بهبود خارج کند یا خیر، پاسخ دادند که پاسخ ۹۵ نفر از آنها )بیش از ۶۱ درصد( مثبت بود.ادیتیا بیهیو، کارشناس حوزه اقتصاد جهان در بانک آو آمریکا، در این خصوص تأکید می کند: »ماه های آینده به شدت 

برای اقتصاد جهانی و سلامت عمومی در سطح جهان مهم و سرنوشت ساز است.

گزارش عملیات بازار باز

رییس کل بانک مرکزی:

 انتظارات از بانک ها باید معقول باشد
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/11

شماره : 1014

  بهره برداری از طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی آغاز شد
در چهل و سومین از هفته پویش ملی تدبیر و امید برای جهش تولید، بهره 
برداری از طرح های ملی وزارت جها کشاورزی در عرصه کشاورزی و صیانت 

از منابع طبیعی با دستور رئیس جمهور از طریق ویدئوکنفرانس آغاز شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، طرح های ملی وزارت 
جهاد کشاورزی شامل ۲۵ هزار هکتار شبکه آبیاری و زهکشی در غرب و شمال 
غرب کشور، ۷۸ هزار هکتار زهکشی از طرح ۲۸۰ هزار هکتاری زهکشی اراضی 
استان گلستان، ۴۱۵ پروژه مقابله با بیابان زایی و کنترل ریزگردها در ۱۳ استان 
کشور در قالب برنامه صیانت از منابع طبیعی و ۳ هزار و ۱۵۴ طرح آبخیزداری 
و منابع طبیعی در سرایر کشور، پروژه هایی هستند که با دستور حجت الاسلام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری به طور رسمی افتتاح شدند.

برای اجرای این پروژه ها ۵ هزار و ۶۱۰ میلیارد تومان اعتبار صرف شده و با 
بهره برداری از آنها برای ۱۰۵ هزار و ۷۷۱ نفر اشتغال پایدار ایجاد خواهد شد.

 زنجیره دانشگاهی برای تولید داخلی دارو و مکمل های غذایی 
دام و طیور ایجاد شود

معــاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی بر ارتباط موسســات 
دانشــگاهی با بخش های مختلف معاونت امور تولیدات دامی برای ایده پردازی 
و ایجاد یک زنجیره دانشــگاهی در زمینــه تولید داخلی داروها و مکمل های 
مورد نیاز بخش دام، طیور و آبزیان تاکید کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت جهاد کشاورزی، مرتضی رضایی در بازدید از پارک علم و فناوری گیاهان 
دارویی دانشگاه شهید بهشتی اظهار کرد: باید حلقه های تولید در کشور به هم 
متصل شوند تا بتوانیم فاصله تولید و صنعت کشور با دنیا را کاهش دهیم.وی 
با بیان این که حدود ۱۱ میلیون تن شیر، ۲.۵ میلیون تن گوشت مرغ و یک 
میلیون تن تخم مرغ ســالانه در کشور تولید می شود، تأکید کرد: این صنعت 
در کشور به نسبت دیگر صنایع در استفاده از دانش و تکنولوژی پیشرو است، 
بنابراین وســعت کار برای بخش دانشــگاهی در این صنعت بسیار زیاد است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: رسانه ملی باید نتایج علمی به دست 
آمده از تحقیقات محققین را به مردم اطلاع رسانی کند که در این زمینه نیاز 
به تلاش بیشــتر وجود دارد. وی افزود: بســیاری از دستاوردهای تحقیقاتی 
محققین بخش کشاورزی در مکمل ها و داروهای دام و طیور استفاده می شود 
و لازم است دامداران با این دستاوردها آشنا شوند.رضایی بر ارتباط موسسات 
دانشــگاهی با بخش های مختلف معاونت امور تولیدات دامی برای ایده پردازی 
و ایجاد یک زنجیره دانشــگاهی در زمینــه تولید داخلی داروها و مکمل های 

مورد نیاز بخش دام، طیور و آبزیان تاکید کرد.

 کشت گندم در پشــت های دائمی با دستگاه رایزبد همزمان با 
برداشت ذرت

رئیس اداره فناوریهای مکانیزه کشاورزی جهادکشاورزی هرمزگان از کشت 
گندم در پشــت های دائمی با دستگاه رایزبد همزمان با برداشت ذرت در این 
شهرستان خبر داد. به گزارش روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان، 
شــاهین شاهی زاده با اشاره به برگزاری کارگاهی تحت عنوان کاربرد دستگاه 
رایزبد کشــت گندم در پشــت های دائمی در حین برداشت ذرت جهت حل 
معضل بقایای ذرت وجلوگیری از سوزاندن بقایا در منطقه شمیل حاجی آباد ، 
اظهار کرد: با توجه به اینکه کشت ذرت در کف جوی انجام شده ،دستگاه رایزبد 
بدون عملیات خاکورزی )شخم،دیسک،مرزبند،لولرو...( و با مرتب نمودن پشته 
های قبلی کشت گندم یا هر محصول دیگری را بر روی پشته انجام می دهد.

وی افزود: کشــت هم زمان با برداشــت، با استفاده از دستگاه رایزبد مورد 
اســتقبال کشاورزان قرار گرفت و چند هکتار نیز کشت پایلوت در این منطقه 

صورت گرفت.
رئیس اداره فناوریهای مکانیزه کشاورزی جهادکشاورزی هرمزگان در ادامه 
هدف از این کشت الگویی را توسعه کشت مکانیزه استان در غلات عنوان داشت 
و افزود: این کشــت در چند ســال اخیر رشد قابل چشمگیری داشته بطوری 
که در کشــت کلزا ۹۸ درصد و در کشت گندم ۶۵تا۷۰ درصد کشت مکانیزه 
انجام می گیرد . شــاهی زاده ابراز داشت: با توجه به تجمع کاه و کلش ذرت، 
در هنگام کشت گندم با خطی کارهای معمولی با مشکلات فراوانی مواجه می 

باشد وکشاورز دربرخی موارد مجبور به سوزاندن بقایا می گردد.
وی در خصوص اهداف و مزایای کشت الگویی کشت گندم در پشت های 
دائمی با دستگاه رایزبد اظهار کرد: جلوگیری از آتش زدن بقایای ذرت)به علت 
مشکلات آماده سازی زمین و آبیاری(، جلوگیری از فرسایش خاکی و بادی)به 
علت خاکورزی زیاد( ، جلوگیری از هدر روی منابع کودی)به علت شخم زدن 
خاک مغذی شده در معرض نور خورشید قرار گرفته و منابع کودی از بین می 
رود(، جلوگیری از هدر روی سوخت)با حذف عملیات متعدد(، استفاده بهینه از 
زمان )با توجه به حذف عملیات آماده سازی زمین حدود دو هفته تاریخ کاشت 
زودتر انجام می گیرد و همچنین برداشت نیز زودتر انجام می گردد ( و حفظ 
بقایا)افزایش کربن آلی خاک ،حفظ رطوبت خاک،تعدیل دما.. ( از اهم اهداف 
و مزایای کشــت الگویی کشت گندم در پشــت های دائمی با دستگاه رایزبد 
می باشد. رئیس اداره فناوریهای مکانیزه کشاورزی جهادکشاورزی هرمزگان 
همچنین در ادامه استفاده بهینه از کود در زمان کاشت) با توجه به کشت با 
دستگاه کود در فاصله ۳ سانتی متری قرار گرفته و در زمان مناسب در اختیار 
گیاه قرار می گیرد(، صرفه جویی در بذر)با توجه به کشت مکانیزه یا ماشینی 
به صورت میانگین ۱۰۰ کیلوگرم کاهش بذر را مشاهده خواهیم نمود(، کاهش 
۲الی۳ مرحله آبیاری ، صرفه اقتصادی کشــاورز با توجه به مراحل بالا و خرد 
شدن بقایا ذرت با توجه به ساقه خرد کن کمباین باعث زودتر پوسیده شدن 
بقایا شده را از دیگر اهداف و مزایای کشت الگویی کشت گندم در پشت های 

دائمی با دستگاه رایزبد اعلام داشت.
شــاهی زاده در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به حذف هزینه های آماده 
سازی زمین،کاهش مصرف بذر،کاهش نیروی کارگری و... که به صورت میانگین 
۳۰ میلیون ریال در هکتار بوده و ســطح زیر کشــت ۳۵۰۰ هکتاری ذرت در 
صورت کاربرد دستگاه رایزبد)کشت بر روی پشته های دائمی( حدودا بالغ بر 
۱۰۰ میلیارد ریال صرفه جویی هزینه کشت گندم در استان را خواهیم داشت.

 مشاهده یک کانون آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کرمانشاه
معاون بهداشتی و پیشگیری سازمان دامپزشکی از مشاهده یک مورد بیماری 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کرمانشــاه خبر داد.سید بهمن نقیبی ، اظهار 
کــرد: یک مورد بیماری آنفلوآنزای فوق حــاد پرندگان بین طیور بومی یکی 
از روســتاهای شهرستان کرمانشاه شناسایی شده است. نقیبی افزود: پیش از 
این در هفته گذشــته نیز مواردی از شیوع آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان را در 
طیور بومی استان های آذربایجان غربی و البرز داشتیم. ضمن اینکه قبلا هم 
در دیگر اســتانهای مواردی از بیماری شناسایی شده است.معاون بهداشتی و 
پیشگیری سازمان دامپزشــکی اضافه کرد: با توجه به شیوع جهانی بیماری، 
انتظار دیده شــدن مواردی از بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کشور 
وجود دارد.نقیبی با بیان اینکه مشــاهده کانونهای این بیماری هیچ خللی در 
تولیــدات مرغ و تخم مرغ ایجاد نخواهد کرد، ادامــه داد: تمامی کانون های 
شناســایی شــده بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کشور بومی بوده و 
هیچ واحد صنعتی تاکنون درگیر بیماری نشده است. نقیبی با بیان اینکه هیچ 
موردی هم از ابتلای انسانی به این بیماری در کشور گزارش نشده، ادامه داد: 
شــهروندان با خیال راحت می توانند اقدام به خرید مرغ و تخم مرغ از مراکز 

مجاز کرده و جای هیچ نگرانی وجود 

کاداستر ۴۶ میلیون و ۸۰۰ هزار هکتار از اراضی ملی کشور انجام شد
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور گفت: کاداستر ۴۶ میلیون و ۸۰۰ هزار 
هکتار از اراضی ملی کشــور به اتمام رسیده 
اســت و امیدوارم تا پایان دولت دوازدهم کار 

حدنگاری اراضی ملی به پایان برسد.
به گــزارش روابط عمومــی وزارت جهاد 
کشاورزی ، مسعود منصور معاون وزیر و رئیس 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور روز 
پنجشــنبه ۹ بهمن در مراسم بهره برداری از 
طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی با دستور 
رئیس جمهوری که از استان گلستان گزارش 
مــی داد، اظهار کرد: در ســازمان جنگل ها، 
مهمترین رسالت حفظ منابع پایه آب،  خاک 

و پوشش گیاهی است.
وی با اشاره به این که کاداستر ۴۶ میلیون 
و ۸۰۰ هزار هکتار از اراضی ملی کشــور به 
اتمام رسیده اســت، اظهار امیدواری کرد: تا 
پایان دولت دوازدهــم کار حدنگاری اراضی 

ملی به پایان برسد.
منصور گفــت: ۲۱۱ کیلومتــر کمربند 
حفاظتی احداث شــده در مــرز اراضی ملی 
و مســتثنیات انجام شده که باعث حفاظت 
بهتر این اراضی خواهد شد. علاوه بر آن برای 
هزارو ۸۸ خانواری که مجبور به قطع درخت 
به منظور تأمین سوخت بودند، انرژی های نو 
و ســوخت جایگزین تامین شــده که از این 
طریــق از قطع ســالانه ۳۵۰۰ اصله درخت 

جلوگیری می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: ۱۰۸ هزار هکتار 
توسعه گیاهان دارویی در کشور داشتیم که با 
به ثمر رسیدن این گیاهان بیش از ۲ هزار و 
۱۵۰ تن افزایش محصولات فرعی دارویی و 

صنعتی را محقق می کند.
منصور تصریح کرد: بیش از ۲۱ هزار هکتار 
جنگل کاری اقتصــادی و زراعت چوب انجام 
شــده که با بهره برداری از آن، تولید چوبی ۲ 

میلیون و ۴۰۰ هزار متر مکعب و محصولات 
درختی ۹۰۰ تن به بار خواهد نشست.

وی بــا بیان این که کشــور ما در معرض 
فرسایش شدید آبی است، اظهار کرد: ۱۶ تن 
در هکتار فرسایش آبی کشور و بیش از ۲۵۰ 
میلیون متر مکعب ســالانه رسوبات ظرفیت 

مخازن و سدهای کشور را اشغال می کند.
منصور اضافه کرد: بیش از ۸۶۵۰ روستا و 
۴۵۰ شهر در معرض سیلاب هستند که راه 
برون رفت از این مشکلات، آبخیزداری است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: 
عملیات آبخیزداری در ســطح ۲ میلیون و 
۱۶۸ هزار هکتار از سال گذشته آغاز و امسال 
به پایان رســید که طی آن بیش از ۳۲ هزار 
و ۵۰۰ متر مکعب عملیات سازه ای، بیش از 
۷۵ هزار هکتار عملیات بیولوژیک جنگل کاری 
و بیــش از ۱۱۴هزار هکتار عملیات اصلاح و 
احیای مراتع انجام شــده که در نتیجه این 

اقدامات، بیش از یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
متر مکعب آب استحصال شده است.

 منصور با اشــاره بــه این که ۱۹ میلیون 
و ۵۰۰ هــزار تن رســوبات بــا این عملیات 
آبخیزداری کنترل می شود، گفت: پروژه ای 
که امروز گزارش می  شود، پروژه آبخیزداری 
محمدآباد است که ۷۴ هزار هکتار وسعت دارد 
و ۲۰ روستا و دو شهرستان فاضل آباد و آق قلا 
متاثر از این حوزه هســتند که هر ساله دچار 
سیل می شدند. با توجه به سیل ۹۸ و تاکید 
ریاست جمهوری بر کاهش خطرات سیل از 
اردیبهشت ماه امسال کار آبخیزداری در این 
حوزه با ۳۵ هزار  متر مکعب آغاز و ۲۸ سازه 
آبخیزداری در مسیر این حوزه احداث شد که 
با اجرای عملیات آبخیزداری، قدرت  ۶۶ هزار 
تــن مهار فرســایش و ۲۹۶ هزار تن کنترل 
رسوب را داریم و ۱۴ میلیون متر مکعب آب 

به سفره های آب زیر زمینی تغذیه می شود.

وی با اشاره به این که عملیات آبخیزداری 
باعــث احیای ۳۸۰۰ رشــته قنات و احیای 
ســکونت در کنار قنوات شــده است، ادامه 
داد: امیدواریم با حمایت های دولت، اقدامات 
آبخیزداری را که در حال حاضر در سطح ۳۰ 
میلیون هکتار از ۱۲۵ میلیون هکتار کشــور 
که نیازمند اجرای عملیات آبخیزداری بوده، 
اجرا شده است،  با شدت بیشتری انجام دهیم.

رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور با بیان این که عمده اقدامات آبخیزداری 
با کمک مردم انجام شده.اســت، خاطرنشان 
کرد:  ۷۵۰ تشکل منابع طبیعی و هزارو ۷۰۰ 
تعاونی منابع طبیعی شکل گرفته و در حال 
حاضر بیش از ۳۰ هزار  نفر عضو صندوق های 
منابع طبیعی هستند که عمده این فعالیت ها 

با مشارکت مردم انجام می شود.
منصور گفت: امروز با دســتور ریاســت 
جمهوری از ۳۱۵۴پروژه آبخیزداری و منابع 

طبیعــی با اعتبــار ۳۵۲۲ میلیــارد تومان 
بهره برداری خواهد شد.

 بهره بــرداری از ۶ هــزار هکتار 
نهال کاری

پرویز گرشاسبی معاون آبخیزداری، امور 
مراتع و بیابان ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیــزداری کشــور نیز در گزارشــی که از 
استان خوزســتان به رئیس جمهوری ارائه 
کرد، گفت: ۲۹ میلیون هکتار از اراضی کشور 
تحت تاثیر بیابان زایی اســت که ۱۴ میلیون 
هکتار از این اراضی فوق بحرانی اســت.وی 
افزود: یک میلیون و ۳۰۰ هزار هکتار عملیات 
بیابان زدایی با اعتباری حدود ۸۵۰ میلیارد 
تومان انجام و باعث اشتغالزایی برای ۱۰ هزار 
نفر شــده است و ما امروز شاهد افتتاح یکی 
از این پروژه ها در اســتان خوزستان هستیم.

گرشاسبی اظهار کرد: خوزستان از استان های 
پرمخاطره در بیابان زایی است که ۳۶۰ هزار 
هکتار از کانون های گردوغبار را در سال ۹۵ 
بــه خود اختصاص داده بــود و این کانون ها 
مورد مطالعــه و ارزیابی قرار گرفت.وی ادامه 
داد: عملیات مقابله با بیابان زایی در خوزستان 
در قالــب ۶۹ کیلومتر کانــال اصلی و ۱۰۵ 
کیلومتر کانال فرعی برای مرطوب ســازی 
انجام شد و ۲۴ هزار هکتار جنگل کاری و ۱۵ 
هزار  هکتار پخش آب اتفاق افتاد.گرشاسبی 
گفت: بهره برداری از عرصه های کشــت شده 
و احاله مدیریت بــرای کارهای اقتصادی به 
مردم بومی از دیگر اقدامات انجام شده در این 
پروژه ها است.وی خاطرنشان کرد: فناوری های 
نوینی که برای بیابان زدایی و کانون های گرد و 
غبار انجام شده، کشت شورورزی و استفاده از 
روان آبها است که طرح امروز حاصل از استفاده 
از روان آبها در شهرستان ماهشهر و پیرامون آن 

انجام شده است.

استفاده از اراضی کشاورزی باید در راستای تولید محصول کشاورزی و افزایش تولید باشد

افتتاح ۲۵ هزار هکتار شبکه های فرعی آبیاری غرب و شمال غرب کشور و ۷۸ هزار هکتار زه کشی گلستان

بوکان قابلیت های خوبی در صنعت گردشگری کشاورزی دارد

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان آذربایجان شرقی گفت: اولویت 
جهاد کشــاورزی در اســتفاده از منابع آب و خاک در اراضی شــهرک های 
کشاورزی، تولید محصولات کشاورزی است. خیرنگار اوای اقتصاد، به گزارش 
روابط عمومي سازمان جهادکشاورزي استان، مهندس اکبر فتحی در جلسه 
بررســی و ارزیابی تقویم اراضی که با حضور فرماندار شهرستان تبریز برگزار 
شده بود به سالروز تاسیس اداره امور اراضی استان اشاره کرد و با گرامیداشت 
این روز گفت: مدیریت امور اراضی کشاورزی در تامین امنیت غذایی جامعه 
نقش بســزایی دارد و باید نگاه ویژه ای به این بخش داشــته باشیم و توجه 
ویژه فرمانداری به این بخش باعث دلگرمی بخش کشاورزی خواهد شد. وی 
به توسعه شهرک های کشاورزی و صنعتی اشاره کرد و گفت: باید با برنامه 
ریزی ویژه ای تلاش کنیم ســرمایه گذاری و فعالیت در بخش کشاورزی و 
صنعتی در داخل شــهرک ها انجام گیرد و در بررسی متقاضیان برای شروع 
پروژه های کشاورزی اولویت در توسعه شهرک های کشاورزی باشد. مهندس 
فتحی به انتقال کارخانه آجرسفال و شیشه آذر به داخل شهرکهای کشاورزی 
و صنعتی اشاره کرد و گفت: متاسفانه با توجه به قیمت گذاری اشل قانونی 
و میزان درآمد، امکان انتقال این شــرکت ها به داخل شهرک وجود ندارد و 
نمی توان برای تغییر کاربری این شرکت ها به کاربری کشاورزی اقدامی کرد. 
وی افزود: برای ورود به شهرکهای کشاورزی و استفاده از این اراضی شرایطی 
وجود دارد که باید در راستای تولید محصول کشاورزی و افزایش تولید باشد 
و مجوز تاســیس و بهره برداری زمانی صادر خواهد شــد که شرایط قانونی 

لحاظ شــده باشد. رئیس سازمان جهادکشاورزی استان .به کمیسیون تایید 
صلاحیت برای اســتفاده از اراضی شهرک های کشاورزی برای امور صنعتی 
اشــاره کرد و گفت: نماینده جهاد کشــاورزی یکی از اعضای این کمیسیون 
بوده و تاییدیه نماینده اســتانداری برای صدور مجوز شرط اساسی است و با 
توجه به این که مسئولیت ارشد استانی و شهرستانی را برعهده دارد و نگاهی 
همه جانبه خواهد داشــت در اولویت قرار دارد بعد از انجام تحقیقات محلی 
و در صورت عدم مغایرت با قوانین شــهرک های کشــاورزی امکان صدور 
مجوز بررسی خواهد شد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان افزود: خاک 

و آب منابعی به هم پیوســته و در راستای تولید هر محصولی چه کشاورزی 
و چه صنعتی مورد نیاز هســتند و نوع و میزان استفاده از این منابع بستگی 
به پروژه و طرحی اســت که در این اراضی اجرا خواهد شــد و اولویت جهاد 
کشــاورزی در اســتفاده از این منابع در اراضی شهرکهای کشاورزی، تولید 
محصولات کشــاورزی است و اگر در شرایطی خاص امکان تولید محصولات 
غیر کشــاورزی با صلاح دید مسئولان استانی در این شهرک ها باشد، جهاد 
کشاورزی استقبال خواهد کرد و امکان تغییر کاربری وجود خواهد داشت و 
تغییر کاربری لزوماً نیاز به افزایش قیمت نخواهد داشت. فرماندار شهرستان 
تبریز نیز در این جلسه به حفظ اراضی کشاورزی تاکید کرد و گفت: فلسفه 
وجود جهاد کشــاورزی و یکی از وظایف اصلــی این حوزه، نظارت، حفظ و 
صیانت از اراضی کشاورزی و جلوگیری از تغییر کاربری این اراضی می باشد 
چرا که دیدگاه جهاد کشاورزی آینده نگرانه بوده و برای آیندگان برنامه ریزی 
داشته است. مهندس بهروز مهدوی به ظرفیت شهرک های کشاورزی اشاره 
کرد و گفت: وجود چنین اراضی باعث جلوگیری از تغییر کاربریهای غیرمجاز 
شــده و به نوعی هدایت کننده پروژه های کشاورزی به مناطق تعیین شده 
خواهد بود و باید برای بخشــهای صنعتی و دیگر فعالیت ها از شهرک های 
مرتبط ایجاد و اســتفاده شــود. وی به تغییر محل شرکت های آجر سفال و 
شیشــه آذر اشاره کرد و گفت: در صورت صلاح دید جهاد کشاورزی استان 
 و تحقیقات محلی و پس از مطرح شــدن در کمیســیون استانداری امکان 

صدور مجوز بررسی خواهد شد.

بهره برداری از ۲۵ هزار هکتار شــبکه های فرعی آبیاری غرب و شمال 
غرب کشور و ۷۸ هزار هکتار زه کشی اراضی در استان گلستان با دستور 

رئیس جمهور آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی وزارت جهاد کشاورزی ، علیمراد اکبری معاون 
آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی امروز پنجشنبه در مراسم بهره برداری 
از طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی با دستور رئیس جمهوری که از 
اســتان اردبیل گزارش می داد، اظهار کرد: اجرای طرح های منابع آب و 
خاک در اســتان های غرب و شــمال غرب که بیش از ۹۹ درصد از آن ها 
مجهز به سیســتم های مدرن آبیاری است، فرصت مناسبی برای جبران 
عقب ماندگی ها و نمادی از پیشــرفت و توســعه پایدار جمهوری اسلامی 

ایران با اعتماد به توان داخلی کشور انجام شده است.
وی افزود: امروز شــاهد افتتاح ۲۵ هزار هکتار از این اراضی خواهیم 
بود که با افتتاح آن، ۹ هزار نفر از مزایای آن بهره مند می شــوند و قول 
می دهیم با تخصیص اعتبارات لازم، برای کشت بهاره ۲۵ هزارهکتار دیگر 
افتتاح شود.اکبری با بیان این که در این پروژه، ۱۸ هزار کیلومتر عملیات 
لوله گذاری انجام شده و ۱۰۰ دستگاه ایستگاه پمپاژ به اتمام رسیده است، 
گفــت: با اجرای این پــروژه، ۱۹ هزار هکتار از اراضی دیم به آبی تبدیل 

می شود و حدود ۶ هزار هکتار از این پروژه هم بهبود کم آبیاری است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی اظهار کــرد: در این پروژه ۲۲ هزار نفر 

اشتغال ایجاد و تولید انواع محصولات کشاورزی ۴ برابر افزایش می یابد 
و ارزش افزوده اراضی به بیش از ۱۰ برابر می رسد.

اکبری گفت: پروژه ای هم که امروز به صورت نمادین در استان اردبیل 
افتتاح می شــود، ۴۴۰۰ هکتار از پروژه عظیــم ۴۲ هزار هکتاری پایاب 
خداآفرین اســت که بخش اعظم آن مجهز به ۱۲۶۲ دســتگاه ماشــین 
آبیــاری دوار مدرن به نام ســنترپیوت بوده و یکی از طرح های بی بدیل 
آبیاری در خاورمیانه اســت که بهره برداری از آن در قالب ۶۸ شــرکت 
تعاونی تولید انجام خواهد شــد.وی درباره پروژه زه کشی استان گلستان، 
بیان کرد: زه کشــی بیش از ۷۰ درصد از اراضی گلستان در سال ۹۳ در 

سه شهرستان گمیشان، گنبدکاووس و آق قلا آغاز شد که ۴۸ هزار هکتار 
از این طرح در پایان ۹۸ به پایان رســید و در سال جاری با حمایت های 
وزیر جهاد کشــاورزی ۳۰ هزار هکتار از آن به اتمام رســید و امروز ۵۰ 
هزار هکتار دیگر از این طرح با دســت ریاست جمهوری عملیات اجرایی 
آن آغاز خواهد شــد.اکبری خاطرنشان کرد: این پروژه اولین و بزرگترین 
پروژه زه کشی اراضی دیم کشور است که پس از بهره برداری تولید غلات 
در آن ۸۰ درصد افزایش می یابد و درآمد کشــاورزان در بخش های آبی 
۵۸ درصد افزایش می یابد و در کشت دیم ۱۵۹ درصد و شاخص بهره وری 

بدون استفاده از زه آب ۴۴ درصد افزایش خواهد یافت.
وی ادامــه داد: با اجرای این طرح در ســطح ۲۸۰ هزار هکتار، ۲۲۵ 
میلیون متر مکعب آب استحصال خواهد شد که ۱۰۰ میلیون متر مکعب 
آن با کیفیت مطلوب جهت آبیاری تکمیلی اراضی دیم قابل استفاده است 
و مابقی آن برای احیای تالابب گمیشان و کشت گیاهان شورپسند، توسعه 

مراتع و بخش صنعت قابل استفاده خواهد بود.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: ۱۷۰۰ کیلومتر احداث 
شــبکه های زه کشی، ۷۰۰ کیلومتر جاده  های دسترسی مزارع، ۳۳ هزار 
دستگاه ابنیه، ۴۸۵ کیلومتر احداث شبکه های زیر زمینی با ۱۱ میلیون 
متــر مکعب عملیات خاکی در این پروژه انجام شــده اســت که از تمام 

دست اندرکاران در به ثمر رساندن این پروژه تشکر می کنم.

به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ، بهروز 
رحیمی در جلسه درخواست های توسعه بخش کشاورزی شهرستان بوکان 
که با حضور مســئولان در سالن جلســات فرمانداری برگزار شد، افزود: این 
شهرســتان به دلیل قرار گرفتن در مسیر کریدور شمال به جنوب کشور و 
داشتن سیمای اجتماعی در صورت توجه می تواند به قطب صنعت توریسم 
و گردشگری تبدیل شود.وی بوکان را قطب مهم کشاورزی منطقه عنوان و 
اظهار کرد: گردشــگری به عنوان حوزه ای که رشد و پیشرفت آن می تواند 
به رشد اقتصادی و دستیابی به توسعه پایدار منجر شود، همواره مورد توجه 
مسوولان دولت یازدهم بوده است و اقدامات سال های اخیر دولت نیز نشان 
از این رویکرد دارد .رحیمی اضافه کرد: گردشگری کشاورزی خواهد توانست 
معیشت کشاورزان را بهبود بخشد و در توسعه پایدار روستایی، حفظ حقوق 
و منافع قانونی فعالان بخش گردشگری کشاورزی، استفاده از ظرفیت آنها در 

راستای پیشبرد اهداف گردشگری، نظارت بر فعالیت و عملکرد آنها، کاهش 
بیکاری و افزایش درآمد روســتاییان موثر باشد.مشاور قائم مقام وزیر جهاد 
کشاورزی در امور حقوقی و مجلس افزود: این شهرستان با دارا بودن قابلیت 
های خوب در کشاورزی می تواند مسیر جدیدی از صنعت گردشگری را ایجاد 

و در حوزه کشاورزی به جایگاه خوبی از جذب گردشگر برسد.
فرماندار بوکان نیز در این جلسه با بیان اینکه این شهرستان قطب مهم 
تولید محصولات کشاورزی در آذربایجان غربی است، گفت: بوکان با داشتن 
میدان دواب و تامین گوشت شهرستان های قم و تهران و دیگر استان های 

کشور نقش تعیین کننده ای در قیمت گوشت کشور دارد.
محمد امین زاده افزود: بوکان به دلیل موقعیت جغرافیایی و کوریدر شمال 
به حنوب کشــور دومین شهر مهاجر پذیر کشور است و در سال های اخیر 
رشد جمعیت سریعی داشته است .وی از بوکان به عنوان شهری پویا و فعال 

در امور کشاورزی و صنعتی یاد کرد و ادامه داد: برخی از توانایی های بوکان 
مغفول مانده که باید برای احیای آنها تلاش مضاعف انجام شود.

فرماندار بوکان با اشــاره به پتانســیل  های بسیار خوب بخش کشاورزی 
و دامداری و وجود نیروهای شــاغل مجرب در بخش کشاورزی اضافه کرد: 
شهرســتان بوکان با تولید ۱۳۰ هزار تن گندم، مقام نخســت تولید گندم 

آذربایجان غربی را دارد.
وی خواستار از سرگیری فعالیت عمرانی سد سیمینه شد و گفت: با بهره 

برداری از این سد ۲۵ هزار هکتار از اراضی دیم به آبی تبدیل خواهد شد.
در ادامه این جلسه مشاور و معاون آب و خاک در سامانه نوین، مدیرگروه 
صنایع تبدیلی محصولات باغی وزارت جهاد کشاورزی، مشاور و معاون وزیر 
در امور تغذیه دام و دیگر مسوولان وزارت جهاد کشاورزی به تشریح بازیدهای 

خود از بخش های دام و کشاورزی این شهرستان پرداختند.

 فعالیت تعاونی های روستایی ایلام در سطح 4۷ هزار هکتار از اراضی طرح کرخه
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان ایلام، محمد ناصر ناصری مدیرکل تعاون روستایی استان گفت: در طرح عظیم آبی خاکی ۵۵۰ هزار هکتاری کرخه در استانهای ایلام و خوزستان در این استان ۲۷ تعاونی با حدود 
۶ هزار بهره بردار مشــغول به فعالیت هســتند.وی افزود: در فاز اول این طرح در اســتان حدود ۴۷ هزار هکتار از اراضی مرزی فکه، عین خوش و دشــت عباس در شهرستان دهلران تحت عملیات طرح توسعه تجهیز و احیای اراضی از طریق 
احداث خطوط اصلی و فرعی آب از سد کرخه و ایجاد شبکه های آبیاری نوین قرار گرفته است.مدیرکل تعاون روستایی ایلام اظهار داشت: این تشکلها در قالب سه نظام حقوقی بهره برداری تحت عنوان شرکتهای تعاونی کشاورزی و شرکتهای 
سهامی زراعی و شرکتهای کشت و صنعت هستند.ناصری گفت: نقش و فعالیت های سازمان تعاون روستایی در این طرح عظیم بحث نظام بهره بهره و حل چالش حفاظت و بهره برداری و مدیریت مزرعه با تشکیل و استقرار و توانمندسازی 

این شرکتهای تعاونی بسیار مهم و تاثیر گذار است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/11

شماره : 1014

 نمی گذارند تولید نفت ایران از ۴ میلیون بشکه فراتر رود
وزیر نفت گفت: عده ای ۴۰ ســال است 
تلاش می کنند تولید نفت ایران از روزانه ۴ 

میلیون بشکه بالاتر نرود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نفت، 
بیژن زنگنه روز سه شنبه )هفتم بهمن ماه( در 
ششمین کنگره راهبردی و نمایشگاه نفت و 
نیرو با اشاره به اینکه عده ای ۴۰ سال است 
تلاش کرده اند نگذارند تولید نفت ایران از ۴ 
میلیون بشکه بالاتر رود که الحمدالله موفق 
بوده انــد، اظهار کرد: بــه واقع هم زحمت 
کشیدند؛ با مجلس و دستگاه های زیادی کار 
کردند و سعی کردند افراد زیادی را از هستی 
ساقط کنند تا نگذارند تولید نفت ایران از ۴ 

میلیون بشکه در روز بالاتر رود.
وی ادامه داد: مــن روزگاری را می بینم 
کــه تولید نفت ممنوع شــود و بگویند هر 
تولیدکننده ای حدی برای ظرفیت تولید دارد 
و در صورت رعایت نکردن آن مراوداتتان با 
دنیا مختل می شــود، همان قواعدی که در 
پروتکل کیوتو برای تولید دی اکسید کربن 
)CO۲(، گذاشتند برای تولید نفت هم اجرا 
شــود بنابراین باید نفت تولید کنیم، حال 

چگونگی مصرف آن بحث دیگری است.

 قدردانی از باشگاه نفت نیرو
وزیر نفت با بیان اینکه در این دورانی که 
جهان با شیوع ویروس همه گیر کووید-۱۹ 
روبه روســت باید به یکدیگــر کمک کنند، 
تصریح کرد: پارســال زمان آغاز شیوع این 
ویروس، طرح ها را حــدود ۱۵ روز تعطیل 
کردیم، امــا بهره برداری را نمی توانســتیم 
تعطیل کنیم و اصل را بر این گذاشتیم که 
بــا تدوین و ابلاغ پروتکل هــا و به کارگیری 
ســختگیرانه آنها زندگی و تولید کنیم که 

الحمدالله خوب هم جلو رفت.
زنگنــه با اشــاره به اینکــه این آخرین 
کنگره ای اســت که به عنــوان وزیر نفت در 
آن سخنرانی می کنم، افزود: این کنگره در 
پنج دوره پیشــین به همت برگزارکنندگان 
و مدیران باشــگاه نفت و نیــرو بدون یک 
ریال کمــک دولتی برگزار شــد که جای 

قدردانی دارد.
وی ادامه داد: نهادهای غیردولتی وقتی 
دولت ها بسیار قوی هستند دشمن دولت ها 
تلقی می شــوند و دولت ها ســعی می کنند 
آنهــا را نابود کنند. خیلی هم تلاش شــده 
است باشــگاه نفت و نیرو را نابود کنند، اما 
نتوانستند. این یک دســتاورد برای کشور 
است که عده ای که ایده دارند، نظر دارند با 

هم حرف می زنند.

 ایران و بازرگانی در نفت جهان
وزیر نفت با بیان اینکه ما در شــرایطی 
ســخت بودیم و هنوز این شــرایط سخت 
برای ما جریان دارد، تصریح کرد: اکنون این 
بحث مطرح است که ممکن است تحریم ها 
و محدودیت هایــی که غیرقانونی اســت، 
برداشته شود. البته من خیلی درباره تحریم 

حرف نمی زنم.
زنگنه افزود: در سه سال گذشته ظرفیت 
عظیمی بــرای صادرات نفت و فرآورده های 
نفتی ایجاد شــده اســت کــه به طور حتم 
از ایــن ظرفیــت، پــس از دوران تحریــم 
اســتفاده می کنیم. همیشــه آرزو و هدفم 
این بود که ایــران در بازرگانی نفت جهان 
 نقش داشــته باشــد و برای آن  هم بسیار

 تــلاش کردم که هر بار بــه نوعی جلو آن 
گرفته شد.

وی اظهــار کرد: بــا امکاناتی که در این 
دوره از تحریم هــا به ما داده شــد و اجازه 
ریسک کردن داشــتیم ظرفیت های خوبی 
ایجاد کردیم که تحت هیچ شرایطی از بین 
نمی بریــم. راه های زیادی یاد گرفتیم، توان 
امسال ما با سال های ۹۶ و ۹۷ قابل مقایسه 

نیست، ما ظرفیت بالایی داریم.

 عملکرد امیدبخش دانشگاه ها در 
موضوع ضریب بازیافت مخازن

وزیر نفــت با بیان اینکــه ظرفیت های 
خوبی در ســاخت تجهیزات صنعت نفت، 
توســعه میدان های نفت و گاز و... در کشور 
ایجاد شــده اســت، گفــت: هم اکنون ۸۰ 
درصــد تجهیــزات ثابت صنعــت نفت در 
داخل ســاخته می شــود، البته در ساخت 
 بعضی تجهیــزات مانند لوله های بدون درز

 مشــکل داریم که باید در این زمینه اقدام 
کنیم.

زنگنــه با اشــاره به اینکه همــکاری با 
دانشــگاه ها در موضــوع ضریــب بازیافت 
مخازن بســیار امیدبخش است، اظهار کرد: 
در موضــوع افزایش ضریب بازیافت مخازن 
باید خودمان کارهای توسعه ای انجام دهیم 
و در عین حال از ظرفیت شرکت های درجه 

یک بین المللی اســتفاده کنیم. استفاده از 
شرکت های خارجی فقط برای جذب سرمایه 
نیســت، بلکه برای ضریب بازیافت و دانش 
فنی هم اســت، معتقدم یکی از دانش های 

فنی، مدیریت است.
وی با یادآوری اینکه پیشــنهاد صندوق 
توســعه ملی سال ۱۳۷۷ ارائه شد، تشکیل 
این صندوق را بســیار مهم دانست و افزود: 
به طور حتم باید بخشی از درآمد مازاد نفت به 
صندوق توسعه ملی واریز شود و از آنجا ثروت 
زیرزمینی تجدیدناپذیر به سرمایه روزمینی 
تجدیدپذیر تبدیل شــد و این به معنای آن 

است که آن پول باید سرمایه گذاری شود.

 با زجر فراوان نگذاشتیم توسعه 
صنعت نفت متوقف شود

وزیر نفت بر ضــرورت افزایش ظرفیت 
تولیــد نفت ایران تأکید کرد و با بیان اینکه 
هیچ شکی در این زمینه وجود ندارد، گفت: 
اگر قرار باشــد پول نفــت در بودجه هزینه 
شــود مریض را مریض تر می کند، اما اگر به 
صندوق توسعه برود می تواند درست مصرف 
شود. البته نباید صندوق توسعه را هم مرتب 
برای کارهای غیراقتصادی و غیرضروری با 
فشار نیش زد. بگذاریم همان روال عادی کار 

خود را انجام دهد.
زنگنه با بیان اینکه در ســال های اخیر 
برای افزایش تولید نفت بسیار تلاش کردیم، 
اظهار کرد: البته بیشــتر سال های عمر این 
دولت به تحریم گذشت، اما با قیمت بسیار 
ســنگین و با زجر فراوان نگذاشتیم توسعه 

نفت متوقف شود.
وی با بیان اینکه نیاز اســت شرکت های 
اکتشــاف و تولیــد را راه بیندازیم و آقای 
آقامحمــدی هــم به عنوان مقام مســئول 
در کشــور بر این موضوع صحه گذاشــت، 
یادآور شد: افرادی بودند و هستند که هنوز 
 )E&P( می گویند شرکت های اکتشاف و تولید
گرگ زاده اند و هنوز هم به عنوان استاد معظم 
در تلویزیون حرف می زنند. شما ببینید آیا در 
حدود ۶ ماه اخیر من به تلویزیون رفته ام؟! 
امــا به این افــراد به عنوان اســتاد تریبون 
می دهند، اســتاد اقتصاد خرد که نمی تواند 
درباره نفت صحبت کند! آیا اســتاد قرارداد 
نفتی است؟ حتی کسی که متخصص نفت 
است نمی تواند درباره نظام اجرای قراردادهای 

نفتی صحبت کند.
وزیر نفت ادامه داد: فردی می تواند درباره 
نظام اجرای قراردادهای نفتی صحبت کند 
که دانش مدیریت پروژه داشته باشد و بداند 
حقوق قراردادهای نفتی چیست؟ روابط نفتی 
چیست؟ و چطور این قراردادها به وجود آمدند 
و تاریخشان چیست؟ عده ای به عنوان استاد 
در همه مســائل صحبت می کنند، به واقع 

عجیب است.

مگر می شود کشوری ۱2 درصد   
رشد مصرف داشته باشد؟!

زنگنه با بیان اینکه معتقدم به طور حتم 
باید تولید نفت در کشــور افزایش یابد و در 
این مسیر باید از ظرفیت شرکت های اکتشاف 
و تولید استفاده کرد، افزود: باید منابع لازم 
را برای این شــرکت ها تأمین کرد و آنها را 
با دانشــگاه ها پیوند داد تا از مطالعات آنها 
استفاده کنند. هم اکنون ۸۰ درصد ظرفیت 
میدان های ما برای افزایش ضریب بازیافت 

به دانشگاه ها سپرده شده است.
وی در بخــش دیگری از ســخنانش به 
صنعــت گاز پرداخت و با بیــان اینکه کار 
بزرگی در این بخش انجام شده است، تصریح 
کرد: تولید گاز خام کشور هم اکنون از رقم 
هزار و ۳۰ میلیون مترمکعب عبور کرده، اما 
مصرف بسیار سریع تر جلو می رود. افزایش 
مصرف گاز در تهران امسال ۱۵ درصد و در 
کل کشور ۱۲ درصد بوده است. هیچ شرکت 

نفتی یا گازی نمی تواند پاسخ افزایش ۱۵ یا 
۱۲ درصدی مصرف را بدهد، کم می آورد.

وزیر نفت ادامه داد: مگر می شود کشوری 
۱۲ درصد رشد مصرف داشته باشد و تولید 
ناخالصــش یک درصد باشــد؟! اگر رشــد 
تولیــد ناخالص ۱۲ درصد بــود آدم دلش 
نمی سوخت، اما رشد تولید ناخالص داخلی 
یک تا ۱.۵ درصد و رشد مصرف انرژی ۱۲ تا 
۱۳ درصد باشد، یعنی یک جای کار مشکل 

اساسی دارد.
زنگنه با بیان اینکه میدان پارس جنوبی 
به ظرفیت کامل رســیده است و ۶۰ تا ۸۰ 
میلیون مترمکعب دیگر می توان از این میدان 
برداشت کرد و سپس باید حفظ تولید کرد، 
افزود: همین مقدار افزایش تولید هم ســال 
آینده مصرف می شود، البته برای سال های 
آینده ما طرح هایی داریم، اما راه حل مشکل 
انرژی در کشــور طرف تولید نیست، طرف 

مصرف و تقاضاست.

 سهم مساوی دولت و مجلس در 
کم رنگ شدن قانون رفع موانع تولید

وی به مــاده ۱۲ قانون رفع موانع تولید 
انرژی  رقابت پذیر برای بهینه سازی مصرف 
اشــاره کرد و با بیان اینکه دولت و مجلس 
با هم این قانــون را کم رنگ کردند، افزود: 
پرداخت به موقع یارانه ها سبب شد در عمل 
این قانون را در بخش بهینه ســازی مصرف 

سوخت کنار بگذارند.
وزیر نفت با بیان اینکه بهینه سازی موضوع 
بسیار مهمی است که بخشی از آن به صورت 
روش های قیمتی و بخشــی هم غیرقیمتی 
است، افزود: در بخش روش های غیرقیمتی 
راهکارهای خوبی طراحی شــده بود و ده ها 
میلیارد دلار طرح در شورای اقتصاد تصویب 
شد، اما تقریباً هیچ کدام از زمانی که تصمیم 
دولت و مجلس این شد که یارانه اصل مسئله 

است، جلو نرفت.
یارانه ها  زنگنه تصریــح کرد: موضــوع 
ضربات جبران ناپذیری به شرکت های بخش 
انرژی وارد کرد و شــرکت های بخش انرژی 
بالاترین ضربات را به دلیل پرداخت یارانه در 
این دولت متحمل شدند. برای سال آینده هم 
طبق قانون بودجه همین طور اســت و هیچ 
فرقی نکرده اســت. همه این شرکت ها پای 

پرداخت یارانه قربانی می شوند.
وی به کار مهم توسعه گازرسانی و اینکه 
بخش اصلی کار شرکت ملی گاز تا به اینجا 
انجام شــده و در آینده مقداری توسعه در 
تقویت شــبکه و لوله کشی را در دستور کار 
دارد، اشــاره کرد و گفت: نزدیک ۹۵ درصد 
جمعیت ایران زیر پوشــش شبکه گاز قرار 
گرفته انــد که این کار هــم اقتصادی بوده 
است؛ اجرای اقتصادی طرح های گازرسانی 
به وسیله نرم افزارهای مربوطه کاملًا بررسی 

و رعایت شده است.

 برای نخســتین بار مازاد تولید 
بنزین و گازوئیل داریم

وزیر نفت با اشاره به اینکه کار مهمی در 
صنعت پالایش انجام شده است و هم اکنون 
برای نخســتین بار با مــازاد تولید بنزین و 
گازوئیل روبه رو هستیم، پیش از این همواره 
با مازاد تولید مازوت، فرآورده های سبک دیگر 
مانند نفتا، گاز مایع )ال پی جی( روبه رو بودیم 
و در عین حال کیفیت فرآورده ها را هم بهبود 
بخشیده ایم که طبق روال خود ادامه خواهد 
داشت، افزود: مجوزها و موافقت هایی برای 
اختصاص نزدیک به یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
بشکه نفت خام جدید به پالایشگاه های اصلی 
کشور به منظور بهینه سازی صادر شده است 
که باید منابعش را فراهم کنیم؛ قانون توسعه 
پتروپالایشگاه ها اگر اجرا شود، اینها هم فعال 

می شوند و مسائلشان حل می شود.
زنگنه با بیان اینکه حرکت ما در صنعت 

پتروشیمی بســیار مطلوب و مطمئن بوده 
است، تصریح کرد: تقریباً همه خوراک های 
موجــود تخصیص یافته و بــرای آنها طرح 

تعریف شده است.
وی با اشاره به افزایش سالانه ۱۷ میلیون 
تن به ظرفیت تولید صنعت پتروشــیمی تا 
پایان امسال، اظهار کرد: جهش دوم صنعت 
پتروشــیمی ســال آینده تکمیل می شود 
و درآمــد ایــن صنعت تا پایــان ۱۴۰۰ با 
احتساب قیمت های سال ۹۵ به ۲۵ میلیارد 

دلار می رسد.

 توســعه صنایع پایین دســتی 
پتروشیمی و وزارت نفت

وزیر نفت با اشاره به اینکه درآمد صنعت 
پتروشــیمی با تحقق جهش ســوم صنعت 
پتروشــیمی در پایان ســال ۱۴۰۴، به ۳۳ 
میلیارد دلار می رســد، گفت: دو مگاپروژه 
جدیــد هر یک با ســرمایه گذاری حدود ۳ 
میلیارد دلار تعریف شــده است که تا سال 

۱۴۰۶ فعال می شوند.
زنگنــه با بیــان اینکه توســعه صنایع 
پایین دستی پتروشیمی وظیفه وزارت نفت 
نیســت، اما وزارت نفت به عنوان وظیفه ای 
ملی به آن می پردازد، اشاره کرد و ادامه داد: 
طرح های پیشران در چهار زنجیره پروپیلن، 
متانول، بنزن و اتیلن با اولویت تولید پروپیلن 
از متانول با توجه به کمبود پروپیلن در کشور 

تعریف شده اند.
وی با اشاره به اجرای طرح های افزایش 
تولیــد پروپیلن در شــمال، جنوب و غرب 
کشــور، گفت: پروپیلن تولیدی برای توزیع 
و مصرف در صنایع پایین دستی پتروشیمی 
با خط لوله از جنوب به شــمال شــیراز و 
از شــمال به شرق و شــمال شرقی منتقل 
می شــود تا صنایع توســعه یابند و زنجیره 

ارزش تکمیل شود.

 چرا خام فروشی نفت بد است، اما 
گاز نیست؟

وزیر نفت، موضــوع امنیتی و راهبردی 
بودن صادرات گاز را برای کشــور بااهمیت 
دانســت و گفت: این پرسش را هیچ فردی 
پاســخ نمی دهد و همه از پاسخگویی به آن 
فرار می کنند. صادرات گاز خام فروشی است 
یا نیســت؟ اگر خام فروشی است، پس چرا 
خام فروشی نفت بد اســت، اما خام فروشی 

صادرات گاز جزو اوجب واجبات!
زنگنه با تأکید بر اینکه به جای صادرات 
گاز می تــوان آن را در داخل برای خوراک 
صنایع و مجتمع های پتروشــیمی کشــور 
مصــرف کرد و معتقدم هماننــد نفت باید 
تولیــد و صادر کنیــم، افــزود: از نظر من 
هیچ کدام مطلق نیســت، یعنی هر دو باید 
باشد و صادرات گاز هم بدانید که خام فروشی 
است، گرچه اهمیت امنیتی و راهبردی برای 

کشور دارد.
وی با بیان اینکه با تولید نفت در بالاترین 
حد یعنی حدود ۴ میلیون بشــکه در روز، 
کمتر از روزانــه ۳۰ میلیون مترمکعب گاز 
مشعل خواهیم داشت که هم اکنون به دلیل 
کمتر بودن تولید نفت، این رقم نیز پایین تر 
اســت، ادامه داد: جمع آوری همه گازهای 
مشعل برنامه ریزی شده است، به طوری  که 
تا پایان سال ۱۴۰۱ بیش از ۹۵ درصد آنها 
جمع آوری و به خوراک پتروشــیمی تبدیل 
می شــود. این کار مهمی اســت که پس از 
نزدیک به ۱۱۰ ســال می توانیم فلر نداشته 
باشیم که بخشی در این دولت و بخشی هم 

در دولت آینده به نتیجه می رسد.

 توانایی صــادرات نفت از دریای 
عمان

وزیر نفت با اشاره به اینکه برای نخستین 
بار توانایی صادرات نفت کشور از دریای عمان 

ایجاد می شود، گفت: ساخت خط لوله هزار 
کیلومتری از گوره تا جاسک تا پایان امسال 
تکمیل می شود که با بهره برداری کامل از آن 

کار بزرگی انجام می شود.
زنگنــه به توســعه توان ملــی از طریق 
نهادهای دانش بنیان تأکید کرد و افزود: پارک 
فناوری و نوآوری نفت و گاز ری را به منظور 
استقرار واحدهای استارت آپ و دانش بنیان 

راه اندازی کرده ایم.
وی به حمایــت وزارت نفــت از مراکز 
نوآوری در همه دانشــکده های فنی تهران 
اشــاره کرد و گفت: این وزارتخانه به منظور 
کمک به جوانان برای فعالیت در حوزه های 
مختلف صنعت نفت در ایجاد مراکز نوآوری 
در باشگاه شماره ۲ نفت، پژوهشگاه صنعت 
نفت، دانشگاه تهران، امیرکبیر، شریف، علم 

و صنعت کمک خواهد کرد.
وزیر نفت به ایجــاد صندوق پژوهش و 
فناوری با سرمایه اولیه ۱۰۰ میلیارد تومان 
که تا ۱۲ برابر ســرمایه می تواند تضمین به 
این شرکت ها بدهد، اشاره کرد و ادامه داد: 
افزون بر اینکه سرمایه این صندوق افزایش 
می یابد، ۸۰۰ میلیــارد تومان دیگر هم در 
بودجه به عنوان تسهیلات ترجیحی به صورت 

وجوه اداره شده در نظر گرفته شده است.
نفت و نیرو یکپارچه شوند؛ وزارت انرژی

زنگنه به مرجع صدور گواهی کیفیت هم 
اشــاره کرد و گفت: این گواهی زیر پوشش 
انجمــن نفت و بــا صدور مجوز ســازمان 
استاندارد است، همه تجهیزاتی که در صنعت 
 IPI نفت ساخته می شود باید مجوز آی پی آی

را داشته باشند.
وی با بیان اینکه آنچه در پارک ری اهمیت 
دارد فیزیک آن نیست، بلکه اکوسیستم آن 
است، تصریح کرد: در این اکوسیستم همه 
اجزا باید با هم ارتباط داشــته باشند مانند 
دانشگاه تهران که همه اجزا از دانشگاه تهران، 
استادان، کتابفروشی های اطراف دانشگاه و... 
همه با هم در ارتباط  هستند، البته مهم ترین 
موضوع در اکوسیستم آدم ها هستند و شما 
)اعضای باشگاه نفت و نیرو( می توانید در این 

زمینه نقشی مهم ایفا کنید.
 وزیر نفت به روابط مالی دولت و شرکت 
ملی نفت ایران هم اشــاره کــرد و با بیان 
اینکــه امکان طرح این موضوع مهم در این 
دولت فراهم نشد، اظهار کرد: بدون تنظیم 
این رابطه نه شــرکت ملی نفت و نه صنعت 
نفت هیچ کدام رشد نمی کنند و دولت هم به 
جایگاه درست خود بر نمی گردد. این رابطه 
باید تنظیم شــود و تنظیم آن هم پیچیده 
نیست، اما تصمیم آن کار بسیار سختی است.

زنگنه با بیان اینکه ساختار بخش انرژی 
بسیار مشکل دارد و ضرورت دارد بخش نفت 
و نیرو یکپارچه باشــند، یادآوری کرد: من 
مدت ها با یکپارچگی این دو بخش مخالف 
بودم، اما اکنون به شــدت موافق آن هستم. 
بهتر اســت از ابتدای دولت سیزدهم وزارت 
انرژی داشته باشیم که این به نفع همه است.

 باید با عالم نمایی مقابله کرد
وی در ســخنان پایانی خود اظهار کرد: 
پس از پایان دوران وزارتم هدفم این نیست 
کــه رهنمود بدهم، زیــرا گوش نمی دهند. 
همه آنهایی که آمدند خودشان را ملای دهر 
می دادند و حرف کسی را گوش نمی دهند و 
کار خودشان را می کنند. ما به کوچک ترها 
کمک می کنیم که با هم جمع شــوند یک 

قدرت می شوند.
وزیر نفت با بیان اینکه باید »فکر« تولید 
و با اندیشه های اشــتباه مقابله کرد، گفت: 
عالم نمایی بســیار بد است. کم سوادی بدتر 
از بی ســوادی است. کم سوادهایی داریم که 
عالم نمایی می کنند، این افراد برای توسعه 
کشــور خطر دارند. این افراد در عین حالی 
که توسعه کشور را متوقف می کنند، مردم 

را هم گمراه می کنند.
زنگنه افزود: شــما چند نفر در کشــور 
ســراغ دارید که پرسشــی از آنها بپرسید و 
بگوینــد نمی دانم؟ همه حرف می زنند. باید 

با عالم نمایی مقابله کرد.
وی با اشــاره به اینکه در پنجمین دوره 
کنگره نفــت و نیرو دســتیابی به ظرفیت 
تولید ۸ میلیون بشــکه تولید نفت بررسی 
شــد که عده ای پــس از آن توهین را آغاز 
کردنــد، گفت: ما بــرای تولید ۶.۵ میلیون 
بشــکه نفــت به تفکیــک میــدان برنامه 
داریم. خیلی هــا می گویند پس اگر چنین 
ظرفیتی وجود داشــت پس شــما چه کار 
می کردید؟ ما هر چه بــرای افزایش تولید 
نفت زحمت کشــیدم جلــو آن را گرفتند، 
 یک عده مقابل افزایش تولید نفت ایستادند، 
اما این ایســتادگی هم اگرچه سخت است، 

تمام می شود.

عقبگرد نفت در برابر اوج گیری کرونا
قیمت نفت در معاملات روز جمعه در پی شیوع نوع جدیدی از ویروس 
کرونا و قرنطینه ها که نگرانیها نســبت به احیای کوتاه مدت تقاضا برای 

سوخت را برانگیخته است، کاهش یافت.
 بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت برای تحویل در مارس با ۰.۵ 
درصد کاهش، به ۵۲ دلار و ۱۰ سنت در هر بشکه رسید. این شاخص که 
روز پنج شــنبه یک درصد سقوط کرده بود، از ابتدای هفته جاری تاکنون 

۰.۳ درصد کاهش داشته است.
بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در مارس با ۷ ســنت کاهش، به 

۵۵ دلار و ۴۶ سنت در هر بشکه رسید. معاملات نفت برنت شب گذشته 
با ۰.۵ درصد کاهش بسته شده بود.

نوع جدید ویروس کرونا که در آفریقای جنوبی شناســایی شده است، 
به آمریکا رســیده است و همزمان اروپا مقررات مربوط به صادرات واکسن 
را ســخت گیرانه تر خواهد کرد. دستور ماندن در خانه برای جلوگیری از 
شــیوع ویروس کرونا، ســفرها را محدود و مصرف سوختها در اقصی نقاط 

جهان را فلج کرده است.
روند صعودی نفت که تحت تاثیر ساخت واکسنهای کووید ۱۹ و وعده 

عربستان سعودی برای کاهش عمیقتر تولید تقویت شده بود، دوباره متزلزل 
شده است. جهش دوباره کرونا و قرنطینه های متعدد از آسیا تا اروپا، رشد 
بیشتر قیمتها را محدود کرده و دلار قویتر هم جذابیت خرید کالاهایی مانند 

نفت که به این ارز قیمت گذاری می شوند را کاهش داده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، واندا هاری، موسس شرکت واندا اینسایت در 
سنگاپور در این باره گفت: تا زمانی که کمبود واکسن در اروپا و تهدید انواع 
جهش یافته ویروس کرونا روی فضای بازار مالی سنگینی می کند، دشوار 

بتوان شکستن قیمت بالاتر در بازار نفت را مشاهده کرد.

  تولید برق نیروگاه شــهید سلیمانی کرمان ۱4 درصد افزایش 
یافت

میزان تولید برق نیروگاه شــهید سلیمانی کرمان از ابتدای سال تا پایان 
دی ماه با افزایش ۱۴ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به حدود 
۹ میلیارد کیلووات ساعت رسیده است.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
نیرو )پاون(،  »حســین بحرالعلوم« مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید برق 
کرمان با اشــاره به اینکه در ۱۰ ماهه امسال بیش از هشت میلیارد و ۹۲۷ 
میلیون کیلووات ســاعت انرژی در این نیروگاه تولید شــده است، گفت: از 
این میزان تولید بالغ بر هشت میلیارد و ۷۸۸ میلیون کیلووات ساعت انرژی 
خالص به شبکه سراسری برق کشور تزریق شده است.وی ادامه داد: در این 
بازه زمانی حدود ۶۳ درصد انرژی تولیدی در واحدهای گاز و ۳۷ درصد در 
واحدهــای بخار این نیروگاه تولید و تقریبا ۹۰ درصد از تعهد تولید نیروگاه 

در سال جاری محقق شده است.

 لابی ابرغول نفتی آمریکا برای تسهیل تحریم های ونزوئلا
شرکت شــورون ســرگرم مذاکره با وزارت خارجه آمریکا درباره امکان 
تســهیل تحریم هایی اســت که در زمان ترامپ علیــه صنعت نفت ونزوئلا 

وضع شدند.
 بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: این ابرغول نفتی آمریکایی که به 
مدت چندین دهه در ونزوئلا فعالیت داشت سرگرم مذاکره با مقامات دولت 
بایدن برای دریافت معافیت از تحریمها علیه این کشور آمریکای جنوبی است.

آخرین معافیت وزارت خزانه داری آمریکا در نوامبر سال ۲۰۲۰ صادر شد 
و به شــورون اجازه داد تا سوم ژوئن سال ۲۰۲۱ در ونزوئلا بماند.

مایکل ویرث، مدیرعامل شورون سال گذشته اظهار کرده بود این شرکت 
ونزوئلا را ترک نمی کند اما به الزامات دولت آمریکا عمل می کند. شورون 
چند ماه بعد ۲.۶ میلیارد دلار ضرر و زیان مربوط به سرمایه گذاری در ونزوئلا  
که ناشــی از ابهامات پیرامون فضا و دورنمای کلی فعالیت در این کشــور 
بود را متحمل شــد و بزرگترین ضرر چند دهه گذشته را در سه ماهه دوم 
سال ۲۰۲۰ گزارش کرد.اکنون شورون و شرکت ریلاینس اینداستریز هند 
ســرگرم مذاکره با مقامات وزارت خارجه آمریکا برای کاسته شدن از شدت 
سیستم تحریمها از سوی دولت جو بایدن هستند. نخستین درخواست آنها 
از دولت آمریکا موافقت با سواپ نفت با ونزوئلا است که تحت آن شرکتهای 
مذکور نفت ونزوئلا را در برابر تامین دیزل برای این کشور دریافت می کنند.

سواپ نفت در برابر دیزل در اکتبر سال ۲۰۲۰ از سوی دولت ترامپ ممنوع 
شد.ری فوهر، سخنگوی شورون به بلومبرگ اعلام کرد این شرکت مدام در 
تماس با دولت آمریکاست تا مطمئن شود در پایبندی کامل با همه قوانین و 
مقررات قرار دارد.بر اساس گزارش اویل پرایس، چند روز پیش از روی کار 
آمدن دولت بایدن، رویترز خبر داده بود واردکنندگان نفت ونزوئلا و مدیران 
شرکتهایی که سوخت برای ونزوئلا فراهم می کردند و گروههای بشردوستانه 
به دنبال درخواســت از دولت جدید آمریکا برای موافقت با ســواپ نفت در 
برابر دیزل هســتند. اسناد شــرکت نفتی دولتی PDVSA ونزوئلا که توسط 
رویترز مشاهده شــده است، نشان می دهد که این کشور از نوامبر واردات 
دیزل نداشته است و شرکت مشاوره گاز انرژی آمریکای لاتین هشدار داده 
کــه ذخایر دیزل ونزوئلا تا مارس یا آوریل به پایان خواهد رســید. ونزوئلا 

برای واردات ســوخت به خصوص بنزین به ایران متکی است.

 خطر در کمین منابع آبی شرق کرمانشاه
معاون نظارت و پایش محیط زیست استان کرمانشاه درباره وضعیت منابع 
آبی شــرق استان کرمانشــاه به دلیل کشت محصولات آب بر خصوصا برنج 
ابراز نگرانی کرد.آذر ولی زاده با بیان اینکه طی بررســی های صورت گرفته، 
تمام دنیا و از جمله ایران و اســتان کرمانشاه  طی سال های آینده با بحران 
جــدی آب مواجه خواهند بود، اظهار کرد: این نگرانی درباره وضعیت منابع 

آبی اســتان کرمانشاه خصوصا منابع آبی شرق استان بسیار جدی است.
وی ادامه داد: آنچه مشخص است به دلیل کشت محصولات آب بر مدام 
در حال از دست دادن منابع آب سطحی و زیرزمینی هستیم که این مشکل 

برای برخی منابع مانند رودخانه »گاماســیاب« بیشتر است.
معاون نظارت و پایش محیط زیســت استان کرمانشاه یکی از مهمترین 
کشــت های پر مصرف در شرق کرمانشــاه را برنج اعلام کرد و یادآور شد: 
هــر هکتار برنج تا حــدود ۲۰ هزار مترمکعب آب مصرف می کند که عمدتا 
هم از محل آب های ســطحی تامین می شود.ولی زاده خاطرنشان کرد: البته 
کشــت های پرمصرف دیگری نیز مانند چغندر و ذرت هم در این محدوده 
داریــم که به از دســت رفتن منابع آب دامن می زند.وی از معضل کشــت 
محصولات آب بر به عنوان یک بحران جدی یاد کرد که بارها در کارگروه های 
تخصصی مطرح و نامه ها و اخطارهای لازم نیز به دستگاه های مربوطه برای 
جلوگیری از برداشــت آب برای محصولات پرمصرف داده شده است.معاون 
نظارت و پایش محیط زیســت استان کرمانشاه تاکید کرد: قرار است برای 
حــل این معضل برنامه ای با همکاری امور آب و جهاد کشــاورزی با هدف 
تعیین کشــت های جایگزین طراحی شــود.ولی زاده ابرازامیدواری کرد، با 
اجرای این برنامه، از ســال آینده با مشکل کمتری در زمینه کشت های آب 
بر مواجه باشیم.وی گفت: همچنین مقرر شده میزان برداشت از منابع آبی 
بر اساس نوع و میزان کشت مشخص شود تا امکان اضافه برداشت خصوصا 
از چاه ها وجود نداشــته باشد که برای این منظور لازم است چاه ها مجز به 

کنتور هوشمند شوند.

 دوره آموزشي سامانه جامع مدیریت پروژه تحت وب در شرکت 
آب و فاضلاب استان مرکزي برگزار گردید

پس از تجربه موفق شــرکت آب و فاضلاب روســتایي استان مرکزي در 
استفاده از سامانه جامع تحت وب مدیریت پروژه ، دوره آموزشي این سامانه 

در شــرکت یکپارچه آب و فاضلاب این استان برگزار گردید.
اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومي شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزي ، مهندس حشمت اله عباسي معاون برنامه ریزي و 
توســعه سرمایه گذاري این شرکت در این رابطه افزود : سامانه جامع تحت 
وب مدیریت پروژه از سال ۱۳۹۷ در شرکت آب و فاضلاب روستایي استان 
مرکــزي مورد اســتفاده قرار گرفت و با توجه بــه تجربه موفق آن ، پس از 
یکپارچه سازي شرکت هاي آب و فاضلاب ، این سامانه در شرکت یکپارچه 
نیز راه اندازي و مورد بهره برداري قرار گرفت.   وي افزود :  هم اکنون کلیه 
قراردادهاي توســعه اي و بهره برداري از منابع مختلف اعتباري از شروع تا 
انتها شــامل )منابع اعتباري، برآوردها ، صورت وضعیت ها و متره و تمامي 
مســتندات آنها ( بصورت کاملا الکترونیکي انجام مي شود.    معاون برنامه 
ریزي و توسعه سرمایه گذاري شرکت آبفاي استان در خصوص مزایاي این 
ســامانه بیان داشت : راه اندازي این ســامانه علاوه بر تسریع در فرایند ها 
و کاهــش خطاها ، بانک اطلاعاتــي جامعي از پروژه ها را نیز در خود جاي 
داده اســت که دسترسي به آنها به ســهولت در هر زمان ممکن بوده و در 
کاهش هزینه هاي اداري و رفت و آمد عوامل مختلف نیز نقش بسزایي دارد.
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 سهامداران؛ زیان دیدگان اصلی مداخلات بورسی دولت
دبیرکل پیشین بورس اوراق بهادار تهران بر این باور است که نتیجه سلب امکان 
رقابت از تولیدکنندگان و شــرکت ها از طریق مداخلات دستوری، کاهش حاشیه 
سود شــرکت ها است که موجب می شــود مردم به  عنوان سهامداران شرکت ها، 

زیان دیدگان اصلی باشند.
حسین عبده تبریزی با تاکید بر اینکه ورود مستقیم دولت به مداخلات قیمتی، 
نمی تواند کاهش قیمت ها و ارزانی کالا را برای مصرف کننده به ارمغان آورد، توضیح 

داد: برای روشن شدن این جریان چگونگی معاملات را مرور کنیم.
وی توضیح داد: وقتی یک عرضه کننده کالایی در بورس ناگزیر می شود با قیمتی 
زیر قیمت تمام شده یا با قیمتی دستوری و بدون رقابت محصول خود را بفروشد، بازار 
به دلیل کششی که دارد، شروع به ایجاد فضایی برای خرید و فروش بدون نظارت 
و با قیمت های خارج از قاعده می کند. در جریان این تحول، عده ای که محصولات 
خود را در بورس عرضه کرده و با قیمت دستوری به فروش رسانده اند، دچار زیان 

می شوند و از محل این زیان وارده، سهامداران آن ها نیز متضرر خواهند شد.
به گفته این تحلیلگر، ازآنجاکه طی یک سال اخیر، فضای عمومی برای حضور 
در بورس بالا رفته و تعداد سهامداران حقیقی و خرد نیز در بورس افزایش  یافته، 
پس بخشــی از این زیان دیدگان هم همان سهامداران خرد و مردمی هستند که 

اندک سرمایه خود را برای کسب سودی بهتر به بورس آورده اند.
این کارشــناس بازار سرمایه ادامه داد: اما این اتفاق، فقط یک جنبه ندارد و از 
محل قیمت هایی که در بازار سیاه شکل می گیرد نیز مردم دچار زیان می شوند. به 
عبارت ساده تر، وقتی قیمت ها در بورس از حالت منطقی کمتر است، محصولات 
در بازار آزاد با قیمت هایی بالا به فروش می رسد؛ بنابراین، هدف دولت برای حمایت 
از مصرف کننده هم محقق نمی شــود و منافع این قیمت گذاری های دستوری در 
حلقه های میانی تولید به گروهی افراد خاص که اغلب از آنان، به عنوان واسط های 
ویژه خوار یاد می شــود، تعلق می گیرد. بر این اســاس، مصرف کننده ناگزیر است 
محصولات موردنظر خود را با قیمت های بالا و بدون هیچ حمایت قیمتی خریداری 
کند. این در حالی است که دولت از تولیدکنندگان حمایت هایی مانند ارائه یارانه های 
انرژی و ... داشته؛ با این انگیزه که این حمایت ها درنهایت، به مصرف کننده برسد.

دبیرکل پیشین بورس اوراق بهادار تهران تأکید کرد: درواقع، نه  فقط حمایت های 
قیمتی به دست مصرف کننده نرسیده بلکه به دلیل مداخله های دستوری در بازار، 
مکانیسم عرضه و تقاضا نیز از حالت طبیعی خارج شده و قیمت ها از حالت رقابت 

آزاد نیز فراتر رفته است.
بر اســاس ماده ۱۸ قانون توســعه ابزارها و نهادهای مالی جدید، دولت مکلف 
است به جز دارو، کالای پذیرفته شده در بورس را از نظام قیمت گذاری خارج کند.

 تمامی مخازن مازوت نیروگاه های تهران پلمپ است
روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق حرارتی اعلام کرد: در سطح استان تهران 
پنج نیروگاه ری )باقرآباد(،   طرشت )ستارخان(، بعثت )محله خزانه( پرند )ابتدای 
شــهر پرند( و شهدای پاکدشت )شهرستان پاکدشت( وجود دارد که هیچ یک از 

سوخت مازوت استفاده نمی کنند.
پیرو گزارش ها و اخبار درج شده در رسانه ها درباره مصرف مازوت در نیروگاه های 
تهران، روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق حرارتی توضیحات زیر جهت تنویر 

افکار عمومی و اطلاع رسانی به عموم مردم منتشر کرد.
طبق این توضیحات، نیروگاه ری از جمله نیروگاه های گازی کشــور محسوب 
می شود که تنها می تواند از سوخت گاز استفاده می کند. نیروگاه های پرند و شهدای 
پاکدشت سیکل ترکیبی و نیروگاه های طرشت و بعثت بخاری هستند. سوخت اول 
تمامی نیروگاه های کشور گاز است و سوخت دوم به صورت مایع در مخازن سوخت 
هر نیروگاه ذخیره می شــود تا در مواقع بحرانی و قطع گاز از آن استفاده شود. در 
نیروگاه های گازی،   سوخت دوم گازوییل و در نیروگاه های بخاری سوخت دوم مازوت 
است. تنها نیروگاه های طرشت و بعثت در تهران امکان استفاده از سوخت مازوت به 
عنوان سوخت دوم را دارند، که به خاطر موقعیت جغرافیایی تهران و مسایل محیط 
زیســت محیطی  سال های متمادی است که به هیچ وجه از سوخت دوم استفاده 
نکرده و در حال مصرف گاز هستند. در نیروگاه ری،  پرند و شهدای پاکدشت نیز 

همچنان سوخت اصلی گاز  استفاده می شود.
نیروگاه طرشت داری چهار واحد بخار به ظرفیت کل ۵۰ مگاوات و یک واحد 
گازی کوچک ۲۵ مگاواتی است که حدود ۴۰ سال است که از سوخت مازوت استفاده 
نکرده اســت. تمامی واحدهای این نیروگاه از مهرماه  برای بحث تعمیرات از مدار 

خارج شد است و نیروگاه برق تولید نمی کند و در واقع خاموش است.
در نیروگاه بعثت نیز از سوخت گاز استفاده می شود و پلمپ مخزن مازوت  آن از 
سال ۱۳۹۲ باز نشده است. در حال حاضر به دلیل نیاز به تولید برق،  هر سه واحد 
این نیروگاه در حال تولید برق است. موضوع عدم استفاده از مازوت در بازدیدهای 
محمد رستگاری،   معاون نظارت و پایش محیط زیست استان تهران،   از این نیروگاه 

مورد بررسی و تایید قرار گرفته است.
نیروگاه شهید منتظر قائم دراستان البرز و شهرستان فردیس کرج قرار دارد نیز 
در حال حاضر از سوخت گاز استفاده می کند و از سال ۹۴ مخازن مازوت آن پلمپ 
است و اداره محیط زیست استان البرز به صورت آنلاین درحال رصد این نیروگاه 
است. در اتاق فرمان این نیروگاه سیستم پایش گازهای خروجی از اگزوهای واحد 

بخار نصب شده که امکان رصد آنلاین این نیروگاه را فراهم می کند.
البته در حال حاضر به دلیل کمبود سوخت گاز، دو واحد گاز و دو واحد  بخار 
این نیروگاه از مدار خارج شــده و واحدهای دیگر با نصف توان در حال تولید برق 
هســتند. این نیروگاه دارای سه واحد گازی هر یک به ظرفیت ۱۱۶ مگاوات، سه 
واحد بخار بخش ســیکل ترکیبی به ظرفیت ۱۰۰ مگاوات و ۴ واحد بخار قدیمی 

هرکدام به ظرفیت ۱۵۶ مگاوات است.
روابط عمومی شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی آمادگی دارد تا 
امکان ورود تمامی خبرنگاران و اصحاب رسانه و تهیه گزارش مستند در این باره را 

به نیروگاه های فوق در استان تهران و البرز فراهم کند.

 گرانفروشی 5۰ تا ۱۰۰ درصدی روغن مایع در بازار
دبیرکل اتحادیه بنکداران موادغذایی تهران از گرانفروشی ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی 
روغن مایع در بازار خبر داد و گفت: قیمت درج شده برای مصرف کننده بر روی 

روغن مایع با قیمتی که به دست مصرف کننده می رسد اختلاف بسیاری دارد.
قاسمعلی حسنی در پاسخ به این سوال که چرا همچنان عرضه روغن جامد و مایع 
در بازار  کم است، اظهار کرد:صفر تا صد روغن از تخصیص ارز تا واردات آن دست 
دولت بوده و دست بخش خصوصی در این زمینه برای حل مشکلات بسته است.

وی ادامــه داد:بارها اعلام کردیم که تجــار به دلیل اعتباراتی که در دنیا دارند 
می توانند بدون دریافت ارز دولتی اقدام به واردات روغن خام کنند. اما به صحبت های 
ما توجهی نمی شود و دولت اعلام کرده است که واردات روغن بایستی با ارز دولتی 
صورت گیرد. به گفته وی مشکلات ایجاد شده در تخصیص ارز وقفه ای را در واردات 

روغن ایجاد کرد و همین وقفه منجر به کاهش تولید و توزیع روغن در بازار شد.
دبیرکل اتحادیه بنکداران موادغذایی تهران اضافه کرد:خوشبختانه روغن مایع 
به اندازه نیاز فروشگاه های زنجیره ای توزیع می شود. البته یک گرانفروشی ۵۰ تا 
۱۰۰ درصد در روغن مایع برای مصرف کننده در بازار رخ می دهد؛ به طوری که 
روغنی که بر روی آن قیمت ۹۰۰۰ تومان درج شده ۱۴ هزارتومان، روغنی که بر 
روی آن ۱۶ هزارتومان قیمت خورده ۲۴ هزارتومان و روغن ۱۵۷ هزارتومانی ۳۱۰ 

هزارتومان به مصرف کنندگان عرضه می شود.
وی با بیان اینکه ارز دولتی مشــکلات بســیاری ایجاد کرده است و بایستی  از 
واردات روغن حذف شود، گفت:بایستی بخش خصوصی وارد بازار شده و با مکانیزم 
عرضه و تقاضا بازار کنترل شود. دولت نیز در این میان نقش نظارتی داشته باشد.

  زهــرا جعفری  -   ایده روز  |  علیرغم 
وعده های مکرر دولت و مجلس برای سامان 
دادن بــه بازار خــودرو، مدتی اســت بازار 
طرح های خودرویی داغ است و مردم در چند 
صدایی عجیبی که در فضای سیاست گذاری 

خودرو حاکم شده، سرگردان مانده اند.
علیرغــم وعده های مکرر دولت و مجلس 
برای سامان دادن به بازار خودرو، مدتی است 
بازار طرح های خودرویی داغ است و مردم در 
چند صدایی عجیبی که در فضای سیاســت 
گذاری خودرو حاکم شــده، سرگردان مانده 
اند. خودروسازان خودروهای بی کیفیت شأن 
را حتی به کســانی که یکسال قبل ثبت نام 
کــرده اند، به دو برابر قیمت هنگام ثبت نام 
می فروشند و باز هم در طمع افزایش بیشتر 
قیمت هستند و در سوی دیگر وزارت صمت 
بعنوان سیاست گذار حوزه خودرو، هر روز ساز 
تــازه ای را برای بازار کوک می کند. یک روز 
وانمود می کند با طرح مجلس همراه است و 
روز دیگر از تدوین و تقدیم یک طرح به دولت 
خبر می دهد که می تواند مبنای آزادســازی 

قیمت قرار بگیرد. 
شورای رقابت هم در میان، کار خودش را 
می کند و چند روز قبل با تغییر فرمول قیمت 
گذاری، عملًا نرخ تعدادی از خودروها را آزاد 
کرد تا صدا و قدرت خودروســازان بلندتر و 
قوی از گذشــته به گوش برسد. تنها صدایی 
که شــنیده نمی شود، صدای مردم و مصرف 

کنندگان واقعی خودروست.

 عرضه خودرو در بورس
تقریباً دو سال است که قیمت ها در بازار 
خــودرو به صورت هیجانــی تغییر می کند؛ 
فاصله هــای ۵۰، ۱۰۰ و حتی بیش از ۱۵۰ 
میلیونــی قیمت بــازار و کارخانه حکایت از 
آشــفته بازاری دارد که هم موجب اعتراض 
تولیدکنندگان شــده و هم نارضایتی مردم 
را در پی داشته است و تنها قشری که بیش 
از همه آن ســود می برد، دلالانی هستند که 
حتی در روزهای تعطیل کرونایی هم نرخ ها 
را در فضــای مجازی به صورت دلخواه بالا و 

پایین می برند.
از ایــن رو مجلس یازدهم بارها به دولت 
اعلام کرد که لایحه ای را برای ساماندهی بازار 
خودرو ارائه کند اما به دلیل عدم اعتنای دولت 
به این موضوع، نمایندگان حدود ۴ ماه پیش 
اقدام بــه تدوین طرحی تحت عنوان »طرح 
تحول بازار و صنعت خودروی سبک« برای 
اصلاح شــرایط موجود بازار خودرو کردند؛ 
طراحــان معتقدند که با اجــرای این طرح 
می توان به متعادل شــدن قیمت ها و حذف 

رانت و واسطه گری امیدوار بود. این طرح که 
با همکاری وزارت صمت و خودروســازان در 
دستور کار نمایندگان قرار گرفته است، چندی 
پیــش نیز کلیاتش مورد تصویب قرار گرفت 
و جلسات نســبتاً مرتبی هم در کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس برای بررسی جزئیات 

این طرح در حال برگزاری است.
براساس طرح نمایندگان، خودرو در بورس 
کالا عرضه می شــود و اختلاف قیمت کشف 
شده در بورس کالا و قیمت مصوب به عنوان 

مالیات اخذ می گردد. 
مالیات اخذ شــده صرف توسعه حمل و 
نقل عمومی و افزایش تولید خودرو می شود 

تا منافع آن نصیب عموم مردم شود.
در این بین یکــی از محورهای مهم این 
طرح که مورد اختلاف مجلس و وزارت صمت 
واقع شده، عرضه خودرو در بورس و چگونگی 

انجام آن است. 
عــده ای از نمایندگان مجلس خواســتار 
عرضه تمامی محصولات خودروســازان در 
بورس هســتند اما برخــی معتقد به عرضه 
خودروهای پرتیراژ در بورس هســتند؛ وزیر 
صمت هم از اساس، با عرضه خودرو در بورس 

مخالف است.
مخالفــت وزیر صمت با عرضه خودرو در 
بورس در حالیســت که به گفته حجت الله 
فیروزی سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس، 
در صــورت تصویــب طرح مجلــس درباره 
ساماندهی بازار خودرو اگر خودرو در بورس 
عرضه نشــود، جرم تلقی شده و مجازات آن 
نیز بر اساس قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

تعیین می شود.

 ارائه طرح وزارت صمت به شورای 
سران قوا

در دمادم بررســی جزئیات طرح مجلس، 
علیرضا رزم حســینی وزیــر صمت چهارم 
آذر ماه با ارسال نامه ای به نهاوندیان معاون 
اقتصادی رئیس جمهوری، از تدوین »بسته 
جهش تولید و خروج شرکت های خودروساز 
از زیان دهی« توســط وزارتخانه خبر داد و 
خواستار بررســی این بسته در اولین جلسه 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت شد. 
پــس از انتشــار این نامــه، خبرها از آن 
حکایت داشــت که این بسته نیاز به مصوبه 
شــورای هماهنگی اقتصادی سران قوا دارد 
از این رو بســته تدوین شــده وزارت صمت 
به شورای سران قوا ارسال شد.  اگرچه طی 
روزهای متوالی خبرهای مختلفی از بررسی 
این بسته در جلسات سران قوا منتشر می شد.

آنطــور که دبیر انجمن قطعه ســازان به 
خبرنگار مهر گفته بود در این بســته ضمن 
اشــاره به لزوم آزادســای قیمت گذاری ۴۵ 
درصد خودروها، شــیوه فــروش خودرو نیز 
تغییر خواهد کرد و به احتمال زیاد روش قرعه 
کشی حذف می شود.البته تا به این لحظه هیچ 
خبر رسمی مبنی بر بررسی و یا تصویب بسته 
مذکور در شورای سران قوا منتشر نشده است.

 تغییر فرمــول قیمت گذاری ۱۸ 
خودرو از سوی شورای رقابت

در حالی که تمامی اخبار خودرو معطوف 
به طرح مجلس و بســته وزارت صمت بود، 
نهم دی ماه شــورای رقابــت در یک اقدام 
پیش دســتانه فرمول جدیدی برای قیمت 

گذاری ۱۸ خودرو شــامل پــژو پارس، پژو 
۲۰۷ اتومات، پژو ۲۰۷ دستی، سمند سورن 
پلاس، رانا پلاس، رانا پلاس TU۵، دنا پلاس 
توربو شارژ، دنا پلاس توبوشارژ اتومات، هایما 
 ،S توربو دستی، هایما توربو اتومات، تارا، ساینا
کوییک، شاهین، آریا، برلیانس و چانگان ارائه 
داد. در این رابطه رضا شــیوا، رئیس شورای 
رقابت اعلام کرد »فرمول جدیدی برای قیمت 
گذاری خودرو مشخص شده که بر این اساس 
هر سه ماه یک بار قیمت خودرو در بازار را از 
سازمان حمایت می گیریم.  در فرمول جدید 
دیگر تورم بخشی نقشی ندارد بلکه این فرمول 
روی قیمت متوسط بازار تمرکز دارد. در سه 
ماهه فصل زمستان، تغییرات قیمت کارخانه 
بر اســاس قیمت بازار خواهد بود و از بهمن 
ماه قیمت جدید روی خودرو اعمال می شود.«

به گفته شــیوا »نکته مهم فرمول قیمت 
گذاری بحث تولید اســت. اگر تولید افزایش 
پیدا نکند، افزایش قیمتی نخواهیم داشت. هر 
چقدر تولید افزایش پیدا کند قیمت افزایش 
می یابد.« این در حالی است که مردم انتظار 
داشــتند با نزولی شــدن نرخ تورم و برنامه 
ریزی برای رشد قیمت خودروها کاهش یابد 
که البته این انتظار مطابق با اصول اقتصادی 
نیز هست چراکه قاعدتاً رشد تولید باید منجر 
به کاهش قیمت شود نه اینکه با رشد تولید، 

قیمت هم افزایش یابد!

 مخالفت سازمان بازرسی با مصوبه 
شورای رقابت

پس از انتشار مصوبه شورای رقابت، اشکان 
میرمحمدی بازرس کل امور صمت سازمان 

بازرســی کل کشــور در اظهارنظری ضمن 
مخالفت با فرمول جدید قیمت گذاری، اعلام 
کرد که »با این مصوبه شورای رقابت، مرجع 
تعییــن قیمت بازار به نوعــی تحت هدایت 
خودروســازان قرار می گیرد و با عرضه قطره 
چکانی خودرو توسط خودروسازان، نبض بازار 
را کنترل می کنند که این شرایط یک فشار را 
به مردم تحمیل خواهد کرد.  با توجه به این 
شرایط که ایده آل هم نیست تصمیمِ گرفته 

شده مستلزم تجدید نظر خواهد بود.«
وی تاکید کرده اســت که »مقرر شده تا 
در بــازه زمانی یک ماهه و طی ســه ماه به 
صــورت ۳۰ درصد، ۳۰ درصــد این قیمت 
برای تعدادی از خودروها افزایش پیدا کند، 
ولــی این رقم در مابقــی خودروها هم مؤثر 
خواهــد بود و بازار را دچار التهاب می کند.« 
به گفته میرمحمدی »ســازمان بازرسی کل 
کشور هفته گذشته نامه ای به شورای رقابت 
ارسال کرده و درخواست تجدید نظر را ارائه 
داده بــود، ولی نهم دی ماه مصوبه شــورای 

رقابت ابلاغ شده است.«

 مردمِ چشم انتظار و بازار هیجانی
در حالی که مشــخص نیســت سیاست 
گذاری در حوزه خــودرو با توجه به صدای 
بلند و لابی قوی خودروسازان، چه شرایطی 
را برای مصرف کنندگان واقعی خودرو )و نه 
دلالان( رقم خواهد زد، تصمیم تازه شورای 
رقابت قیمت ها در بازار را صعودی کرده است. 
اتحادیــه  رئیــس  موتمنــی  ســعید 
نمایشــگاه داران خــودرو می گوید »مصوبه 
شــورای رقابت باعث نوسان قیمت ها و بالا 
رفتن قیمت خودرو در بازار شــده است، هر 
چنــد با توجه به ثبات نــرخ ارز پیش بینی 

می کنیم این نوسان موقتی باشد.«

 چرا وزارت صمت به طرح مجلس 
پشت پا زد؟

وزارت صمت علیرغم روی خوش نشــان 
دادن بــه طرح مجلس، در حالی به این طرح 
پشــت پا زد که با عرضه خــودرو در بورس، 
اختلاف قیمت کشــف شده در بورس کالا و 
قیمت مصوب به عنوان مالیات و صرف توسعه 
حمــل و نقل عمومی و افزایش تولید خودرو 
می شود تا منافع آن نصیب عموم مردم شود. 
امــا در طرح پیشــنهادی وزیر صمت به 
دولت، تمام منابع حاصل از ازادسازی قیمت 
خودروهای کم تیراژ، نصیب خودروســازان 
می شود و مردم بهره ای از آن نمی برند. مصوبه 
شورای رقابت نیز با ازادسازی قیمت ۱۸ خودرو، 
عملاً گامی در جهت طرح وزارت صمت است.

وعده های مکرر دولت و مجلس برای سامان دادن به بازار خودرو 

سیاست گذاری صنعت خودرو؛ به کام خودروسازان، به زیان مردم؟

بانک ها دریافت سود مجاز وام ها را رعایت کنند  
دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی با اشاره به دو 
رای دیوان عالی در جهت نظم بخشــی به نظام بانکی کشور، گفت: بانک ها از 
توافق یا ستاندن سود مازاد از مصوبات بانک مرکزی از مشتریان بدهکار خوداری 
کنند و وجوه و اموال مردم را تصرف غیر مجاز نکنند و در کل حقوق قانونی و 

شرعی مشتریان خود را پاس دارند.
علی نظافتیان با بیان اینکه یکی از گلایه های همیشگی مشتریان بانک ها آن 
اســت که در پرداخت تسهیلات نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار و بانک 
مرکزی رعایت نمی شود، اظهار کرد: البته بانک ها و موسسات اعتباری در مورد 
نرخ سود تسهیلات و اینکه هزینه تمام شده منابع تسهیلاتی بانک ها بیش از 
نرخ سودی است که بانک مرکزی اعلام می کند، توضیحات یا توجیهاتی دارند 
اما دیوانعالی کشور با صدور یک رای در مردادماه سال جاری به منازعات راجع 

به نرخ سود و مصوبات بانک مرکزی خاتمه داد.  

 دریافت سود مازاد بر مصوبات باطل است
وی افزود: خلاصه پیام این رای به شبکه بانکی کشور آن است که مصوبات 
بانکی مرکزی لازم الاجراســت و نرخ سود تسهیلات را براساس مصوبات ابلاغ 
شــده بانک مرکزی تعیین و به همان میزان از تسهیلات گیرنده سود دریافت 
کنید. سود مازاد بر نرخ مصوب بانکی نیز باطل است بنابراین، همکاران بانکی 
باید بیش از پیش در رعایت مصوبات بانک مرکزی اهتمام بوزرند و از مردم سود 
مازاد بر مصوبات بانک مرکزی مطالبه نکنند. دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی ادامه داد: در تسهیلات بانکی دو نوع سود مطرح 
است که یکی سود مورد انتظار که مصوب شورای پول و اعتبار است و توسط 

بانک مرکزی به بانک ها و موسسات اعتباری ابلاغ رسمی می شود. 

دیگری ســود قطعی اســت که تابع نتیجه معامله ای است که بین بانک و 
تسهیلات گیرندگان انجام شده و منتهی منجر به کسب سود شده است و میزان 

دقیق آن پس از اتمام پروژه وحسابرسی مشخص می شود.
 بنابرایــن اگر پس از پرداخت تســهیلات و پایان مــدت قرارداد در نتیجه 
حسابرسی مشخص شود که سود حاصل شده به مراتب بیش از نرخ سود علی 
الحساب است، مبنای تقسیم سود بین بانکها وتسهیلات گیرندگان سود قطعی 

است و نه سود مورد انتظار.  
در ادامه نظافتیان گفت: براساس مقررات قانون عملیات بانکی بدون ربا، در 
تسهیلات مشارکتی بانک با پرداخت تسهیلات شرعی وقانونی شریک تسهیلات 
گیرنده می شــود و شریک نیز حق دارد سهم الشرکه خود را به میزانی که در 
قرارداد تسهیلات تعیین شده و به توافق طرفین قرارداد رسیده را مطالبه کند یا 

به نرخ روز بفروشد.  بنابراین نباید انتظار داشت که یکی از شرکای این مشارکت 
وسرمایه گذاری بجای مطالبه سهم الشرکه خود، فقط بهای آن را براساس حداقل 

نرخ سود مورد انتظار از تسهیلات گیرنده مطالبه کند.  

 کارکنان بانک های خصوصی جزو مامورین به خدمات عمومی  
وی افزود: اخذ ســود مازاد فقط شرط مربوطه در قرارداد تسهیلات را باطل 
می کند بنابراین نســبت به اصل قرارداد تسهیلات فاقد اثر است. درصورتی که 
در مراحل ثبتی و عملیات اجرایی در ادارات ثبت،   تسهیلات گیرندگان بدهکار 
مدعی سود مازاد بر مصوبات بانک مرکزی در قرارداد تسهیلات شوند و با طرح 
این ادعا درخواســت جلوگیری از ادامه تعقیب عملیات اجرایی از ادارات ثبت 
داشته باشند، بنظر می رسد که بنابر قواعد حقوقی رسیدگی بدین ادعا با وجود 
قرارداد منتهی به صدور اجراییه، در صلاحیت اداره ثبت نیست و نیازمند طرح 

دعوی در مراجع قضایی و اثبات ادعا است.  
 دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی ادامه داد: از این 
پس کارکنان بانک های خصوصی نیز براساس رای دیوانعالی کشور جزو مامورین 
به خدمات عمومی محســوب می شوند و مشمول همان مقررات جزایی پیش 
بینی شده برای مامورین به خدمات عمومی در تصرفات غیر قانونی خواهند بود.  
نظافتیان در پایان سخنانش خاطرنشان کرد که عموم همکاران بانکی باید 
به عزم جدی قوه قضاییه در نظم بخشی به عملیات بانکی و نظارت قانونی بر 
عملکرد بانک ها توجه کافی کنند و از توافق یا ســتاندن سود مازاد از مصوبات 
بانک مرکزی از مشــتریان بدهکار خودداری کننــد و از وجوه و اموال مردم و 
بانک ها تصرف غیر مجاز نداشــته باشــند و بطور کلی حقوق قانونی و شرعی 

مشتریان خود را پاس دارند.  

دریافت تعهد از صاحبان کالا با ارز ۴۲۰۰
گمــرک ایران پنج مصوبه اخیر در رابطه با رفع موانع 
ترخیص کالا بر اساس مصوبات ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولــت را ابلاغ کرد که طی آن اعلام شــده از صاحبان 
کالاهای اساسی با نرخ ترجیحی تعهدی دریافت می شود 
که در ترخیص درصــدی در صورت ایجاد هر گونه مابه 

التفاوتی متعهد به پرداخت آن باشند.
 پنج مصوبه ای که در جلسه ۱۱۹ هفته گذشته ستاد 
تنظیم بازار مصوبه در خصوص تسهیل و تسریع در انجام 
تشریفات گمرکی کالاهای اساسی و تولیدی صادر شده بود 
از سوی ارونقی-معاون فنی گمرک ایران- جهت اجرا به 
گمرکات اجریی ابلاغ و ۱۴ دی ماه۱۳۹۹اجرایی می شود.

با توجه به تصمیمات جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولــت در خصوص ترخیص فوری کالاهای اساســی و 
ضروری موجود در بنادر و گمرکات کشــور و به منظور 
تسریع در ترخیص این کالاها مقرر شد  ترخیص ۹۰درصد 
کالاهای اساسی گروه یکم کالاییِ مشمول ارز ترجیحی 
)روغن خام، دانه های روغنی، کنجالۀ سویا، جو و ذرت(، 
با اخذ تعهد از صاحب کالا مبنی بر پذیرش پرداخت مابه 
التفاوت نرخ ارز درصورت تعلق به کالا و تعهد عرضۀ کالا 
با نرخ مصوب یا عرضه در ســامانه ها )بازارگاه و شــبکه 
های توزیع تعیین شده(،   بدون الزام به ارائه کدرهگیری 

بانک امکان پذیر باشــد. ترخیص درصدی کلیۀ کالاهای 
اساســی گروه ۲۱؛ اجزاء، قطعات، تجهیزات و نهاده های 
تولید مطابق اعلام نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
اقلام مرتبط با حوزۀ وزارت جهاد کشاورزی، مطابق اعلام 
نظر معاونت توســعه صنایع تبدیلی وکســب و کارهای 
کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی با اخذ مجوزهای قانونی 

لازم تا سقف ۹۰درصد، توسط گمرک انجام شود. با توجه 
به بروز مشکلاتی درصدور قبوض انبار کالاهای وارده به 
بنادر و گمرکات کشور و یا با عنایت به ترانزیت برخی از 
کالاهای اساســی و نهاده های تولید از بنادر به گمرکات 
داخلی کشور، طبق مصوبه جلسه ستاد تنظیم بازارمقرر 
شد ملاک تصمیم گیری جهت اجرای  تصمیمات ستاد 

هماهنگی اقتصادی دولت، تاریخ ورود کالا به کشور باشد  
و گمرک  ایران ضمن احصاء دقیق این مورد، تاریخ مزبور 

را ملاک اقدام در این خصوص قرار دهد.
در اجرای  تصمیمات ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
اگــر  ۷۰ درصد از کالاهای موضوع یــک اظهارنامه در 
لیست ابلاغی وزارت صنعت، معدن و تجارت وجود داشته 
و مابقی اقلام، مشــمول گروه های کالائی ۲۱ لغایت ۲۵ 
باشــد، گمرک  می تواند نسبت به پذیرش موضوع برای 

کل اقلام اظهارنامه اقدام کند.
 با توجه به اینکه  دســتورالعمل سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای وزارت راه و شهرسازی درخصوص 
تمدید اعتبار ثبت ســفارش های صادره  موجب توقف 
رونــد ترخیص کالا علی الخصوص کالاهای اساســی و 
تولیدی در گمرکات کشور گردیده بود، مقرر شد مرجع 
مربوطه با قید فوریت نســبت به لغو دستورالعمل  اقدام 
و در خصوص تمدید اعتبار ثبت ســفارش های صادره، 
بخشــنامه اخیر گمرک که با هماهنگی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و مســتند به مصوبات سفر معاون اول 
ریاست جمهوری به استان هرمزگان تنظیم و ابلاغ شده 
اســت ملاک اقدام کلیه دستگاه های مرتبط با تجارت 

خارجی قرارگیرد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/11

شماره : 1014

به یکی ازبهترین تیمهای جهان میروم
دروازه بان ایرانی آنتورپ با بیان اینکه به 
خاطر آنتورپ حتی به درخواست حضور در 
تیم ملی ایران پاسخ منفی داده است، گفت: 
بعد از صحبتهای سرمربی سابق تیم، از نظر 

ذهنی شکستم و خرد شدم.
 علیرضا بیرانونــد دروازه بان ایرانی تیم 
فوتبال آنتورپ در تازه ترین گفتگوی خود با 
روزنامه »HLN« بلژیک به تشریح شرایطش 
در این تیم پرداخت و تاکید کرد که حتی 
یک لحظه هم از امضای قرارداد با آنتورپ 
پشیمان نشده و به فکر جدایی نبوده است. 
بیرانوند با بیان اینکه به خاطر قرار گرفتن 
در ترکیب اصلی آنتورپ به حضور در اردوی 
تیم ملی ایران پاسخ منفی داده است، اعلام 
کرد که به یکی از بهترین باشگاه های جهان 

خواهد رفت.
گــزارش روزنامه بلژیکی به این شــکل 

شروع شده است:
»بیرانوند در ســه بازی نخست خود در 
آنتورپ هفــت گل دریافت کرد اما در ۱۰ 
روز اخیر، او سه کلین شیت )گل نخوردن( 
داشته اســت. بیرانوند )۲۸ ساله( در حال 
حاضر در آنتورپ خیلی خوب عمل می کند. 
او بهترین بازیکن دیدار با یوپن شد و حالا 
جذب یک دروازه بان جدید خیلی اورژانسی 

نیست.«
»مصاحبه با علیرضا بیرانوند یک تجربه 
است. قرار ما ســاعت ۱۱ صبح امروز بود. 
متاســفانه دروازه بان ایرانی اینجا نیســت. 
علاوه بــر این، ابتدا بایــد عکس ها گرفته 
شــود که در نهایت به این معناســت که 
می توانیم نخســتین ســئوالمان را ساعت 
۱۱:۱۸ بپرسیم. مشکل بعدی: این دروازه 
بان باید ۱۲ ظهر ســر میز )ناهار( باشــد. 
بنابرایــن ما کمتر از ۴۵ دقیقه زمان داریم 
اما چــون بیرانوند می تواند فقط فارســی 
صحبت کند - زبان رســمی ایران- ما باید 
همه کارهــا را از طریق یک مترجم و یک 
مرد دوست داشتنی انجام بدهیم. در نتیجه 
زمان دریافت پاسخ ســئوالاتمان دو برابر 

بیشتر طول می کشد.
همچنیــن این نکته قابل توجه اســت: 
پاســخ های بیرانوند همیشــه طولانی تر از 
آن چیزی است که مترجم به ما می گوید. 
شهرام )مترجم این مصاحبه( می گوید علی 
می خواهد همه چیز را با دقت توضیح بدهد 
تا مطمئن شــود همه چیز را به درســتی 
می فهمیــم. این به معناســت که او گاهی 
دقیقاً بــر عکس عمل می کند … بیرانوند 
زمانی به آنتورپ می رســد کــه ژان بوتز 
هفته ها در حال تمرین است. نتیجه: بیرانوند 
نیمکت نشین می شود. تمام ایران مشتاقانه 
در انتظار بازی او اســت. قهرمان ملی آنها 
نیمکت نشــین است؟ رسانه های اجتماعی 
آنتورپ همیشــه مملو از نظرات دوستانه 
 نیست. بیرانوند اکنون می تواند در این باره

 بخندد در حالی که چند ماه پیش شرایط 
متفاوت بود.«

 نیمکت نشینی برایم سخت بود
در ادامه این مطلب، صحبت های علیرضا 
بیرانونــد آمده اســت. او درباره مشــکلات 
ابتدایــی حضورش در تیم آنتورپ گفت: به 
دلیل ویــروس کرونا من چند بار بیهوده به 
فرودگاه تهران رفتم. در همان زمان متوجه 
شدم باشگاه، دروازه بان دیگری جذب کرده 
اســت اما من به آنتورپ آمدم تا دروازه بان 
اول باشــم. چند بار در لیگ قهرمانان آسیا 
بهترین دروازه بان شدم. نشستن روی نیمکت 
در آنتورپ در این وضعیت برایم سخت بود.

 به من قول داده بودند دروازه بان 
اول باشم و به ایران »نه« گفتم

وی افزود: از راه دوری آمده بودم تا دروازه 
بان اول باشم. به من قول داده بودند که دروازه 
بان اول باشم. بنابراین انتظار داشتم بازی کنم. 
آیا می دانید من حتی به تیم ملی ایران »نه« 

گفتم که در آنتورپ بمانم؟ نمی خواستم حتی 
یک ثانیه را از دســت بدهم. و باید بدانید ما 
ایرانی ها کشورمان را دوست داریم. بنابراین 
این اقدام من، معنا داشت. حقیقت این است 

که وقتی بازی نکردم دو برابر تمرین کردم.

فکر  بــه جدایی  لحظه هم  یک 
نکردم

ایرانــی آنتورپ در خصوص  دروازه بان 
اینکه آیا در آن وضعیت به جدایی از آنتورپ 
فکر کرده بود؟ گفت: جدایی؟ هرگز. حتی 
یک لحظه هم به آن فکر نکردم. می خواستم 
تمام تلاشم را برای قانع کردن مربی انجام 
بدهم. وقتی به آنتورپ رسیدم، مربی گفت 
»دو ماه عقب هستی«. اما این طور نبود که 
من دو ماه کاری نکرده باشم. ناامید کننده 
بود که نتوانســتم شانسی برای بازی پیدا 

کنم. واقعاً عصبانی بودم.

بهترین  فرانســوی  بان  دروازه   
دوست بیرانوند در آنتورپ

حواســتان  کرد:  خاطرنشــان  بیرانوند 
باشد؛ این اصلًا ارتباطی به ژان )دروازه بان 
فرانسوی آنتورپ و رقیب بیرانوند( ندارد. او 
بهترین دوست من در خارج از زمین است 

اما در زمین رقیب و دشمن هستیم.

از  بعد  ذهنــی  بــزرگ  ضربه   
صحبتهای »لکو«

دروازه بان ایرانی تیم آنتورپ درباره اظهارات 
»ایوان لکو« ســرمربی وقت ایــن تیم درباره 
عملکردش بعد از بازی با تیم بروژ گفت: او چطور 
می توانست چنین حرفی بزند؟ من از نظر ذهنی 
با آن اظهارنظر خرد و شکسته شدم. مربی مثل 
یک پدر است پس چنین سخنی مثل یک ضربه 
بزرگ ذهنی است. اگر مربی این طور درباره شما 
صحبت کند، البته که شما فکر نمی کنید شانس 

دیگری برای بازی پیدا کنید.

 هرگز به خودم شک نکردم
بیرانوند افزود: به رابطه بین ژوزه مورینیو 
و ایکر کاسیاس در رئال مادرید نگاه کنید. 
این چیزها گاهی اوقات اتفاق می افتد. کپا 
یکــی از بهترین دروازه بــان های فوتبال 
جهــان در حال حاضر در چلســی نیمکت 
نشین است. من به نوعی می دانستم دیر یا 
زود فرصت خود را پیدا خواهم کرد. هرگز به 
خودم شک و تردید نکردم. حتی یک لحظه.

 از اینجــا به یکــی از بهترین 
باشگاه های جهان می روم

دروازه بان ایرانــی تیم آنتورپ در پایان 
گفت: واقعاً یک ثانیه هم از امضای قرارداد 
با آنتورپ پشیمان نشدم. هر روز از کار در 
اروپا بیشــتر و بیشــتر لذت می برم. تمام 
مردم ایران برایم دعا می کنند. این مسئله 
مرا بیشــتر به سمت کار و تمرین سخت تر 
ســوق می دهد. من به اینجا نیامده ام که تا 

آخر عمر بمانم. 

 

 

کسی در تیم ملی کشتی آزاد پاسخگو نیست

 استارت آزادکار عنواندار تیم ملی با 
حضور در تورنمنت ایتالیا

 با پشتوانه مردمی به لیگ برتر 
ووشو آمدیم

از سرگیری اردوی شمشیربازان با منفی شدن تست کرونای سرمربی

در حالیکه سوال های زیادی درباره برنامه ها و اهداف 
تیم ملی کشتی آزاد در دو تورنمنت ایتالیا و اوکراین وجود 
دارد، مدیر تیم ملی کشتی آزاد و سرمربی تیم ملی هیچ 
توضیحی درباره تصمیماتشان نمی دهند و پاسخگوی 

رسانه ها نیستند.
 در شــرایطی که به دلیل شــیوع ویــروس کرونا، 
خبرنگاران اجازه حضور در اردوی تیم ملی کشتی آزاد 
را ندارند، محسن کاوه مدیر تیم های ملی کشتی آزاد و 
غلامرضا محمدی سرمربی تیم ملی کشتی آزاد پاسخگوی 
رسانه ها نیستند. پس از اعزام تنها یک آزادکار ایران به 
جام جهانی صربستان و پس از آن، غیبت در رقابت های 
گرندپــری پاریس، در حالیکه انتظار می رفت تیم ملی 
کشتی آزاد ایران برای آماده سازی هر چه بیشتر در راه 
المپیک توکیو، اینبار با نفرات اصلی عازم تورنمنت ایتالیا 
شود، اما فقط ۳ آزادکار عازم سرزمین چکمه ای می شوند.

پس از انتقاد کارشناسان نسبت به چرایی بی تفاوتی 
مســئولان کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد به حضور در 
رقابت های بین المللی، علیرضا دبیر رییس فدراسیون 
کشتی صراحتا اعلام کرد، فدراسیون کشتی لیست تمامی 
تورنمنت های بین المللی را به کادر فنی تیم های ملی 

ارائه داده و هیچ مشکلی با درخواست کادر فنی تیم های 
ملی برای حضور در رقابت های بین المللی ندارد.

پس از بی توجهی کادر فنی کشتی آزاد به حضور در 
جام جهانی صربستان و تورنمنت فرانسه، برخی صحبت ها 

حاکی از این بود که نفراتی مثل حسن یزدانی عازم ایتالیا 
شوند تا پس از ماه ها پنجه در پنجه حریفان بیاندازند، 
اما اینبار نیز فقط بهنام احسانپور، علیرضا کریمی و امین 

طاهری عازم این مسابقات می شوند.

پس از این اتفاق ســوالات زیادی درباره چرایی اعزام 
تنها ۳ آزادکار و یا نحوه انتخاب این نفرات و اعزام نشدن 
دیگر چهره های شاخص به ایتالیا و همچنین برنامه کادر 
فنی تیم ملی کشتی آزاد برای حضور در رقابت های کسب 
سهمیه و پس از آن المپیک توکیو بوجود آمد اما مدیر 
تیم ملی کشتی آزاد و سرمربی تیم ملی بدلایل نامشخص 
پاسخی به تماس خبرنگاران نمی دهند تا مردم و رسانه ها 
در جریان تصمیمات و تدبیر کادر فنی تیم ملی قرار گیرند.

از سوی دیگر غلامرضا محمدی سرمربی تیم ملی به 
هیچکدام از دو تورنمنت ایتالیا و اوکراین اعزام نمی شود 
اما محسن کاوه در جایگاه مدیر فنی عازم اوکراین خواهد 
شد و هیچ پاسخی از سوی کادر فنی تیم ملی درباره علت 
این تصمیم ارائه نشده است.تیم ملی کشتی فرنگی بی 
نیاز از حضور مدیر فنی با مدیریت و پاسخگویی محمد 
بنا برنامه های خود را دنبال می کند و علیرضا دبیر رییس 
فدراسیون کشتی نیز در هر شرایطی پاسخگوی تماس 
خبرنگاران است، اما در این میان مشخص نیست مدیر 
تیم ملی کشتی آزاد و سرمربی تیم ملی آزاد چرا خود را 
ملزم به پاسخگویی نمی دانند تا مردم را در جریان اتفاقات 

تیم ملی کشتی آزاد قرار دهند.

آزادکار عنــوان دار وزن ۹۷ کیلوگرم اردوی تیم ملی 
کشتی با پشت سرگذاشتن مصدومیت در آستانه حضور 
در یــک تورنمنت بین المللی و محــک زدن خود قرار 

گرفته است.
 علیرضــا کریمی یکــی از کشــتی گیران بااخلاق و 
عنوان دار کشــورمان در حالی که تا آذرماه سال گذشته 
سیر صعودی را پیش گرفته بود، در مسابقات باشگاه های 
جهان از ناحیه زانو دچار پارگی رباط شــد. او بعد از این 
اتفاق تلخ که در شــرایط اوج آمادگی روحی و جســمی 

گریبان گیرش شــد به ناچار زانوی مصدومش را به تیغ 
جراحان سپرد.خوشبختانه کریمی بعد از عمل جراحی، 
دوران درمان و نقاهت را به خوبی سپری کرد و مدتهاست 
با حضور در اردوی تیم ملی، تمرینات ســنگین خود را 
استارت زده است. البته او هنوز سودای حضور در میادین 
بزرگ جهانی و المپیک را دارد و همچنان معتقد اســت 
باید در یک میدان رســمی محک بخورد.در همین راستا 
مدعی عنوان دار وزن ۹۷ کیلوگرم تیم ملی کشــتی آزاد 
که تعویق یک ساله بازی های المپیک به سود او تمام شد، 
قرار است با نظر کادر فنی در تورنمنت بین المللی ایتالیا 
پیش رو به میدان برود. بدین ترتیب او در لیست مسافران 
ایتالیا قرار گرفته تا طی روزهای ۱۴ تا ۱۷ اسفندماه در 
رقابت های بین المللی جام ماتئو پلیکونه که در شهر رم 
برگزار می شود، حضور یابد.البته علیرضا کریمی از ماه ها 
قبل برای بازگشــت به کشــتی آنچنان باانگیزه بود که 
اعلام شد او می تواند از اواسط آبان ماه گذشته وارد گود 
مسابقات شــود، اما دکتر کیهانی، پزشک جراح و عضو 
هیأت رئیس فدراسیون کشتی تاکید کرد او فعلًا باید با 
احتیاط بیشتری تمرین کند.علیرضا کریمی هم اکنون به 
عنوان مدعی وزن ۹۷ کیلوگرم تیم ملی کشــتی آزاد در 

سومین مرحله اردوی آماده سازی حضور دارد.

مربــی تیم ووشــو زریــن رود زنجــان گفت: 
رقابت های لیگ برتر ووشو در سطح کمی و کیفی 
بســیار بالایی با حضور بهترین هــای ایران برگزار 
می شود.میثم امانی مربی تیم ووشو زرین رود زنجان 
با بیــان مطلب فوق گفت: ووشــو به همت تلاش 
اســاتید این رشته چون اســتاد سیروس خدابنده 
توانست با حمایت های مردمی پیشرفت بسیار خوبی 
در این چندساله داشته باشد و همین موضوع این 
ذهنیت را در بین مســئولان شهرستان شکل داد 

که ووشو روستایی هم می تواند در سطح اول ایران 
مطرح باشــد.وی ادامه داد: همین دلایل باعث شد 
با حمایت ویژه فدراســیون و البته زحمات اساتید 
با تجربه و پیشکســوت جواز حضور در لیگ برتر را 
دریافت کنیم. اغلب نفرات تیم هم از جوانان زرین 
رود هستند و ووشوکارانی از زنجان، خدابنده، خرم 

دره و دیگر شهرهای استان هم در ترکیب داریم.
امانی در مورد بازی های این تیم در لیگ برتر هم 
گفت: در روز نخســت دو بازی سخت را برابر پاس 
ناجا و مقاومت به عنوان قهرمان و تیم ســوم دوره 
قبــل انجام دادیم که با وجود آنکه نتیجه را واگذار 
کردیم ولی مبارزه نزدیکی بود و با این پتانســیل 
خود توانستیم مدعیان اصلی این رقابتها به چالش 
بکشیم.مربی تیم زرین رود در تمام رده های سنی 
عضو تیم ملی بوده اظهار داشــت: کیفیت برگزاری 
مســابقات و اسکان تیم ها چیزی فراتر از رقابتهای 
بین المللی بود. در جریان مســابقات هم به دلیل 
حضور بهترین های ووشــو ایران شاهد سطح فنی 
بالایی بودیم که این نشان از پتانسیل بالای ووشو 
ایران دارد.قابتهای لیگ برتر ووشو با حضور ۱۰ تیم 

در آکادمی ملی ووشو جریان دارد.

از سرگیری اردوی شمشیربازان با منفی شدن تست کرونای سرمربی
تست دوم کرونای سرمربی تیم ملی شمشیربازی اسلحه اپه منفی اعلام 
شــد و بدین ترتیب وی پیگیری اردوی آماده ســازی تیمش برای کســب 
ســهمیه المپیک را در دستور کار قرار داد. تیم ملی شمشیربازی اسلحه اپه 
که مســابقات »زون« آسیا برای کســب سهمیه المپیک را در پیش دارد از 
چهارشنبه گذشــته و به دنبال منفی اعلام شدن تست کرونا سرمربی این 

تیم، وارد اردوی آماده سازی شد.
این دومین تســت PCR بود که طی دو هفته گذشــته از علی یعقوبیان 
گرفته شد. اولین تست کرونا به خاطر مثبت اعلام شدن نتیجه منجر به لغو 
اردوی آماده ســازی شمشیربازان اسحه اپه شد. قرار بود این اردو اواخر دی 

ماه در اصفهان برگزار شــود اما به خاطر آلوده شدن سرمربی آنها به ویروس 
کرونا لغو شد.این اردو با دو هفته تاخیر از چهارشنبه گذشته آغاز شد و تا ۱۵ 

بهمن ماه ادامه خواهد داشت.
محمد رضایی طادی، محمد رضایی، احمدرضا کنعانی، سپهر زاهدی، محمد 
برزگر و آرمان خیابانی در اردوی آماده سازی تیم ملی شمشیربازی اسلحه اپه 
حضور دارند.طبق اعلام فدراسیون جهانی شمشیربازی، مسابقات زون قاره ای 
باید در بازه زمانی ۲۰ فرودین ماه تا ۱۰ اردیبهشت ماه برگزار شود. از حضور 
در این رقابت ها ایران می تواند در اســلحه اپه تنها صاحب یک ســهمیه برای 
المپیک توکیو شود.سی و دومین دوره بازی های المپیک مردادماه سال آینده 

در توکیو برگزار می شود.

 اورلوف:  آزمون در تابستان زنیت را ترک می کند
کارشناس مطرح فوتبال روســیه اعلام کرد سردار آزمون در تابستان زنیت 

را ترک خواهد کرد.
 به نقل از اســپورتس دیلی، گنادی اورلوف، کارشناس مطرح فوتبال روسیه 
درباره وضعیت ســردار آزمون در تیم زنیت گفــت: نمایندگان آزمون در حال 
مذاکره با سایر باشگاه ها هستند. آن ها به دنبال تیم جدیدی برای او هستند. فکر 
می کنم او تابستان زنیت را ترک کند و این کاملا طبیعی خواهد بود. سردار در 
روسیه خیلی بازی کرده است و می خواهد رشد کند و خودش هم این موضوع 
را پنهان نمی کند. همه خیلی خوب ســردار را  درک می کنند. او خیلی به تیم 
برای کسب قهرمانی ها کمک کرد. حیف که در دیدار مقابل اورال مصدوم شد. 
او برای زنیت بســیار مفید اســت. اگر او برود، ما او را با تشویق و با یک بدرقه 

خوب به تیم دیگر می فرستیم.
 ســردار آزمون در فوریه ۲۰۱۹ از روبین به زنیت رفت. قرارداد پیتزبورگ با 
مهاجم تا تابستان ۲۰۲۲ محاسبه می شود. ترانسفرمارکت ارزش این بازیکن را 

۲۳ میلیون یورو تخمین می زند.
او با زنیت دو بار قهرمان لیگ و ســوپرجام شــده است. در این فصل آزمون 
۲۰ مسابقه برای زنیت در تمام مسابقات انجام داده است و  ۱۱ گل و پنج پاس 

گل در پرونده دارد.

 طارمی بهترین مهاجم هفته و ماه لیگ پرتغال شد
مهدی طارمی مهاجم تیم فوتبال پورتو در ترکیب منتخب هفته پانزدهم و 

همچنین ترکیب ماه ژانویه لیگ پرتغال قرار گرفت.
، هفته پانزدهم لیگ فوتبال پرتغال در حالی برگزار شد که تیم پورتو با تک 

گل مهدی طارمی مهاجم ایرانی خود موفق شد تیم فارنسی را شکست بدهد.
ســایت »ligaportugal« با کمک مخاطبانش تیم منتخب هفته پانزدهم را 
معرفی کرده اســت که نام مهدی طارمی در آن دیده می شود. طارمی با کسب 

۷۶.۴ درصد به عنوان بهترین مهاجم هفته انتخاب شده است.
در ایــن ترکیب نام په په، زیدو، اوریبه و کورونا هــم از تیم پورتو قرار دارد.

همچنین به انتخاب سایت »goalpoint«، مهدی طارمی در ترکیب منتخب تیم 
ماه ژانویه فوتبال پرتغال هم قرار دارد. در ماه ژانویه، چهار هفته از مسابقات لیگ 
پرتغال برگزار شد و تیم های پورتو، ده فریرا و ویتوریا گیمارش بهترین عملکرد 
را داشــته و بیشترین نماینده را در تیم منتخب ماه دارند. طارمی نمره ۶.۶۸ را 

برای قرار گرفتن در ترکیب ماه ژانویه کسب کرده است.

 وضعیت انصاریان پس از خبر شوکه کننده/ خطر »آمبولی« ریه 
وجود ندارد

هر چند ریه های علی انصاریان به طور کامل درگیر ویروس کرونا شــده اما 
این پیشکسوت فوتبال امور شخصی اش را خودش انجام می دهد.

 علی انصاریان که از روز دوم بهمن ماه به دلیل درگیری شدید ریه با کرونا 
در بیمارســتان بستری شــده وضعیت پایداری دارد اما برای رسیدن به شرایط 
مطلوب نیاز به زمان دارد. این در حالی است که پنجشنبه شب یک خبر شوکه 
کننده مبنی بر درگذشت این بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران منتشر شد 
که خیلی زود از سوی کادر درمان وی تکذیب شد.دکتر هاشمیان در مورد آخرین 
وضعیت علی انصاریان گفت: ما نیاز به زمان داریم تا بتوانیم شرایط پایدار علی 
انصاریان را کنترل نمایم. اگر چه ریه های ایشان درگیر شده اما ما سعی کردیم 
ایشــان را در وضعیت تهاجمی قرار ندهیم و ایشان بی هوش نیستند.وی تاکید 
کرد: به لطف خدا و دعای مردم ایشان می توانند صحبت کنند و کاملًا هوشیار 
هســتند و کارهای خود را انجام می دهند و تاکنون خطر آمبولی ریه ایشان را 
تهدید نمی کند. از مردم تقاضا داریم تا برای سلامتی ایشان همچنان دعا کنند 

و به حواشی توجه نکنند.

 استگمن: قوچان نژاد یک حرفه ای به تمام معناست
سرمربی زوله هلند به تمجید از مهاجم ایرانی پرداخت و عملکرد او را ستود. 
به نقل از اکسپرس هلند، رضا قوچان نژاد تعویض طلایی یان استگمن، سرمربی 
زوله در این فصل بوده است و هر وقت به میدان آمده است تاثیر زیادی در تیم 
خود داشته و توانسته به تیمش کمک کند تا بهترین نتیجه را به دست بیاورد.

یان استگمن، سرمربی تیم زوله از عملکرد رضا قوچان نژاد مهاجم ایرانی تمجید 
کرد و گفت:  قوچان نژاد یک حرفه ای به تمام معناست. وقتی می بینید او با چه 
شدتی هر روز تمرین می کند تا بهتر و بهتر شود برای من قابل ستایش است. او 
باعث می شود تا بقیه بازیکنان به خصوص بازیکنان جوان او را الگو قرار دهند و 
عملکرد آن ها نیز بهتر شود. من از حضور رضا در تیم بسیار خوشحال هستم و 
او را دوست دارم و خوشحالم که به بازیکن موثری برای تیم تبدیل شده است.

زوله در دیدار اخیر برابر هراکلس به تســاوی ۲ بر ۲ رســید که یکی از گل های 
زوله را قوچان نژاد به ثمر رســاند. این تیم هلندی فردا شــب باید برابر اوترخت 
قــرار گیرد و باید دید مهاجم ایرانی در این دیدار نیز موفق به باز کردن دروازه 

حریف می شود یا خیر.

 بازگشت قطعی سیدجلال حسینی به ترکیب پرسپولیس
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس با وجود مصدومیت در ترکیب این تیم مقابل 
ماشین سازی قرار می گیرد.تیم فوتبال پرسپولیس در حالی شنبه هفته آینده 
با ماشین سازی تبریز بازی می کند که اولین شکست خود در رقابت های فصل 
جاری را هفته گذشــته مقابل آلومینیوم اراک تجربه کرد.سرخپوشان در حالی 
تن به شکســت دو بر یک مقابل نماینده اراک دادند که ســیدجلال حسینی و 
محمدحســین کنعانی زادگان مدافعان میانی خــود را به دلیل مصدومیت در 
اختیار نداشــتند تا سید احسان حسینی و مهدی شیری در قلب دفاع این تیم 
قرار بگیرند.عملکرد نامطلوب مدافعان میانی پرسپولیس سبب شد تا بازیکنان 
آلومینیوم روی دو توپ ارســالی با ضربات سر دروازه حامد لک را باز کنند و به 
سه امتیاز حساس بازی با پرسپولیس برسند.ضعف این بازیکنان باعث بازگشت 
ســیدجلال حســینی به ترکیب سرخپوشان شــد تا کاپیتان این تیم با وجود 
مصدومیتی که همچنان در کشاله همسترینگ پای خود دارد به جمع بازیکنان 
اصلی این تیم بازگردد.ســیدجلال در حالی به عنوان رهبر خط دفاعی سرخ ها 
بازی خواهد کرد که کنعانی زادگان زوج همیشــگی او در فصل جاری به دلیل 
آســیب دیدگی همچنان نمی تواند بازی کند تا سید احسان حسینی همچنان 

گزینه اول گل محمدی باشد.

 ۸میلیارد برای رضایت نامه یحیی
 سال گذشــته یحیی گل محمدی با توافق مدیران دو باشگاه پرسپولیس و 
شهرخودرو با صدور رضایت نامه ای که گفته می شد مبلغ بالایی است، برای دومین 
دوره سرمربی سرخ پوشان شد. با این حال بعد از یک سال باشگاه پرسپولیس به 
تعهداتش عمل نکرد و با باشگاه شهرخودرو تسویه حساب نکرده است، در حالی 
که این قرارداد با بندها و جرایم مختلف برای تأخیر تنظیم شــده بود.در نهایت 
پرسپولیس مبلغ مورد نظر را پرداخت نکرده و باشگاه مشهدی شکایت کرد تا این 
که کمیته تعیین وضعیت اصل رأی را به هردو باشگاه پرسپولیس و شهرخودرو 
ابلاغ کرد. به این ترتیب باشگاه پرسپولیس ظرف یک هفته مهلت دارد درخواست 
تجدید نظر خود را به کمیته استیناف ببرد. با این حال افراد مطلع در این پرونده 
معتقد هستند در نهایت باشگاه پرسپولیس باید پول شهرخودرو را پرداخت کند، 
چرا که حتی اگر پرسپولیسی ها درخواست تجدیدنظر کنند باز هم رأی به سود 
شهرخودرو خواهد بود و فقط آنها برای پرداخت این مبلغ زمان خواهند خرید!



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱5۶۶۷-۶535۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32۷299
 | چاپ :نگار نقش 
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امام علی علیه السلام:

إنَّ أحسَنَ ما یأَلفَُ بهِِ النّاسُ قُلوبَ 
غنَ عَن قُلوبِ  أوِدّائهِِم ، ونفََوا بهِِ الضِّ

أعدائهِِم : حُسنُ البِشرِ عِندَ لقِائهِِم ، 
دُ في غَیبَتِهِم ، وَالبَشاشَةُ بهِِم  وَالتَّفَقُّ

عِندَ حُضورِهِم.
بهترین چیزی که مردم به واسطه 

آن ، دل های دوستانشان را به دست 
می آورند و کینه ها را از دل های 

دشمنانشان می زدایند ، این است 
که در هنگام برخورد با آنان ، خوش 
رو ، در غیابشان جویای احوالشان ، 

و در حضورشان گشاده رو باشند .
تحف العقول : ص 2۱۸

 دلار                         224,34۰ 
 یورو                        2۷2,9۶۰ 
 پوند انگلیس           324,۰9۰

 درهم امارات             ۶4,۷۷۰   
 لیر ترکیه                    3۱,۶۰۰
 سکه امامی         ۱۰۶,۷2۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰4,9۸9,۰۰۰
 نیم سکه              5۸,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه             3۸,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         22,45۰,۰۰۰
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مربی سرخ ها با آقای خاص چه کرد؟!

فناوری

 کشف حیات در اعماق اقیانوس در دمای بالاتر از نقطه جوش
یک تیم تحقیقاتی شــامل ســه دانشمند از دانشــگاه اقیانوس شناسی 
»رودآیلند«)Rhode Island( یک میکروارگانیســم تک سلولی را در مکانی 

یافتند که اصلا انتظارش را نداشتند.
 به نقل از ساینس دیلی، آرتور اسپیواک)Arthur Spivack(استاد اقیانوس 
شناسی از دانشکاه »رودآیلند«)URI(که در سال ۲۰۱۶ تحقیقات ژئوشیمی 
انجام شــده توسط یک موسســه ژاپنی را هدایت می کرد می گوید: آب در 
سطح زمین در دمای ۱۰۰ درجه سانتیگراد می جوشد، و ما ارگانیسم هایی 

یافتیم که در رسوباتی با دمای ۱۲۰ درجه سانتیگراد زندگی می کنند.
این مطالعه به عنوان بخشــی از تحقیقــات Expedition ۳۷۰ که برنامه 

بین المللی اکتشاف اقیانوس است انجام شده است.
نتایج این سفر تحقیقاتی دو ماهه که در سال ۲۰۱۶ انجام گرفت اکنون 

در سال ۲۰۲۰ در مجله »ساینس« )Science( منتشر شده است.
این خبر به دنبال خبری در ماه اکتبر منتشر شد که  بیان می کرد که تنوع 
میکروارگانیسم های کف اقیانوس به اندازه میزان آنها در سطح زمین است. 
 Japan(»محققان این پروژه که شــامل »گروه علوم زمین-دریایی ژاپن
 ،)Bremen University(دانشــگاه برمن ،)marine-earth science group
دانشــگاه هیوگو)Hyogo(، دانشــگاه کوچی)Kochi( و رود آیلند)URI( بود. 
۴۰۰۰۰ نوع مختلف میکروارگانیســم از نمونه هــای مرکزی در ۴۰ مکان  

مختلف از سرار جهان یافت کردند.
تحقیقاتی که در مجله ی ساینس تودی)science today( منتشر شده بر 
روی رودخانه Nankai Trough در سواحل ژاپن تمرکز دارد، جایی که سیستم 
حفــاری اعماق دریا به نام چینکیو)Chinkyu(، حفره ی عمیق ۱۱۸۰ متری 
ایجاد کرده تا به رســوبات با دمای ۱۲۰ درجه سانتی گراد برسد. رهبر این 

مطالعات پروفسور کای-اووه هینریش)Kai-Uwe Hinrichs( است.
 Kira(که اخیرا دو دانشجوی پزشکی اش کایرا هومولا )Spivack(اسپیواک
Homola( و جاســتین ساوج) )Justine Sauvage( از دانشگاه رود آیلند به 
او پیوســته اند می گوید: یکی از راه های یافتن حیات پیدا کردن شواهدی از 
متابولیسم)سوخت و ساز( است. ما شواهدی شیمیایی از استفاده ارگانیسم ها 

از مواد آلی رسوبات یافته ایم که به آن ها کمک می کند زنده بمانند.
گروه تحقیقاتی این دانشــگاه همچنین مدلی از نظام دمایی این منطقه 
ســاخته اند. وی افزود: این تحقیقات نشــان می دهد که زندگی در اعماق 
رســوبات دریایی امکان پذیر اســت، جایی که ما فکر نمی کردیم بتوان در 
آن زندگــی کرد. اگرچه این موضوع به خودی خود هیجان انگیز اســت اما 
اســپیواک می گوید این تحقیق را می توان به زندگی در مکان های ســخت 

مانند سیارات دیگر نیز تعمیم داد.
بر طبق این مقاله رسوبات اعماق اقیانوس ها مکان هایی بسیار دشوار برای 
زندگی هســتند. دما و فشار دائما در حال افزایش است در حالی که منابع 
انرژی در حال کاهش است. تنها ۳۰ سال است که می دانیم میکروارگانیسم ها 
به رغم این شرایط نامناسب و دشوار در اعماق چندین کیلومتری بستر دریا 
زندگی می کنند. هنوز اطلاعات زیادی از زیســت کره نداریم و این موضوع 
باعث به وجود آمدن ســوالاتی اساسی می شود: در چه مکان هایی نمی توان 

زندگی کرد و چه عواملی آن ها را تعیین می کند؟
برای بررســی تاثیر دما بر زندگی در اعماق زیســت کره جایی که منابع 
انرژی کم است نیاز است تا حفاری گسترده در اعماق اقیانوس انجام دهیم.

هینریش)Hinrichs( رهبر این تحقیقات می گوید: تنها چند مرکز حفاری 
علمی تاکنون وجود داشته که توانسته تا عمقی که دمای رسوبات بیشتر از 
۳۰ درجه سانتیگراد است پیش برود و هدف پروژهT- LimitExpedition یک 
حفاری هزار متری در رسوبات بود تا جایی که دمای رسوبات بالاتر از ۱۲۰ 
درجه سانتی گراد باشد و این عملیات موفقیت آمیز بود. همانند جستجوی 
حیــات در فضا یافتن محدودیت های زندگــی در زمین نیز با چالش های 

زیادی در زمینه ی فناوری روبرو است.
فومیو ایناگاکی)Fumio Inagaki(، دانشــمند ارشــد، از موسسه ی علوم 
و فنــاوری دریا- زمین)JAMSTE( می گوید: به طرز شــگفت آوری تنها در 
دمای ۴۵ درجه سانتی گراد تراکم جمعیت میکروب ها کاهش زیادی داشت.

شگفت آور است که در اعماق اقیانوس در مکان هایی با دمای بالا فواصل 
عمیق و گسترده ای وجود دارد که هیچ حیاتی در آن یافت نمی شود اما پس 
از گذر از این مکان ها در عمقی بیشتر و حتی گرم تر توانستیم در مکان هایی 
با دمای بیشتر از ۱۲۰ درجه سانتی گراد، سلول ها و فعالیت میکروبی بیابیم.

اسپیواک می گوید که این پروژه مانند بازگشت به ریشه هایش است، زیرا 
او و »دیوید اسمیت«)David Smith( استاد اقیانوس شناسی و رئیس دانشکده 
اقیانوس شناســی رود آیلند URI، کشفی مفید در مکانی داشتند که حدود 
۲۰ ســال پیش در عملیات حفاری آن شرکت کرده بودند، این یافته ها به 

مطالعه زیست کره دریایی در اعماق زمین کمک می کند.
اســپیواک می گوید: در مورد پروژه ی فعلی مطالعات روی نمونه هایی که 
تیم جمع آوری کرده ادامه خواهد داشت. توسعه فناوری بررسی نمونه های 
جمع آوری شده از ماه چندین سال به طول انجامیده است و همین امر برای 
این نمونه ها از اعماق رســوبات اقیانــوس نیز صادق خواهد بود. ما در حال 

توسعه ی این فناوری هستیم تا تحقیقات خود را ادامه دهیم.

 کمک یک ربات پیشرفته به جراحان در تایلند
بیمارستان »راجاویثی«)Rajavithi Hospital( در بانکوک تایلند اخیرا از 
یک ربات جراحی با فناوری پیشــرفته برای کمک به تیم های پزشکی برای 

انجام عمل های جراحی با دقت بالا و ایمن استفاده کرده است.
به نقل از بانکوک پست، این ربات که »داوینچی شی«)da Vinci Xi( نام 
دارد یک فناوری رباتیک جراحی ساخت آمریکا است و برای کمک به دقت 

جراحان در عمل های جراحی اورولوژیک طراحی شده است.
ربات مذکور مجهز به فناوری بزرگنمایی ســه بعدی اچ دی اســت که 
ایــن موضوع به جراحان اجازه می دهــد تا ناحیه جراحی را بهتر و واضح تر 
مشــاهده کنند. در همین حال گفتنی است ابزارهای این ربات بسیار دقیق 
عمل می کنند و  عملکرد بازوی رباتیک آن فراتر از توانایی های دست انسان 

است و بسیار بهتر از دست انسان خم شده و می چرخد.
استفاده از ربات مذکور در جراحی باعث می شود که جراحی با دقتی بالا 
و تنها با چند برش کوچک انجام شود. این به این معناست که خون ریزی و 
احتمال عفونت این جراحی کمتر است و بهبودی سریع تر حاصل می شود.

»تانــت تایدومرانــگ«)Tanet Thaidumrong( رئیــس کمیته نظارت 

بر سیســتم رباتیــک جراحی بیمارســتان گفت که ربات داوینچی شــی 
پیشــرفته ترین فناوری در این کشــور اســت و نتایج رضایت بخشی را نیز 

ارائه داده است.
بیماران نیز از عمل انجام شده توسط ربات به دلیل زخم های کمتر پس از 
عمل راضی هستند. تکنیک این ربات به بیماران کمک می کند تا به سرعت 
بهبود یابند و باعث کاهش زمان بستری شدن آنها در بیمارستان می شود.

دکترتانت افزود: این موضوع به نوبه خود ســبب خالی شدن تخت های 
بیشتری در بیمارستان می شود. 

بازوهای رباتیک به گونه ای طراحی شده اند که پزشکان بتوانند به راحتی 
از آنها هنگام جراحی اســتفاده کنند. نکته خوب این اســت که توسط این 
ربات پزشــکان می توانند به نقاط کوچکی از بدن و بدون هیچ محدودیتی، 

برای عمل جراحی دسترسی داشته باشند.
این بیمارســتان ۱۱ ســالن جراحی جدید را ساخته است که یک اتاق 
برای ربات جراحی مذکور در نظر گرفته شده است. یک جراح برای آموزش 
نحوه استفاده از ربات قبل از انجام جراحی روی بیمار، حداقل به ۳۰ ساعت 
آموزش نیاز دارد. بسیاری از بیماران مبتلا به سرطان و بیماری های پیچیده 
قبلًا توســط این ربات جراحی شــده اند. به گفته مسئولان این بیمارستان 
۸۵ درصد عمل های انجام شــده توســط این ربات مربوط به بیماران مبتلا 
به بیماری های گوش، حلق و بینی، ۱۱ درصد برای بیماری های زنان و دو 

درصد برای بیماران مبتلا به سرطان پروستات و کلیه است.
 King در کشــور تایلند هشــت ربــات جراحــی در بیمارســتان های
Chulalongkorn Memorial« Siriraj » و »Ramathibodi« وجــود دارد. 
تخمین زده می شــود که در کل ۵ هزار و ۲۷۰ ربات جراحی در سراســر 

جهان هستند و کار می کنند.
»سومســاک آکســیلپ«)Somsak Akksilp( رئیس دپارتمان خدمات 
پزشکی این بیمارستان گفت: روزانه بیش از شش هزار بیمار سرپایی به این 
بیمارستان مراجعه می کنند و انتظار می رود تعداد آنها در آینده نیز افزایش 
یابد. این ربات در معالجه بیمارانی که نیاز به عمل های پیچیده دارند نقش 
بســزایی خواهد داشت. ربات ها نه تنها باعث صرفه جویی در وقت می شوند 
بلکه با کاهش تماس مســتقیم بین بیماران و تیم  پزشــکی و کادر درمان 

ایمنی مناسب را برای بیماران نیز فراهم می کنند.

 تحقیق درباره بیماری آرتروز در فضا
بخش تحقیقات ایستگاه فضایی بین المللی اخیرا در حساب کاربری خود 
در توییتر تصویر جدیدی از »کیت روبینز«)Kate Rubins( فضانورد ناســا و 

مهندس پرواز ماموریت »اکسپدیشن ۶۴« منتشر کرده است.
 در تصویر جدید که منتشــر شــده، کیت روبینز در حال انجام آزمایش 
جذاب دیگری است. در زمین هیچ داروی اصلاح کننده بیماری برای بیماری 
آرتروز وجود ندارد. حال فضانوردان ایســتگاه فضایی بین المللی در فضا در 
حال انجام مطالعه ای هستند که می تواند به کشف چنین درمانی منجر شود.

آرتروز بیماری بســیار شایعی است که در تمام مناطق جغرافیایی دیده 
می شود. به این بیماری، ساییدگی مفصل، ورم مفاصل و استخوان ها و آماس 

مفصلی استخوانی هم گفته می شود.
آزمایش مذکور »بررسی سیستم میکروفیزیولوژیکی غضروف، استخوان و 
غشاء زلالی با استفاده از پلتفرم چند منظوره جی«)MVP Cell-۰۶( نام دارد 
و محققان با اســتفاده از آن یک مدل بیولوژیکی برای بررســی اثرات پرواز 
فضایی بر بیماری اسکلتی - عضلانی ایجاد می کنند. آسیب دیدگی مفصلی 
ممکن است پس از از دست دادن غضروف و استخوان به یک بیماری التهاب 
 post-traumatic(»مفصل یا آرتریت که این بیماری »آرتروز پس از سانحه
osteoarthritis( نامیده می شود، منجر شود. این تحقیقات می تواند به توسعه 

داروهایی برای جلوگیری از پیشرفت این بیماری منجر شود.

 فرونشســت زمین زندگی ۶35 میلیون انسان را تهدید 
می کند

پژوهش جدیدی نشــان می دهد که فرونشســت زمین می تواند زندگی 
۶۳۵ میلیون انســان را که بیشــتر آنها در آسیا ساکن هستند، تهدید کند. 
بــه نقل از پرس ریپورتر، اقدامات انســانی که به حــذف آبهای زیرزمینی 
می انجامند و همچنین دلایل گوناگون دیگر می توانند به فرونشســت بستر 

زمین منجر شوند.
پژوهشگران هشدار می دهند که این پدیده، زندگی ۶۳۵ میلیون انسان 
را تحت تاثیر قرار خواهد داد که بیشتر آنها در آسیا هستند و تولید ناخالص 

داخلی آنها طی چهار سال آینده، به ۷۸/۹ تریلیون دلار می رسد.
یک پژوهش جدید نشــان می دهد که ممکن اســت تا سال ۲۰۲۴، ۱۹ 
درصد از ســاکنان جهان که در ۲۱ درصد از تولید ناخالص داخلی سراسر 

جهان نقش دارند، تحت تاثیر فرونشست زمین قرار بگیرند. 
نتایج این پژوهش، نخســتین گام اصلی را به سوی تدوین بیمه نامه های 
کارآمد برای فرونشست زمین نشان می دهند که در بیشتر جوامع بین المللی 

به آنها توجهی نمی شود.
»جراردو هررا گارســیا«)Gerardo Herrera Garcia(، پژوهشــگر ارشد 
این پروژه و همکارانش، ارزیابی های گســترده ای انجام دادند که نشان داد 
فرونشست زمین طی قرن گذشــته، به خاطر تخلیه آب های زیرزمینی در 

۲۰۰ ناحیه از ۳۴ منطقه بین المللی است.
پژوهشــگران با ترکیب تجزیه و تحلیل های مکانی و آماری، مدلی را به 
وجود آوردند که حساسیت نشست یک فضا را براساس عواملی مانند طغیان 

و تخلیه آب های زیرزمینی در اثر کارهای انسانی نشان می دهد.
این مدل نشان داد که بسیاری از این ۶۳۵ میلیون نفر، در آسیا هستند 

و تولید ناخالص داخلی آنها حدود ۷۸/۹ تریلیون دلار است.
این مولفه ها به مرور زمان با خشکســالی تشــدید می شوند و می توانند 

به افزایش فرونشست زمین و خسارات یا تاثیرات مرتبط با آن بیانجامند.
سیاســت های بیمه که مدل سازی فرونشست را در مناطق بدون پوشش 
بیمه انجــام می دهند، نظارت ثابتی بر مناطق پرخطر دارند، آســیب ها را 
تجزیه و تحلیل می کننــد و اقدامات مقرون به صرفه ای را انجام می دهند، 
ممکن است بتوانند به متوقف کردن اثرات فرونشست زمین در مناطقی که 
بیشــترین ضربه به آنها وارد می شود به ویژه، مناطقی با تراکم بالا، تقاضای 
بیش از اندازه آب های زیرزمینی و مناطقی که با مشکل آب دست و پنجه 

نرم می کنند، کمک کنند.

»به تازگی در رویدادی آنلاین دوباره بحث استفاده از »ارز دیجیتال« 
در کشور مطرح شده است. امیر ناظمی رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
گفت: ارزهای دیجیتالی دارای کارکردهای مختلفی است و از آنجایی که 
پیاده ســازی آن در کشور مشکل فنی ندارد و تنها به اراده بانک مرکزی 
برمــی گردد، از آن می توان برای هوشمندســازی اجرای سیاســت های 
اقتصادی مانند رهگیری پول در سیاســت های توزیعی کشور )پرداخت 
یارانه ها( استفاده کرد.« درباره ارز دیجیتالی و مزایای آن رئیس سازمان 

فناوری اطلاعات و کارشناسان حوزه بلاک چین می گویند.

 رهگیری پول در سیاست های توزیعی
امیــر ناظمی رئیس ســازمان فناوری اطلاعات معتقد اســت ارزهای 
 CENTRAL BANK DIGITAL مخفف CBDC دیجیتالی بانک مرکزی که به
CURENCY معروف است، دارای کارکردهای زیادی هستند ولی باید دید 
از ارزهای دیجیتالی برای چه منظوری می توانیم در کشور استفاده کنیم.

ناظمی با اشــاره به اینکه در کشــورما از ارزهــای دیجیتالی می توان 
بیشــتر در سیاست های اجتماعی استفاده کرد، گفت: ارز دیجیتال صرفاً 
یک مسأله بانکی نیست، بلکه ابزاری بانکی برای حوزه های مختلف است 
که با اهداف متعدد از آن اســتفاده می شود. بنابراین یکی از کارکردهای 
جدی آن می تواند رهگیری پول در سیاســت های توزیعی کشــور مانند 

پرداخت یارانه باشد.
وی افزود: با ارز دیجیتالی می توان یارانه انرژی، آموزش و... را پرداخت 
کرد و مزایای این کار نیز این اســت که وقتی با ارز دیجیتالی یارانه های 
مختلفی که به افراد خاص جامعه پرداخت می شود، می توان آن را رهگیری 
کرد تا در همان بخش هزینه شــود. به هر حال شاهد هستیم که به دلیل 
فقر فرهنگی بســیاری از افرادی که یارانه های نقدی را دریافت می کنند 
در بخش های دیگری هزینه می کنند. ولی وقتی ارز دیجیتالی باشــد آن 
سرپرست خانوار باید آن را برای خرید کالاهای اساسی خانوارش هزینه 
کنــد. پس می تــوان این برنامه و سیاســت را در بخش های آموزش در 

مدارس، دانشــگاه ها و... اجرا کرد تا یارانه ها در جای خود هزینه شوند.
معــاون وزیر ارتباطــات با بیان اینکه ایجاد ارز دیجیتالی در کشــور 
دارای مزایای فراوانی است، گفت: از ارزهای دیجیتالی می توان برای حل 
چالش ها بهره برد. اگر دولت انواع یارانه های آموزشــی، فرهنگی، انرژی، 
کالاهای اساســی و... را که سالانه به شــهروندان پرداخت می کند با ارز 
دیجیتالی پرداخت کند، این باعث می شــود عرضه کنندگان آن حوزه ها، 
کیفیت کالای خود را بالا ببرند. از ســوی دیگر شــهروندان می توانند از 
بیــن عرضه کنندگان مختلف بهترین را انتخاب کنند. به این ترتیب این 
کار باعث می شود رقابت به وجود بیاید و با حذف عرضه نامطلوب، شاهد 

رشد در بخش های مختلف باشیم.
وی افزود: تصور کنید که ۵ ســال بعد بخواهیم در کشــور فقط از ارز 
دیجیتالی اســتفاده کنیم. وقتی یارانه پرداختی در بخش آموزش هزینه 
شــود، خانواده ها سعی می کنند بهترین مدرسه را انتخاب کنند و همین 
موضوع باعث می شــود مدارس کیفیت آموزش خود را افزایش دهند تا 
در رقابت با دیگر مدارس در جذب دانش آموز موفق تر باشــند. از ســوی 
دیگر با این به کارگیری ارز دیجیتالی نه تنها بازار رقابتی می شــود، بلکه 
قیمت ها نیز واقعی شــده و رانت ها حذف می شــوند و ضمن شناســایی 

زنجیره تعاملات و پرداخت ها، شــفافیت نیز ایجاد می شود.
وی با اشــاره به اینکه ارز دیجیتالی در کشورهای مختلف کاربردهای 
مختلفی دارد به عنوان مثال فرانسه از این ارز در بخش رهگیری پرداخت 
مالیات استفاده می کند، گفت: از آنجایی که در کشور ما نیز برای اجرای 
فنی آن مشــکلی وجود ندارد و تنها بــه اراده بانک مرکزی ارتباط دارد 
پس در صــورت عملیاتی کردن آن می توان بــرای کارکردهای مختلف 

استفاده کرد.

 ایجاد شفافیت و سرعت بالا
محمدرضا قدوسی کارشناس حوزه بلاک چین نیز معتقد است ارزهای 
دیجیتالی نه تنها شفافیت را به بازار می آورند و سرعت انجام فعالیت های 
اقتصادی را به همراه اعتماد افزایش می دهند، بلکه کمک می کنند تا افراد 

بتواننــد بدون نگرانی و با حذف واســطه ها براحتی و بدون نیاز به بانک 
و تراکنش مالی این کار را انجام دهند تا توســعه اقتصادی شکل بگیرد.

قدوســی به »ایران« گفت: یکی از تأثیرات بلاک چین استفاده از آن 
برای ایجاد ارزهای دیجیتالی اســت و با به کاربردن این فناوری براحتی 
می توان در سیاســت های اجتماعی از آن استفاده کرد. به عنوان مثال با 
این فناوری می توان افراد مســتحق و غیرمستحق را برای دریافت یارانه 
تشــخیص داد و با ارز دیجیتالی یارانه ها را پرداخت کرد. با به کارگیری 
بلاک چین در این حوزه و ارزهای دیجیتالی می توان شفافیت ایجاد کرد 

و تمــام کارها را مطابق تکالیفی که قوانین تعیین کرده اند، پیش برد.
قدوســی در ادامه گفت: بانک مرکزی به دنبال ایجاد ارز دیجیتالی با 
راه انــدازی پلتفرمی )برنا( بود و قــرار بود ارز »ریال کوین« را وارد بازار 
کند اما نمی دانم چرا از آن غفلت کرده و هنوز آن را وارد بازار و کاربردی 
نکرده است ولی ما هم می توانیم از ارز دیجیتال ملی در کشور برای موارد 
مختلف اســتفاده کنیم. این کار فنی و پیچیده نیست و به اراده دولت و 
حاکمیت برمی گردد که اســتفاده از ارز دیجیتالی را بپذیرند. اگر رویکرد 
دولت نســبت به راه اندازی ارز دیجیتالی مثبت شود و قانونگذاری خوبی 

در این حوزه انجام شود براحتی قابل اجراست.
وی با اشــاره به اینکه هم اکنون کشــور چین از ارز دیجیتالی برای 
مجموعه هایی از این کشــور که در خارج از کشورشــان است، استفاده 
می کند، افزود: یوان دیجیتالی را کشــور چین در اختیار استارتاپ هایش 
کــه در اروپا، آفریقا و... پراکنده انــد، پرداخت می کند و آنها را مانند نخ 
تســبیح کنار هم قرار می دهد تا بتوانند براحتی تبادل مالی انجام دهند. 
حتی چین در تلاش اســت تا تبادل مالی با دیگر کشــورها را هم با ارز 

دیجیتالی انجام دهد.
این کارشناس بلاک چین معتقد است ارز دیجیتالی می تواند به کاهش 
مخاطرات، افزایش شفافیت در بین افراد و دستگاه ها منجر شود و جذابیت 
ایجاد کند و معمولاً هر کشوری باید بر اساس راهبردهای کشورش طرح 

مسأله کند.
قدوســی گفت: ارز دیجیتال ما شاید الان بیشتر کاربرد داخلی داشته 
باشــد چون متأسفانه نتوانســتیم پیمان های چندجانبه و دوجانبه ای را 
بــا دیگر کشــورها ببندیم ولی اگر این اتفاق می افتاد می توانســتیم ارز 
دیجیتالــی را مبدأ مبادلات خود قــرار دهیم و توافقنامه های چندجانبه 
بین کشورها هم ببندیم و با این ابزار، دقیق و شفاف عمل کنیم و تبادل 
بازرگانی با دیگر کشورها هم تضمین شده انجام شود تا بتوانند به حقوق 

خود دست یابند.
وی اعتقاد دارد کشورهای مختلف خواب های زیادی برای ارز دیجیتال 

ملــی خود دیده اند تا راهبردهای خود را با این ابزار اجرایی کنند.
محمدرضا شــرفی دیگر کارشــناس حوزه بلاک چین نیز اعتقاد دارد 
چین اولین کشوری اســت که ارز دیجیتالی را در چند استان کشورش 
فعــال کرده و با این کار به دنبال رفع مشــکلات و تطبیق آن با نیازهای 
کشورش است. بنابراین به نظر می رسد ما نیز می توانیم برای رفع برخی 

مشکلات داخلی خود از آن بهره ببریم.
شــرفی نیز با اشــاره به اینکه ارز دیجیتالی مهم ترین قابلیتش ایجاد 
شــفافیت و سرعت انتقال آن اســت، گفت: زمزمه هایی در مورد امکان 
بهره گیــری از ارز دیجیتال بانک مرکزی برای مبادلات خارجی به گوش 
می رسد، ولی به نظر می رسد با ساختار مالی کنونی ما و شرایط اقتصادی 
و قانونی این کار امکانپذیر نیست ولی برای کشوری مانند چین که حجم 
مبادلات خارجی و توان اقتصادی بالایی دارد امکانپذیر است و برای سایر 

کشورها در این زمینه منافعی در بر ندارد.
وی افزود: کشــورهایی می توانند از این ابزار بهره مناســب در سطح 
بین الملل کســب کنند که دارای مزیت خاص منطقه ای یا جهانی باشند 
کــه با تمرکز بــر ارائه خدمات و انتقال ارزش روی بســتر ارز دیجیتال 

متمرکز خود، بستری برای تبادل ایجاد کنند.
شرفی در ادامه گفت: تاکنون نیز برخی ایده ها برای ارائه ارز دیجیتال 
بین المللی با ایجاد صندوق سرمایه گذاری مشترک بین کشورها و ایجاد 
ارزش و پشتوانه با بهره گیری از پشتوانه فلزات گرانبها یا مزیت های کالایی 

خاص مطرح شــده که هنوز به صورت عملیاتی پیاده سازی نشده است.

ارز دیجیتالی باعث شفافیت و مانع رانت می شود


